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روزنامه صبح ایران

فرمانده کل سپاه مطرح کرد

تغییر راهبردایران ، درصورت خطای محاسباتی دشمنان

محد جواد ظریف: 

ترامپ با فشار حداکثری به جایزه مذاکره با تهران نمی رسد 

سعید نمکی: 

واگن وزارت بهداشت را به لوکوموتیو سیاست وصل نمی کنم

حاشیه امن ساکنان »اتاق جنگ« علیه دولت 

مرزهای  نامحدود 
مخالفت  با روحانی
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رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: نباید به دستگاه دیپلماسی 
کشور فشار آورد تا با عجله کار کند. گاهی کسی می خواهد به ما ستم 
کند و لازم است در این شرایط از ظرفیت های مختلف استفاده کنیم 
تا کمر خم نکنیم.دکتر لاریجانی  روز چهارشنبه مراسم گرامیداشت 
روز صنعت و معدن  استان البرز که در سالن 9 دی هشتگرد برگزار شد 
با اشاره به بازدید خود از یکی از مجموعه های فعال تولید مواد غذایی 

در استان البرز گفت: روحیه حاکم بر این مجموعه ...

رؤسای جمهور ایران و فرانسه در مکالمه تلفنی درباره مهمترین 
مسائل و موضوعات دوجانبه، منطقه ای و بین المللی با یکدیگر گفت وگو 
و بر ضرورت استمرار تلاش ها برای حفظ و ادامه توافق برجام تاکید 
کردند.حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر پنجشنبه در 
گفتگوی تلفنی با »امانوئل مکرون« رئیس جمهور فرانسه، اهتمام 
و تلاش فرانسه برای حفظ برجام را حائز اهمیت دانست و گفت: 

جمهوری اسلامی ایران  مصمم به بازگذاشتن همه مسیرها ...

علی  لاریجانی ؛

نباید دستگاه دیپلماسی کشور 
را وادار به اقدام عجولانه کرد

روحانی در تماس تلفنی رئیس جمهور فرانسه:

تشدید تحریم ها برای بقاء 
برجام مشکل آفرین است
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شهردار قم گفت: تجمیع فضای کسب و کار در کنار هم موجب ایجاد رقابت و کنترل بازار می شود 
و همین که صنوف یکسان کنار هم هستند فضای رقابتی ایجاد کرده و هم کیفیت بهتر و هم قیمت 
بهتر در اختیار مردم قرار می گیرد.دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با بیان اینکه تمام شهرهایی که 
می خواهند در مباحث امنیتی، زیرساختی و توسعه ای کار کنند باید فکری برای اقتصاد شهر داشته 
باشند، اظهار کرد: اقتصاد شهر را سندیکاهای صنوف شهری تشکیل می دهند و اینکه شهر بخواهد 
آشفته باشد و ساماندهی نداشته باشد شایسته شهری چون قم نیست.شهردار قم با تاکید بر اینکه 
در تمام شهرها کریدورهای مختلف شهری دسته بندی شده است، تصریح کرد: مردم در شهر 
نیازمند خدمات خودرویی هستند و به جای اینکه این خدمات گسترده باشد در شهر باید تجمیع 

شده و مردم بتوانند با یک سفر تمام نیازهای خود را برطرف کنند و...

استاندار قم گفت: با توجه به انباشتگی مسائل اجتماعی و فرهنگی در قم، باید در جلسه ها 
توجه بیشتری به این مسائل شود و اگر مسائل اجتماعی به موقع رصد و پیشگیری شود، به مسائل 
سیاسی و امنیتی تبدیل نمی شود.بهرام سرمست روز پنجشنبه در دومین جلسه کارگروه تخصصی 
اجتماعی، فرهنگی، سلامت، زنان و خانواده بابیان اینکه تعریف های زیادی از مفهوم فرهنگ وجود 
دارد، افزود: آنچه از مسائل فرهنگی در قم شاخصه برجسته ای دارد و جزو دغدغه رهبری، علما و 
مراجع است، عفاف و حجاب می باشد که وظیفه دستگاه های فرهنگی این استان را سنگین نموده 
است.وی بابیان اینکه باید در این کارگروه به طور کامل به مسائل عفاف و حجاب شهر قم پرداخته 
شود، ادامه داد: البته حقوق شهروندی نیز به دلیل ارتباطی که با عفاف و حجاب دارد، باید به صورت 

جدی موردتوجه قرار گیرد.وی همچنین با تاکید بر اهمیت دادن به مسائل زنان و ...

شهردار قم :

تخصصی  کردن و تجمیع 
خدمات صنوف باید توسعه یابد

استاندار قم:

مسائل اجتماعی نباید به مسائل 
سیاسی و امنیتی تبدیل شود 
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حضور تاثیرگذار ظریف در رسانه های آمریکا 
تلاش ناکام آمریکا در ساکت کردن صدای دیپلماسی

راه حل های فصلی برای بازار مسکن، چقدر مؤثر است؟

درمان تابستانه زخم قدیمی گرانی مسکن

ثبت وقف 27۰ میلیارد ریالی در قم

 از بازدیدهای سرزده تعزیرات به بنگاه های معاملات 
املاک گرفته تا صندوق حمایت از مستأجران، همه و همه به 
دنبال سر و سامان دادن به وضعیت اجاره مسکن هستند؛ 
راه حل هایی که هر سال تابستان از طرف تصمیم گیران و 
سیاستگذاران مسکن مطرح می شوند و با پایان تابستان از 
یاد می روند. باز هم تابستان از راه رسید و بخش زیادی از 

مستأجران با تغییر فصل، باید خانه هایشان را تغییر دهند. 
برخی در یک محله جابه جا می شوند، برخی به محله های 
دیگر می روند و برخی دیگر در کوچی ناخواسته، راهی 
اجاره نشینی  می شوند.  اقماری  شهرک های  و  شهرها 
با وضعیت چند سال اخیر شاخص های اقتصاد کلان و 

همچنین هزینه و درآمد خانوار، مدت هاست ...

ساکنان اتاق جنگ علیه دولت بی آنکه شرایط ویژه کشور را درک کنند، آتش حملات علیه دولت را بیشتر و بیشتر 
کرده اند، درست در همین روزهایی که دولت روحانی در جبهه خارجی به شدت تحت فشار تحریمی قرار دارد.شش سال 
پیش بود که پنجره ای به امید گشوده شد و مردی بر صندلی ریاست پاستور تکیه زد که وعده می داد تقابل را به تعامل، 

و تحریم را به تکریم بدل خواهد کرد. همان روزها که احمدی نژاد رفته بود اما میراث ویرانش برای روحانی مانده بود...
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در نظر دارد نسبت به اجرای فاز دوم کنترل و نظارت تصاویر ترافیکی و تکمیل شبکه زیرساخت فیبر نوری 
شهر قدس با برآورد اولیه 13/000/000/000 ریال از طریق مناقصه عمومی و عقد پیمان با پیمانکار حائز صلاحیت 

)شرکتهای دارای گواهی صلاحیت و گواهینامه های لازم مرتبط موضوع مناقصه(اقدام نماید .
متقضایان میتوانند ظرف مدت 10 روز کاری از تاریخ چاپ نوبت دوم آگهی که به فاصله یک هفته از نوبت 
اول چاپ خواهد شد با مراجعه به امور قراردادهای شهرداری واقع در: شهر قدس ، بلوار انقلاب اسلامی ، 
ساختمان مرکزی شهرداری شهر قدس ، طبقه دوم با ارائه معرفی نامه نسبت به دریافت و تحویل اوراق 

مناقصه اقدام نمایند .
- خرید اوراق مناقصه به مبلغ 500/000 ریال قابل واریز به حساب 0105708298000 بانک ملی شعبه شهر قدس 
- سپرده شرکت در مناقصه معادل 5% برآورد اولیه به مبلغ650/000/000 ریال  و به صورت سپرده نقدی یا 

ضمانتنامه معتبر بانکی میباشد .
- سپرده نفرات اول تا سوم تا زمان انعقادقرارداد مسترد نمیگردد. 

- شهرداری در رد یا قبول پیشنهاد ها مختار است .
- هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه است .

- متقاضیان قبل از دریافت اسناد ملزم به دریافت تاییدیه ارزیابی HSEاز اداره آموزش شهرداری میباشند . 
- سایر جزئیات در اسناد مناقصه قید گردیده است.            

- تاریخ چاپ نوبت اول 98/4/22 و تاریخ چاپ نوبت دوم : 98/4/29 

شهرداری شهر قدس

روابط عمومی شهرداری شهر قدس 

آگهی مناقصه عمومی )نوبت دوم(

در نظر دارد  پروژه ذیل را با مشخصات و شرایط کلي زیر از طریق مناقصه عمومي به 

شرکتهاي واجد شرایط واگذار نماید. 

شرایط:
- مبلغ هزینه خرید اسناد مناقصه مي بایست به شماره حساب 4092994607 بانک ملت به نام شهرداري قم واریز 

گردد)هزینه خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد مي باشد(
- نوع ضمانتنامه شرکت در مناقصه پروژه هاي فوق یک یا ترکیبي از ضمانتنامه هاي ذیل قابل ارائه می باشد:

1-ضمانتنامه بانکي دروجه کارفرما )با حداقل سه ماه اعتبار(
2- ارائه اصل فیش واریز وجه نقد به شماره حساب  100300430054 بانک شهر به نام شهرداري قم

3-ضمانت نامه های مذکوردر بندهای)الف-ب-پ-ج-چ-ح(ماده4آئین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 
 ـمورخ 1394/9/22 123402/ت50659 ه

4-مطالبات بلوکه شده پیمانکار از شهرداری قم
- ارائه گواهینامه صلاحیت از سازمان  برنامه و بودجه کشور

-ارائه گواهینامه تأیید صلاحیت ایمني پیمانکاري از وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعي الزامي مي باشد.
- برندگان اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده  آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
- سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود مي باشد.

- حداکثر مهلت خرید اسناد مناقصه و ارائه پاکات پیشنهاد قیمت تا 10 روز پس از انتشار آگهی نوبت دوم  مي باشد.
- مبلغ پیشنهادی می بایست از حیث مبلغ مشخص، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده تسلیم 

گردد.
- پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا کرده و به 
پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از مناقصه گران باعث حذف آنان از فرایند مناقصه 

مي گردد.
- طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد، این پروژه ها فاقد پیش پرداخت می باشند.

- طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد، این پروژه ها داراي تعدیل می باشند.
- هزینه درج آگهی ها بر عهده برنده مناقصه مي باشد. 

- محل توزیع اسناد: 
1- حضوري: قم- بلوار امام موسی صدر-ساختمان  شهرداری مرکز-  بلوک B -طبقه دوم-معاونت فني و عمراني 

شهرداري قم-اداره هماهنگي و برنامه ریزي امور عمراني-شماره تماس :025-36104585
2- غیر حضوري: مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداري قم به نشاني Peyman.Qom.ir و خرید اسناد به صورت 

الکترونیکي
توجه: مناقصه گران محترم در صورت خرید اسناد مناقصه به صورت الکترونیکي از سامانه، باید یک نسخه از آن را 
چاپ نموده و با قید قبولي شرایط کارفرما ،تمامي صفحات آنرا مهر و امضا نموده و در داخل پاکات مربوطه قرار دهند.
- محل تحویل پاکات: قم- بلوار امام موسی صدر-ساختمان  شهرداری مرکز-بلوک A -طبقه ششم -اداره حراست 

و امور محرمانه

 شهرداري قم 

WWW.QOM.IR           اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم

آگهي مناقصه عمومي )نوبت اول(

قابل توجه مؤدیان
 محترم مالیاتی

) اشخاص حقوقی و صاحبان درآمد املاک اجاری (
مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه مالیاتی 
عملکرد سال 97 و پرداخت مالیات مربوطه 
از طریق سامانه www.tax.gov.ir حداکثر تا 

پایان تیر ماه سال جاری است.
35۰19-۰21 ستاد خبری دفتر مرکزی حراست

1526 مرکز ارتباط مردمی    
روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه

شناسه آگهی 512423
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نقطه آغاز ریزش دلار کجا بود؟
کاهش قیمت دلار این روزها به دغدغه مهم افکار 
عمومی و فعالان اقتصادی تبدیل شده است. بررسی روند 
تحولات نرخ ارز نشان می دهد دلار مسیر کاهشی خود را 
از مقطع ۱۳ هزار و ۱۵۰ تومان اغاز کرده و پس از رسیدن 
به کف ۱۱ هزار و ۳۰۰ تومان، بار دیگر در محدوده ۱۱ 

هزار و ۵۰۰ تومان ایستاده است.۱-تحولات داخلی: بررسی وضعیت بورس اوراق بهادار 
نیز نشان می دهد افت و خیز شاخص بورس در این دوره زمانی قابل توجه بوده و ریزش 
دلار تاثیر خود را بر این شاخص به خوبی نشان می دهد.خبر توقیف نفتکش ایران در 
آب های جبل الطارق،   نزدیک شدن دو نرخ نیمایی و آزاد و در نتیجه عقب نشینی تقاضا 
در بورس کالا و آمارهای ضعیف اقتصادی کشورهای مختلف از دلایل این افت است.آمار 
ارائه شده بانک مرکزی از وضعیت دارایی ها و بدهی های سیستم بانکی در سال ۹۷ از 
رشد ۲۳.۱ درصدی نقدینگی نسبت به سال ۱۳۹۶ و رسیدن آن به ۱۸۸۲۸ هزار میلیارد 
تومان حکایت دارد. همچنین حجم پایه پولی با رشد ۲۴.۲ درصدی به ۲۶۵ هزار و ۶۹۰ 
میلیارد تومان رسیده است که نسبت به ۶ سال اخیر بیشترین رقم بوده است. علیرغم 
افزایش قابل توجه نقدینگی در سال های گذشته عدم هدایت این نقدینگی فزاینده به 
بازارهای مولد و نقش این مسئله در افزایش تورم همچنان چالش عمده اقتصاد کشور 
محسوب میشود. به نظر میرسد با بهبود فضای کسب و کار و کاهش هزینه های تولید 
و در نتیجه افزایش جذابیت سرمایه گذاری در بخش تولید، هدایت نقدینگی سرگردان 
به سمت فعالیت های تولیدی امکان پذیر باشد.حجم بدهی بانک ها به بانک مرکزی نیز با 
رشد ۴.۷ درصدی نسبت به سال ۱۳۹۶ به ۱۳۸ هزار و ۱۷۰ میلیارد تومان رسیده است.   
همچنین دو هزار و ۹۲۰ میلیارد تومان از حجم کل بدهی بانک ها و موسسات اعتباری 
مربوط به بدهی بانک های تجاری است که نسبت به پایان سال ۹۶ بیش از۳۵.۳درصد 
کاهش را نشان می دهد. این میزان کاهش نشان دهنده حرکت این نوع بانک ها به سمت 
انضباط مالی بوده است. حجم بدهی بانک های غیردولتی، خصوصی و موسسات اعتباری 
در سال ۹۷ نسبت به سال ۹۶ در حدود ۸.۹ درصد افزایش داشته است. در مجموع 
بدهی این موسسات بیش از ۶۳ درصد میزان بدهی بانک ها به بانک مرکزی در سال 
۱۳۹۷ را تشکیل می دهد. بنابراین کنترل جدی اضافه برداشت این نوع بانک ها برای 
کاهش نقدینگی از اهمیت ویژه ای دارد.  تازه ترین گزارش مرکز آمار و اطلاعات اقتصادی 
اتاق ایران درباره شاخص مدیران خرید )PMI( حاکی از آن است که این رقم برای 
صنعت۵۰.۶۶ بوده که نسبت به ماه قبل ۱۷.۴ درصد کاهش داشته است. نتایج شامخ 
محاسبه شده از بدتر شدن وضعیت صنایع پوشاک و چرم، صنایع شیمیایی، غذایی، 
کانی غیرفلزی، نساجی و نفت و گاز حکایت دارد.   اما شاخص انتظارات تولید در ماه 
آینده رقم ۵۶.۸ را نشان می دهد که نشان دهنده انتظارات مثبت فعالان اقتصادی نسبت 
به آینده است. شامخ قیمت مواد اولیه در اکثر صنایع همچنان بالاترین میزان را داشته و 
در مجموع رقم ۷۵.۹  برای آن محاسبه شده است. همچنین در این گزارش، بی ثباتی 
و غیرقابل پیش بینی بودن قیمت های مواد اولیه و محصول به عنوان اصلی ترین مشکل 
فعالان اقتصادی ذکر شده است. علاوه بر این، در این هفته نیز مشابه دو هفته اول تیرماه 
قیمت خودروهای داخلی و وارداتی نسبتا باثبات بوده است. علاوه بر کاهش تقاضا به دلیل 
کاهش قدرت خرید مشتریان و افزایش انتظارات خریداران برای کاهش قیمت در نتیجه 
وعده تکمیل ۱۸۰ هزار خودروی ناقص در شرکت های خودروساز و عرضه آن ها به بازار 
در آینده نزدیک، ثبات نرخ ارز نیز در ثبات قیمت های این بازار مؤثر بوده است.واکاوی 
داده های مرکز آمار نیز حاکی از آن است که نرخ بیکاری در بهار ۹۸ به ۱۰.۸ درصد رسیده 
است که نسبت به بهار ۹۷ کاهش را تجربه کرده است. افزایش تقریبا ۸۰۰ هزار نفری 
جمعیت در سن کار و کاهش ۴۳ هزار نفری جمعیت فعال از دیگر نتایج داده ها است. در 
واقع، کاهش نیم درصدی نرخ مشارکت در بهار ۹۸ نسبت به بهار سال گذشته از افزایش 
ناامیدی جمعیت برای دستیابی به شغل حکایت دارد. همچنین در گزارش مشترک فائو 
و سازمان همکاری های اقتصاد و توسعه بیان شده است که علیرغم اینکه ایران در سال 
۲۰۱۹ رشد منفی ۳.۹ درصدی را تجربه خواهد کرد اما انتظار می رود اقتصاد ایران در 
سال ۲۰۲۰ به روند مثبت رشد اقتصادی خود بازگشته و با بهبود رشد منفی اقتصادی در 
سالهای آتی در نهایت در سال ۲۰۲۸ به رشد منفی ۰.۲ درصدی دست یابد. پیش بینی 
افزایش ۱.۳۹ درصدی تولید گندم، ۱.۷۸درصدی تولید ذرت و رشد بیش از ۱۵ درصدی 
تولید برنج تا سال ۲۰۲۸ نیز از نتایج این گزارش است.۲- تحولات بین المللی : قیمت نفت 
در هفته گذشته روند صعودی داشته است. در اول روز هفته میلادی قیمت انواع نفت 
افزایش و در روز چهارشنبه به دلایل کاهش ذخایر نفتی آمریکا، متوقف شدن فعالیت 
دکل های نفتی آمریکا به دلیل نزدیک شدن طوفان مکزیک و کاهش ۳۰ درصدی تولید، 
ادامه افزایش تنش های ژئوپلتیک در خاورمیانه و کاهش ارزش دلار قیمت نفت برنت 
به رقم قابل توجه ۶۷.۱۰ دلار رسیده است که این قیمت در شش ماه گذشته بی سابقه 
بوده است. قیمت نفت خام آمریکا و اوپک نیز در این روز ارقام قابل ملاحظه ای را ثبت 
کردند.  نشریه اکونومیست در تحلیلی با بررسی اثرات تحریم های آمریکا بر کاهش نفت 
ایران در بازار انرژی، بر افزایش ریسک در بازار جهانی نفت و در نتیجه افزایش قیمت و 
افزایش تقاضا برای انرژی های تجدیدپذیر تأکید کرده است. در این تحلیل بیان شده است 
که در شرایط کنونی نگرانی از تحریمها، عرضه مازاد نفت به منظور حفظ امنیت عرضه و 
تعدیل قیمتهای نفت را بدنبال داشته است. اما پیشبینی میشود با ادامه افزایش ریسک 
عرضه انرژی به دلیل کاهش صادرات نفت ایران و همچنین اختلال درعرضه نفت از سوی 
کشورهای ونزوئلا، نیجریه و لیبی قیمت جهانی نفت افزایش یابد. همچنین، این نشریه 
در مطلبی در رابطه با سخنان رئیس جمهور روسیه مبنی بر منسوخ شدن مکتب لیبرال 
به بررسی چالش های مکتب محافظه کاران و تقابل آن با لیبرالیسم پرداخته است. در این 
بررسی ضمن اشاره به گرایش محافظه کاران به سیاست های پوپولیستی و مخالفت این 
مکتب  با اصلاحات اجتماعی در کشورهای مختلف اروپایی از تهدید این دیدگاه در غرب 
و متزلزل شدن موقعیت آن در جوامع غربی سخن گفته است. در این تحلیل بیان شده 
است که حزب های وابسته به تفکرات مکتب محافظه کاری در کشورهای بریتانیا، آلمان، 
فرانسه و اسپانیا در موضع ضعف قرار دارند.آمار ارائه شده توسط سازمان تولیدکنندگان 
خودرو در چین، کاهش ۹.۶ درصدی فروش خودرو این کشور در ماه ژوئن نسبت به 
مدت مشابه در سال ۲۰۱۸ را نشان میدهد. به این ترتیب برای دوازدهمین ماه فروش 
خودرو در چین کاهشی بوده است. کاهش رشد اقتصادی چین، جنگ تجاری این 
کشور و آمریکا و اتخاذ مقررات سخت محیطزیستی در شهرهای مختلف چین از دلایل 
این کاهش فروش عنوان شده است.روند تحولات داخلی در این هفته از ادامه آرامش 
نسبی بازارها، افزایش همکاری های تجاری با کشورهای مختلف، انجام اقداماتی برای 
بهبود انضباط مالی بانک ها و شرکت های خودروسازی و تقویت انتظارات مثبت فعالان 
اقتصادی نسبت به آینده حکایت دارد. رشد فزاینده نقدینگی و افزایش بدهی بانک ها به 
بانک مرکزی نیز حاکی از آن است که برنامه ریزی برای کنترل فعالیت بانک ها و هدایت 
این نقدینگی به سمت فعالیت های تولیدی می بایستی در اولویت قرار گیرد. علاوه بر این، 
کاهش نرخ مشارکت جمعیت جویای کار در سه ماهه اول امسال ضرورت توجه به بهبود 
فضای کسب و کار را بیش از پیش ضروری میسازد. در سطح بین المللی نیز نگرانی ها از 
امنیت عرضه نفت و در نتیجه قیمت آن در نتیجه تحریم نفت ایران و افزایش تنش های 

ژئوپلتیکی در خاورمیانه همچنان به قوت خود باقی است.
*رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی شیراز

امام جمعه موقت تهران: 

مردم باید اتحاد خود را حفظ کنند
امام جمعه موقت تهران با اشاره به جایگاه رهبری در جامعه گفت: در شرایطی که 

دشمنان شرایط را سخت کرده اند مردم باید اتحاد خود را حفظ کنند. 
آیت الله »محمد امامی کاشانی« در خطبه های این هفته نماز عبادی سیاسی تهران 
که در مصلی امام خمینی )ره( برگزار شد، اظهارداشت: مساله رهبری یک موضوع مهم 
و اساسی در دین مبین اسلام است.وی افزود: برای امور اخلاقی، سیاسی، اقتصادی و 

اجتماعی باید به سراغ ولی فقیه و رهبری رفت و کارها را با آن تطبیق داد.
امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه مردم باید در جامعه به هم کمک کنند، عنوان 
کرد: در شرایطی که دشمنان ایران اسلامی کشور را با مشکلات اساسی روبه کرده اند باید 
مردم به هم کمک کنند و در کنار هم قرارگیرند.امامی کاشانی با اشاره به نقض تعهدات 
اروپا در برجام گفت: اروپا به هیچ یک از تعهدات خود در قبال برجام عمل نکرده است. 
آمریکا هم که با عهد شکنی موجب خجالت و ذلت ملت آمریکا شد. هیچ زمانی آمریکا تا 
این حد ذلیل و شکست خورده نبوده است.امام جمعه موقت تهران اظهار داشت: دولت 
جمهوری اسلامی ایران در پی عدم اجرای برجام از سوی اروپا و آمریکا اعلام کرد که 
تعهدات ایران در برجام کاهش می یابد و در این راستا ۶۰ روز به اروپا و آمریکا مهلت 
دادیم.وی ادامه داد: تعهدات ایران در برجام بر پایه تعهدات اروپا و آمریکا بود، این سقف 
باید روی دیوار و ستونی بنا شود که تعهدات آمریکا و اروپا است. آمریکا و اروپا به تعهدات 

خود عمل نکردند و جمهوری اسلامی حرکتی قانون انجام داد که دنیا آن را قبول دارد.
آیت الله امامی کاشانی با اشاره به توقیف نفتکش جمهوری اسلامی ایران توسط 
دولت انگلیس در جبل الطارق گفت: توقیف نفتکش ایرانی بر خلاف تمامی قوانین بین 
المللی بوده است. جمهوری اسلامی باید به سازمان ملل متحد شکایت کند و صاحبان 
کشتی می توانند به دادگستری اروپا شکایت کنند.وی ادامه داد: قیام آیت الله کاشانی علیه 
انگلستان در راستای ملی شدن نفت بود اما این حرکت را خاموش کردند تا به عصر امام 
خمینی )ره( رسید و نهضت ملت ایران آغاز شد و به نتیجه رسید. انقلاب اسلامی راهی 
درست و حق بود و در برابر ظلم و فساد ایستاد، امروز هم مقام معظم رهبری راه امام 
خمینی را با قوت هرچه بیشتر ادامه می دهند.امام جمعه موقت تهران گفت: دشمن از 
هر طرف ما را احاطه کرده است، قرآن کریم در این شرایط به ملت ایران و ملت ها آرامش 

می دهد و می فرماید فالصبر انّ العاقبه للمتقین.

سعید نمکی: 

واگن وزارت بهداشت را به
 لوکوموتیو سیاست وصل نمی کنم

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: عدم آلودگی به سیاست زدگی، رعایت 
حقوق بیت المال و رسیدگی به نقاط محروم اولویت بنده است و هیچگاه واگن وزارت 
بهداشت را به لوکوموتیو سیاست وصل نمی کنم. سعید نمکی روز پنجشنبه در نشست 
بررسی مشکلات حوزه بهداشت و درمان شهرستان دماوند که با حضور مسئولان 
استانی و شهرستانی در سالن اجتماعات بیمارستان سوم شعبان این شهرستان برگزار 
شد، شرایط کنونی کشور را یک برهه حساس تاریخی دانست و گفت: در این برهه 
دستاوردهای بسیاری در نظام سلامت محقق شده و قابل قیاس با گذشته نیست.وی 
اظهار داشت: در گذشته ۱۲۰ فرزند متولد شده به یک سالگی نمی رسید و از هر یکصد 
هزار زن باردار، ۲۶۰ زن از دنیا می رفتند؛ همچنین پوشش واکسیناسیون در کشور، ۲۵ 
درصد بود و در گذشته تنها ۱۰۵۰ روستا مرکز خانه بهداشت داشتیم اما اکنون ۱۸ هزار 
خانه بهداشت داریم و صد درصد پوشش واکسیناسیون کشور محقق شده است.این مقام 
مسئول با بیان اینکه هم اکنون ۶۶ دانشگاه علوم پزشکی در کشور وجود دارد، تصریح 
کرد: امروز پزشکان بسیاری در نقاط مختلف کشور وجود دارد و به عنوان متخصص 
فعالیت می کنند که همه اینها از برکات نظام مقدس جمهوری اسلامی و پیشرفت های 
ایران است.وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با تاکید براینکه با توجه به شرایط 
کنونی و اقتصادی کشور، باید برای منابع درست تصمیم گیری شود، گفت: منابع محدود 
و تقاضا نا محدود است اما با اجرای طرح تحول سلامت در توسعه زیر ساخت ها و در 
بخش پزشک به ویژه در نقاط محروم و کاهش پرداخت هزینه درمان مؤثر بودیم.نمکی 
با اشاره به اولویت وزارت بهداشت در تقدم به بخش درمان سرپایی بر بستری شدن نیز 
افزود: در هیچ جای دنیا بیمارستان ۶۰ تخت خوابی ساخته نمی شود چرا که بیمارستان 
زیر ۳۰۰ تخت خواب صرفه اقتصادی ندارد و نباید با اینگونه بیمارستان ها، منابع را هدر 
داد.وی افزود: امروز باید مدلی را طراحی کنیم که بتواند حداقل نیاز مردم را در همه نقاط 
کشور فراهم کند و دسترسی مردم به خدمات به حداقل برسد؛ منابع را به گونه ای سوق 

دهیم که با کمترین هزینه بیشتری اثر بخشی را شاهد باشیم.

فلاحت پیشه:

 ترامپ مجبور است تا قبل از انتخابات
 به ایران نزدیک شود 

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان 
این که آمریکا از نظر ایجاد جنگ روانی در ایران خلع سلاح شده است، گفت: با وجود 
این که آمریکا جنگ تحریمی را راه انداخته، اما در نهایت ترامپ مجبور است تا قبل از 

انتخابات با انجام تحرکاتی بیشتر به ایران نزدیک شود.
حشمت الله فلاحت پیشه در تحلیلی از رفتارهای آمریکا، اظهار کرد: آمریکایی ها از 
چند ماه پیش ایجاد فضای روانی را آغاز کردند که عملًا در این عرصه شکست خورده 
و مشخص شد که نمی تواند جنگ روانی را ادامه دهد. بعد از آن موضوع مذاکره را بیان 
کرده که با واکنش و موضع گیری های مقام معظم رهبری فهمیدند که نمی توانند مذاکره 
برای مذاکره را مطرح کنند.فلاحت پیشه خاطر نشان کرد: با توجه به بسته شدن فضای 
جنگ روانی و این که مذاکره سوری یعنی مذاکره برای مذاکره نتیجه نمی دهد تنها یک راه 
در پیش روی آمریکا یعنی بازگشت به سمت برجام باقی مانده پس اکنون توپ در زمین 
آمریکاست و آنها باید تحریم ها را برگردانند.این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان این که در ایران هم دیپلماسی شکست نخورده و 
عملگرایانه و واقع گرایانه شده است، توضیح داد: دیگر برای ایران عمل مهم است. آمریکا 
باید جنگ تحریمی شکل گرفته را پایان دهد البته که طبق گزارشات مراکز اقتصادی 
دنیا ایران نشان داد که به نوعی با تحریم همسازی می کند ما فقط در سال اول تحریم با 
کاهش رشد اقتصادی اثرگذار مواجه بودیم و در سال های بعدی به سمت افزایش رشد 
می رویم، این یعنی الگوی متفاوت ایرانی ها در مقابل تحریم که جواب داده است.وی در 
جمع بندی اظهار کرد: در چنین شرایطی ترامپ مجبور است تا قبل از انتخابات دور دوم 
ریاست جمهوری آمریکا تحرکی از خود نشان دهد که این تحرک باعث نزدیکی بیشتر 
به ایران شود. البته این منوط به آن است که ترامپ خود تصمیم گیری کند نه این که 
گروه های افراطی در تصمیمات اش اثرگذار باشد. کما این که اخیراً هم موضع گیری های 
گروه ها به افراد تندرو در اروپا کمرنگ تر و کمتر شده است. می توان اینگونه تعبیر کرد که 
هماهنگی کاری در آمریکا حاکم شده و آنها موضوع ایران را جدی گرفته از این رو مجموعه 

تحولات به سوی دیپلماسی است.

رئیس فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی مجلس اعلام کرد

بازگشت هزاران میلیارد تومان
 سرمایه به بیت المال

رئیس فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی مجلس خبر داد که با تلاش این فراکسیون 
هزاران میلیارد تومان بازگشت سرمایه به بیت المال داشته ایم که مستندات آن در اختیار 

مجلس و دستگاه های نظارتی قرارگرفته است.
امیر خجسته درباره عملکرد فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی گفت: از ابتدای 
کار فراکسیون تا به امروز، دستاورد های خوب و اثرگذاری در زمینه هایی از جمله بحث 
گمرک، قاچاق کالا و ثبت سفارش غیرقانونی خودرو داشته ایم. در بحث قاچاق کالا پس 
از پیگیری های فراکسیون ورود هزار و ۱۲۸ کانتینر کالای قاچاق به کشور اثبات شد و 
در بحث ثبت سفارش خودرو نیز ثبت ۳۴ هزار خودرو به صورت غیرقانونی اثبات شد که 
از این تعداد حدود هزار و ۹۰۰ خودرو وارد کشور شده بود.وی درباره نقش گزارش های 
مردمی در عملکرد فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی گفت: ما گزارش های مردمی را 
از سراسر کشور دریافت می کنیم به عنوان نمونه گزارش های خوب یکی از معتمدین 
مردم و اعضای اصلی صندوق ذخیره فرهنگیان باعث ورود ما به این موضوع و تحقیق و 
تفحص از این صندوق شد، حدود ۸ هزار میلیارد تومان مشمول وصول بوده که حدود ۵ 
هزار میلیارد تومان از آن برگشت خورده است.وی افزود: در خصوص قرارداد های نفتی نیز 
گزارش هایی به ما رسیده و من با آقای زنگنه به صورت مبسوط صحبت کردم و مکاتبات 
لازم نیز انجام گرفته تا از هرگونه سوء استفاده جلوگیری شود. فراکسیون بدون ملاحظه 
افراد به پرونده ها ورود پیدا کرده، محکم ایستاده و به صورت شفاف با پرونده ها برخورد 
می کند.رئیس فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی مجلس ادامه داد: هزاران میلیارد تومان 
برگشت سرمایه به بیت المال داشته ایم که مستندات این اقدامات در اختیار مجلس، 
دستگاه های نظارتی و قوه قضاییه قرار گرفته و تلاش می کنیم با سران مفاسد اقتصادی 

برخورد و دست مفسدین را از بیت المال قطع کنیم.

کولیوند تشریح کرد:

آیا ساخت شهرک 
باستی هیلز لواسان قانونی است؟

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها با تاکید بر این که »شهرداران باید 
دقت ویژه ای برای نظارت بر ساخت و سازهای شهرها و شهرک ها داشته باشند« گفت: 
شوراهای شهر و شهرداران باید پاسخگوی ساخت وسازهای خارج از عرف و غیر قانونی 
باشند. محمدجواد کولیوند درباره ساخت و سازهای غیرقانونی و غیرمجاز در شهرک 
باستی هیلز لواسان بیان کرد: شهرها دارای طرح جامع و تفصیلی هستند، زمانی که 
بر روی طرح جامع و تفصیلی نظارت و کنترل نباشد شاهد ساخت چنین شهرک های 
هستیم.وی در ادامه اظهار کرد: متأسفانه در برخی از نقاط ساخت و سازها بدون نظارت 
و یا با جواز و یا بدون جواز انجام می شود. از آنجا که ظرفیت طرح تفصیلی پایین است 
گاهی برخی از خانه ها با جواز ساخته می شود اما در اصل تخلف شده است و سپس به 
کمیسیون ماده ۱۰۰ ارجاع می شود و در آنجا مالک جریمه پرداخت می کند. اگر نظارت 

توسط شهرداری ها وجود داشته باشد شاهد چنین ساخت و سازهایی نخواهیم بود.
نماینده مردم کرج در مجلس تصریح کرد: در برخی از نقاط شهرک هایی با طراحی 
اولیه ساخته می شود اما پس از گذشت چند سال به این نتیجه می رسند که شهرک باید 
به شهر وصل شده و همه از امکانات آن استفاده کنند. از سوی دیگر برخی از شهرک ها نیز 
در ابتدا در فاصله معینی از شهرها ساخته می شود اما بعد از گسترش شهرها شاهد هستیم 
که شهر و شهرک در کنار یکدیگر قرار گرفته و مردم می خواهند تا از فضای شهرک نیز 

استفاده کنند که حق با مردم است.

وزیر ارتباطات:

 آینده روشن در گرو ایران هوشمند است
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: آینده روشن در گرو ایران هوشمند است، 
ایران هوشمندی که در گام اول خود قرار است ۶۸ هزار شغل در سال آینده ایجاد کند. 
محمدجواد آذری جهرمی افزود: ما در دوره ویژه ای از تاریخ قرار داریم چرا که انقلاب 
صنعتی چهارم بسیاری از معادلات ما را در جهان تغییر داده است، به واسطه همین 
انقلاب صنعتی سبک زندگی فردی و اجتماعی ارتقا یافته، افراد بسیاری از کارهای روزانه 
شان را تنها با یک کلیک انجام می دهند.وزیر ارتباطات اضافه کرد: تحول دیجیتال، نگرش 
مدیران به صنایع مختلف را تغییر داده و همه به دنبال بهره گیری از آن برای افزایش بهره 
وری و گسترش کسب وکار خود هستند، همین امر موجب می شود اقتصاد دیجیتال در 

آینده نزدیک به اقتصاد اول دنیا تبدیل شود.

عراق  در  ایران  ایرج مسجدی سفیر 
با بیان اینکه بحران کنونی میان تهران و 
واشنگتن موضوع جدیدی نیست، هشدار 
داد که تحریک کنندگان آمریکا به جنگ 

با ایران پشیمان خواهند شد. 
وی در گفت و گویی که با برنامه "لقاء 
الیوم" شبکه قطری الجزیره داشت و شب 
گذشته پخش شد، افزود: ایران شاهد انواع 
محاصره ها و تحریم ها بوده اما با پیروزی 
و استواری از آنها خارج شده بنابراین اکنون 
برای مواجهه با هرگونه بحرانی آمادگی 

بیشتری دارد.
مسجدی با بیان اینکه آمریکا در همه 
عهدنامه ها و توافقاتی که با ایران داشته 
عهد شکنی کرده، افزود: اگر آمریکا خواهان 
حل بحران کنونی است باید زبان زورگویی 

و تهدید را کنار گذاشته و راه بازگشت به 
توافق هسته ای را در پیش گیرد و تحریم 
و جنگ اقتصادی ضد ایران را کنار بگذارد 
چرا که راهی جز این برای حل این بحران 
با  ایران  که  کرد  تاکید  ندارد.وی  وجود 
انتخاب ابزارها غیر مسالمت آمیز موافق 
نیست و با آمریکایی ها هرگز در شرایط 
محاصره و تحریم مذاکره نخواهد کرد و 
زمانی که تهران خواستار جنگ نیست 
بنابراین اطمینان دارد که آمریکایی ها نیز 
خواهان جنگ نیستند چرا که این جنگ 
برای آنها ویرانگر خواهد بود و مجبور به 
بازگشت به توافق هسته ای هستند بنابراین 
جهان باید دونالد ترامپ رئیس جمهوری 
آمریکا را در این باره مسئول بداند چرا که 
ایران از منافع خود دست نخواهد کشید 

و تسلیم زورگویی ها نیز نمی شود.سفیر 
ایران همچنین درباره برخی کشورهای 
منطقه که آمریکا را تحریک به جنگ با 
ایران می کنند، تصریح کرد که خطرات 
جنگ متوجه نه تنها ایران بلکه همه خواهد 
بود چه آمریکا و چه طرف های منطقه ای 
که تمایل به شروع جنگ ضد ایران دارند.

وی تاکید کرد که تهران پیش بینی جنگ 
نظامی نمی کند، اما اگر این جنگ رخ 
دهد آمریکایی ها شروع کننده آن هستند 
ولی طرفی که سرنوشت آن را رقم خواهد 
زد اراده ایران است که شکست بزرگ و 
تاریخی را به آمریکا و تحریک کنندگان آن 
تحمیل خواهند کرد.مسجدی اضافه کرد 
که توافق هسته ای تعهداتی را برای همه 
طرف ها قرار داده بود که آمریکا از آن خارج 

شد و ایران و اروپایی ها به آن پایبندند؛ با 
پایبندی اروپایی ها به این توافق ایران نیز به 
تعهدات خود پایبند خواهد بود و اگر اروپایی 
ها نیز به این توافق پایبند نباشند تهران 
تعهدات خود به آن را کاهش می دهد و 
فرصتی که ایران به اروپایی ها داده، پیامی 
به همه است مبنی براینکه ایران نمی تواند 
همچنان صبر کند بلکه اقدام به کاهش 
تعهدات خود به توافق هسته ای خواهد 
کرد.وی درباره موضع بغداد درباره تنش 
میان ایران و آمریکا گفت: ایران و عراق دو 
کشور همسایه هستند و تهران انتظار دارد 
که بغداد از آن حمایت کند اما دولت ایران 
نمی خواهد که عراق وارد مشکلات آن با 
آمریکا شود، بنابراین از تلاش های عراق 

برای کاهش تنش ها استقبال می کند.

سفیر ایران در بغداد: 

تحریک کنندگان آمریکا به جنگ با ایران پشیمان خواهند شد

رؤسای جمهور ایران و فرانسه در مکالمه 
تلفنی درباره مهمترین مسائل و موضوعات 
دوجانبه، منطقه ای و بین المللی با یکدیگر 
گفت وگو و بر ضرورت استمرار تلاش ها برای 

حفظ و ادامه توافق برجام تاکید کردند.
حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
روحانی عصر پنجشنبه در گفتگوی تلفنی 
با »امانوئل مکرون« رئیس جمهور فرانسه، 
اهتمام و تلاش فرانسه برای حفظ برجام 
را حائز اهمیت دانست و گفت: جمهوری 
اسلامی ایران  مصمم به بازگذاشتن همه 

مسیرها برای حفظ برجام است.
رئیس جمهور با اشاره به سفر نماینده 
ویژه رئیس جمهور فرانسه به کشورمان، 
اظهار داشت: طرفین ایرانی و اروپایی برجام 
باید تلاش کنند تا گام های متوازنی در 

راستای حفظ این توافق برداشته شود.
روحانی تشدید تحریم ها علیه ایران از 
سوی آمریکا را در بقاء برجام مشکل آفرین 
است و افزود: افرادی در آمریکا هستند که 
نمی خواهند تلاشها برای حفظ برجام موفق 
باشد که نمونه آن تصمیم اخیر کنگره 
آمریکا در دزدی بیش از یک و نیم میلیارد 

دلار پول ملت ایران است.
رئیس جمهور با بیان اینکه علی رغم 
مشکلات و کارشکنی ها معتقدیم طرفین 
باید از فرصت باقیمانده به خوبی استفاده و 
بهره برداری کرده و کارشناسان دوطرف با 
خلاقیت خود راهکارهای مناسبی را برای 
حفظ و ادامه برجام پیدا کنند، گفت: اروپا 
باید تلاشهای خود را در راستای تامین 
منافع مشروع ایران و ایجاد آتش بس در 

این جنگ اقتصادی آمریکا تسریع کنند.

اینستکس  طریق  از  تبادل  روحانی 
همزمان با ورود پول فروش نفت از این 
طریق را در راستای استمرار تلاش ها برای 
حفظ برجام مهم دانست و خاطرنشان کرد: 
گذشت زمان و از دست رفتن فرصت ها 
ایران را مجبور به اجرای گام سوم خود 

خواهد کرد.
رئیس جمهور لغو تحریم های آمریکا 
را راهکاری دیگر برای استمرار تلاش ها 
برای حفظ و ادامه برجام و بازگشت شرایط 

به گذشته دانست و گفت: به هیچ عنوان 
راهکارهای چند ماهه برای توقف فعالیت 

های ایران قابل قبول نیست.
»امانوئل مکرون« رئیس جمهور فرانسه 
به  اشاره  با  تلفنی  این گفتگوی  نیز در 
ضرورت تلاش طرفین برای کاهش تنش ها 
متاسفانه همواره  برجام، گفت:  و حفظ 
افراطیونی هستند که از تلاش کشورها برای 
رسیدن به صلح ممانعت می کنند و اعلام 
آمریکا مبنی بر سخت تر کردن تحریم ها 

علیه ایران در این راستا است.
رئیس جمهور فرانسه با بیان اینکه اروپا 
اقدامات خود را برای فعال شدن عملی 
اینستکس تسریع کرده است، به بیانیه 
با  اروپایی در رابطه  مشترک سه کشور 
اشاره کرد  ایران در برجام  تامین منافع 
و افزود: تحریم های اعمال شده از سوی 
آمریکا فعالیت تجاری بسیاری از کشورها با 

ایران را دچار مشکل کرده است.
مکرون تاکید کرد: فرانسه اهتمام ویژه 
ای نسبت به حل وفصل مسائل و مشکلات 
و حفظ برجام دارد و این نیاز به تلاش همه 

طرف ها دارد.

روحانی در تماس تلفنی رئیس جمهور فرانسه:

تشدید تحریم ها برای بقاء برجام مشکل آفرین است
اخبــار سرمقاله

خبــر

روابط عمومی کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در بیانیه ای با مضحک خواندن 
عملیات مورد ادعای آمریکایی ها در سرنگون کردن پهپاد ایرانی در تنگه هرمز، اعلام کرد: 

به زودی تصاویر پهپاد نیروی هوافضای سپاه از ناوچه آمریکایی ها را منتشر می کنیم. 
به گزارش سپاه نیوز؛ در پی ادعای واهی و دروغین  پنجشنبه شب گذشته ترامپ 
رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا مبنی بر سرنگون ساختن یک پهپاد ایرانی توسط 
ناوچه تهاجمی آبی-خاکی "یو اس اس باکسر" این کشور در تنگه هرمز و تکذیب 
آن توسط ستاد کل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران، روابط عمومی کل سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی در بیانیه ای اعلام کرد: به زودی تصاویر پهپادهای سپاه از ناوچه 

"یو اس اس باکسر" آمریکایی که مدعی سرنگون ساختن یک پهپاد ایرانی در روز گذشته 
)پنجشنبه( بر فراز تنگه هرمز شده است را منتشر خواهیم کرد تا دروغ و بی پایه و اساس 

بودن این ادعا در معرض افکار عمومی جهانیان قرار گیرد.
در این بیانیه تاکید شده است: این تصاویر نشان خواهد داد پهپاد نیروی هوافضای 
سپاه پیش از ورود ناوچه آمریکایی به تنگه هرمز در حال اجرای ماموریت جاری خود 
در منطقه بوده و از جمله تصاویر مربوط به رصد و مراقبت از ناوچه مذکور را نیز قبل 
و حتی بعد از زمان مورد ادعای آمریکایی ها به ایستگاه خود ارسال و سالم به پایگاه 

خود بازگشته است.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: نباید به دستگاه دیپلماسی کشور فشار آورد تا 
با عجله کار کند. گاهی کسی می خواهد به ما ستم کند و لازم است در این شرایط از 

ظرفیت های مختلف استفاده کنیم تا کمر خم نکنیم.
دکتر لاریجانی  روز چهارشنبه مراسم گرامیداشت روز صنعت و معدن  استان البرز که 
در سالن ۹ دی هشتگرد برگزار شد با اشاره به بازدید خود از یکی از مجموعه های فعال 
تولید مواد غذایی در استان البرز گفت: روحیه حاکم بر این مجموعه بسیار خوب بود، زیرا 
مسئولان این مجموعه از تلاش خود برای توسعه گفتند و از مشکلات کمتر حرف زدند. 
این روحیه در کشور ارزشمند است، زیرا باید روی پای خود بایستیم، تولیدکننده باشیم 
و با مشکلات مبارزه کنیم.رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان ادامه داد: مشکل ما بخشی 
مربوط به تحریم ها و بخشی مربوط به مشکلات اقتصادی مزمن است که از قبل وجود 
داشته است. شرایطی که آمریکا برای ایران و دنیا ایجاد کرده وحشتناک است. روسیه، 

چین و کشورهای آمریکای لاتین نیز از رفتار بیمارگونه ترامپ در امان نبوده اند.
وی با اشاره به توئیت اخیر ترامپ که خطاب به زنان رنگین پوست پارلمان آمریکا 
منتشر شده است، گفت: ترامپ موجود پرمشکلی است و در میان سیاستمداران دنیا 
کمتر شخصیتی شبیه او وجود دارد. آمریکا در دوران او برای ایران مشکلاتی ایجاد کرده 

که البته برخی کشورهای منطقه هم در این زمینه به او پول داده و تحریک کرده اند.
لاریجانی با بیان اینکه سوال این است که آیا همه مشکلات ما از تحریم است اظهار 
داشت: مشکلات اقتصادی کشور صرفاً مربوط به تحریم ها نیست و از قبل نیز مشکلاتی 

را داشته ایم. ما باید کشور را ثروت زا و تولیدآفرین کنیم. همچنین اقتصاد کشور باید در 
عرصه بین المللی نیز شکوفا شود.

وی با اشاره به فرمایش شهید مطهری که بر اقتصاد سالم، مولد و ثروت زا تاکید 
داشتند، تا اهداف عالی جامعه محقق شود، گفت: اگر در کشور ما اختلالاتی در سال 
گذشته رخ داد، به دلیل عدم کمال یافتگی و بلوغ در بخش اقتصادی کشور بود. این هدف 
را باید کارآفرینان ایجاد کنند، همچنین باید توجه داشت که دولت باید بستر را فراهم کند 

چون دولت تولید کننده خوبی نیست.
رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: مقاومت ایران سبب شد تا دیگر کشورهای جهان 
نیز در مقابل زورگویی ترامپ بایستند و این نکته مثبتی است. آمریکایی ها می گفتند 
نمی گذاریم جشن ۴۰ سالگی انقلاب برگزار شود و وضعیت داخلی ایران را بهم می ریزیم 
اما مگر توانستند به این هدف خود برسند. مردم ایران، مرد رذل صحنه سیاسی را سرجای 
خود نشاندند. امروز باید صحنه دعوا را عوض کنیم، نباید به دستگاه دیپلماسی کشور فشار 
آورد تا با عجله کار کند. گاهی کسی می خواهد به ما ستم کند و لازم است در این شرایط 

از ظرفیت های مختلف استفاده کنیم تا کمر خم نکنیم.
وی ادامه داد: تصور نشود که در شرایط فعلی ایران نمی خواهد از ظرفیت دیپلماسی 
استفاده کند، همه تلاش می کنند که کشور به سمت رستگاری برود. البته گاهی 
دعواهای سیاسی افکار را مشوّش می کند و این اشکال کار است. در حوزه منافع ملی 
نباید دعوای حیدری و نعمتی ایجاد کرد، بلکه با درایت باید اختلاف نظرها را هضم کنیم.

سپاه در پاسخ به ادعای مضحک امریکا:

به زودی تصاویر ناوچه آمریکایی را منتشر می کنیم

علی  لاریجانی ؛

نباید دستگاه دیپلماسی کشور را وادار به اقدام عجولانه کرد

حجت الاسلام مصطفی درایتی معتقد است تذکر 
با  برخورد  از  ائمه جمعه  پرهیز  مبنی بر  انقلاب  رهبر 
دستگاه ها، در اصل ناظر به خطبه های برخی از ائمه 
جمعه تهران و همچنین ائمه جمعه شهرهای بزرگ 
بوده که گاهی با طرح برخی مسائل، بر مشکلات کشور 

می افزایند. 
رسالت  کرد:  اظهار  اصلاح طلب  روحانی  این 
نمازجمعه ، رسالت خاصی است و طبیعتاً انتظار است 
ائمه جمعه در خطبه های خود به مسائل و مشکلات 
مردم بپردازند، ولی گاهی طرح مسائل و مشکلات کشور 
به گونه ای از سوی برخی از ائمه جمعه بیان می شود که 
ناپخته است و باعث می شود نه تنها مشکلات کم نشود، 

بلکه مشکلی بر مشکلات کشور افزوده شود.
برخی  می شود  احساس  گاهی  کرد:  اضافه  او 

ائمه جمعه به دنبال حل معضلات و مشکلات مردم 
نیستند و از طرح برخی مسائل هدف دیگری را دنبال 
می کنند. مثلًا معضلی وجود دارد و مسئولان امر در 
حال حل وفصل آن هستند، اما متأسفانه طرح ناپخته آن 
موضوع در خطبه های نمازجمعه یا تریبون های رسمی 
دیگر، باعث می شود گره بر کار بیفتد و مشکل مردم 
حل نشود. به نظر می رسد رهبری از این جهت، چنین 
تذکری داده اند و از ائمه جمعه خواسته اند در خطبه های 

خود دقت بیشتری داشته باشند.
درایتی تأکید کرد: ائمه جمعه باید قبل از بیان مسائل 
در خطبه های خود نسبت به موضوع اطلاعات کافی و 
درست به دست بیاورند و سپس آن را به صورت عمومی 
مطرح کنند. اشراف کامل بر موضوعاتی که قرار است 
از تریبون نمازجمعه بیان شود، لازم و ضروری است. 

به صورت  موضوعی  است  ممکن  این صورت  غیر  در 
و  آشفتگی  موجب  مسئله  همین  و  مطرح  نادرست 
نگرانی مردم شود.او افزود: برخی از ائمه جمعه هم به 
مسائلی می پردازند که اشرافی به آن ندارند و گاهی این 
اظهارنظرها در سطح ملی کار را با مشکل مواجه می کند. 
به اشراف و  با توجه  ائمه جمعه  انتظار است  بنابراین 

اطلاعاتی که دارند درباره مسائل اظهارنظر کنند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب معتقد است مخاطب 
اصلی تذکر رهبری، ائمه جمعه تهران و شهرهای بزرگ 
بوده اند: ائمه جمعه تهران و آنان که در مراکز استان 
می شود  پخش  صداوسیما  از  آنان  خطبه  و  هستند 
باید پخته تر صحبت کنند. این افراد گاهی در مسائلی 
اظهارنظر می کنند که کاملًا پیداست اشراف ندارند و 

اظهارنظرهایشان نیز برای کشور دردسرساز می  شود.

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با برحذر 
داشتن اتاق های فکر و جنگ جبهه دشمن از طراحی 
هرگونه ماجراجویی و شیطنت ضد ملت ایران تاکید کرد: 
در صورت خطای محاسباتی دشمنان، راهبرد دفاعی ما به 
راهبرد تهاجمی تغییر وضعیت داده و همه ظرفیت های ما 

سراسر تهاجمی می شوند. 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی عصر پنجشنبه 
در جریان بازدید و ارزیابی میزان آمادگی های دفاعی 
نیروهای مستقر در جزایر سه گانه و منطقه دریایی نازعات 
در خلیج فارس، با تاکید بر اشراف اطلاعاتی و آمادگی 
مطلوب یگان های دریایی سپاه در صیانت از امنیت آب های 
سرزمینی ایران اسلامی گفت: منطقه خلیج فارس و تنگه 
هرمز و جزایر و سواحل مربوط به آن نه تنها برای ایران بلکه 
برای همه جهان، منطقه ای حساس و حیاتی بوده و جزء 

لاینفک اقتصاد جهانی به شمار می رود.
وی افزود: در عین حال این منطقه برای کشور بزرگ 
ایران، یک مفهوم دفاعی مطلق و کاملی دارد و ما برای 
دفاع از منافع حیاتی و مرزهای آبی و هوایی خود در این 
منطقه و جزایر و سواحل، گسترش دفاعی قدرتمندی را از 
نیروهای زمینی، دریایی و هوافضا شکل دادیم و از ذخایر و 
ظرفیت های تهاجمی فوق العاده بالایی نیز برخوردار هستیم.

فرمانده کل سپاه حضور نیروهای فرامنطقه ای در خلیج 

فارس به بهانه حساسیت آن را موجب گسترش ناامنی و 
برهم خوردن ترتیبات امنیتی منطقه دانست و تاکید کرد: 
جمهوری اسلامی به عنوان یک قدرت بزرگ مستقل بر 
تمامی پهنه منطقه شمال خلیج فارس و دریای عمان برای 
دفاع از تمامیت ارضی، سیادت دریایی و امنیت آسمان خود، 
اشراف و تسلط دارد و ما به نیابت از ملت ایران در تمامی 

عرصه ها گسترش دفاعی داریم.
سرلشکر سلامی هدف از بازدید مناطق دریایی نازعات 
را ارزیابی آمادگی نیروهای دفاعی و ظرفیت های تهاجمی 
مستقر در مقرها و قدردانی از مجاهدت های مخلصانه و 
فداکارانه فرماندهان و رزمندگان دریادل توصیف و تصریح 
کرد: بی شک این آمادگی ها و ظرفیت سازی های دفاعی 
و تهاجمی پیام های واضح و روشنی دارد و در مقاطعی از 
زمان به شکل عملی توسط دشمنان ملت ایران دریافت 

شده است.
فرمانده کل سپاه دستگیری تفنگداران دریایی و 
انهدام پهپادهای متجاوز دشمن را از مصادیق لمس 
برای  که  ایران  ملت  فرزندان  بزرگ  اراده  و  اقتدار 
بدخواهان میهن اسلامی اتفاق افتاده است، قلمداد و 
بیان داشت: سیادت و سیطره نیروهای رزمنده و مدافع 
حریم ایران اسلامی در دریا و در جریان کشتیرانی، 
جریان انرژی، جریان تجارت و تامین امنیت آن واقعیتی 

اثبات شده و انکار ناپذیر است که منجر به احساس 
امنیت و آرامش دل انگیز همه مردم منطقه و قوت قلب 

جهان اسلام شده است.
وی در ادامه با اشاره به راهبرد دفاع - تهاجم و تبیین 
سطح و عمق ویرانگری ناشی از »ضربه اول« و دشمنان 
در هنگام تهدید و تعرض عملی احتمالی، تاکید کرد: بسیار 
طبیعی است که ما در استراتژی؛ دفاعی عمل می کنیم، 
یعنی آغازگر و شروع کننده هیچ جنگی نیستیم، اما در 
تاکتیک وضعیت کاملًا معکوس است و در صورتی که 
خطایی محاسباتی از سوی دشمنان سرزند، راهبرد دفاعی 
ما به راهبرد تهاجمی تغییر وضعیت داده و همه ظرفیت های 

ما سراسر تهاجمی می شوند.
سرلشکر سلامی با برحذر داشتن اتاق های فکر و جنگ 
جبهه دشمن از طراحی هرگونه ماجراجویی و شیطنت 
ضد ملت ایران و تاکید بر آمادگی های خدشه ناپذیر آحاد 
نیروهای مسلح کشور به ویژه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
برای دفاع همه جانبه و پیروزمندانه از امنیت و منافع ملی 
کشور گفت: ارتقای قابلیت ها برای تغییر سریع از استراتژی 
دفاعی به استراتژی تهاجمی با فراهم سازی همه پیش 
فرض ها و الزامات آن واقعیتی است که طراحی و در صورت 
نیاز و ضرورت گسترش نیروها را نیز بر اساس آن انجام 

خواهیم داد.

مصطفی درایتی تشریح کرد:

علت تذکر مهم رهبر انقلاب به امامان جمعه 

فرمانده کل سپاه مطرح کرد

تغییر راهبردایران ، درصورت خطای محاسباتی دشمنان

جمال رزاقی
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وسیلهنقلیهمخصوصالمپیکتوکیو
رونماییشد

 شرکت تویوتا از خودرویی برقی با گنجایش ۵ مسافر مخصوص مسابقات المپیک توکیو 
رونمایی کرده است. این وسیله نقلیه برای جابه جایی افرادی با نیازمندی های خاص 

طراحی شده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از انگجت، شرکت تویوتا نخستین خودروی مخصوص 

مسابقات المپیک و پاراالمپیک خود را رونمایی کرد.
این خودرو APM) وسیله جابه جایی قابل دسترس( نام دارد و الکتریکی است. وسیله 
نقلیه مذکور دارای سه ردیف صندلی و روباز است. همچنین APM می تواند با حداکثر 
سرعت ۱۲ مایل برساعت حرکت و ۵ سرنشین را جابه جا کند. هر خودرویAPM مجهز 

به باتری های لیتیوم یونی است که با یک بار شارژ مسافت ۱۰۰ کیلومتر را طی می کنند.
در همین راستا ناوگانی شامل ۲۰۰APM برای جابه جایی مردم به مسابقات استفاده 

می شود.
جالب آنکه این خودرو برای جابه جایی تعداد زیادی مسافر مناسب نیست. APM به 
اندازه یک وسیله نقلیه تردد در زمین گلف است. البته دلیل این امر نیز واضح است. این 
وسیله نقلیه راه حلی برای جابه جایی ورزشکاران، توریست ها و افرادی با نیازهای خاص 

)مانند افراد معلول، زنان باردار، افراد مسن و خانواده هایی با فرزندان خردسال( است.
قرار است تویوتا قبل از برگزاری مراسم المپیک از نوآوری های بیشتری رونمایی کند 
از جمله خودروی پرنده ای که مشعل المپیک را روشن می کند و ربات هایی که می توانند 
برای مهمانان غذا و نوشیدنی بیاورند. همچنین این شرکت قصد دارد ربات هایی بسازد که 

به افراد معلول نیز کمک می کند.

پژوهشگران موسسه آموزش عالی انرژی ساوه موفق به 
طراحی و ساخت دودکش های خورشیدی به منظور تامین 
انرژی الکتریکی شدند و نمونه تحقیقاتی این سیستم در 

دانشگاه نصب و راه اندازی شده است.
مهندس جواد چهارمحالی، مجری طرح و دانش آموخته 
ایسنا،  با  انرژی ساوه در گفت وگو  موسسه آموزش عالی 
انرژی  منبع  فردترین  به  منحصر  را  خورشیدی  انرژی 
انرژی های  تمامی  اصلی  منبع  و  جهان  در  تجدیدپذیر 
اینکه  به  با توجه  و اضافه کرد:  موجود در زمین دانست 
انرژی های تجدیدپذیر در جوامع امروزی جایگاه ویژه ای 

دارند، تحقیقات در زمینه استفاده از این نوع انرژی های 
نو در این دانشگاه با هدف تحقیق در رابطه با سیستم های 

جدید خورشیدی در دستور کار قرار گرفت.
وی ساخت نمونه تجربی و تحقیقاتی نیروگاه دودکش 
و  دانست  تحقیقات  این  دستاوردهای  از  را  خورشیدی 
خورشیدی"  "دودکش  یا  خورشیدی  مکشی  برج  گفت: 
روشی برای تولید انرژی الکتریکی از نورخورشید است که 
با استفاده از یک کلکتور گلخانه ای که در اطراف یک برج 

توخالی بلند قرار دارد، هوا گرم می شود.
جریان  دلیل  به  گرم  هوای  داد:  ادامه  طرح  مجری 
و در مسیر خود  برج حرکت می کند  بالای  به  "همرفت" 
توربین را به حرکت در آورده و تولید انرژی الکتریکی خواهد 

کرد.
دارای  را  خورشیدی  دودکش  فناوری  چهارمحالی، 
و  "دودکش"  خورشیدی"،  "کلکتور  اصلی  عنصر  سه 
"توربین" دانست و یادآور شد: توان تولید برق یک دودکش 
خورشیدی متناسب با حجم حاصل از ارتفاع برج و سطح 

کلکتور است.
مجری طرح با بیان اینکه دودکش خورشیدی فناوری 
است که از ویژگی های مهمی در بین نیروگاه هایی که از 
انرژی های تجدیدپذیر استفاده می کنند، برخوردار است، 

این تکنولوژی را یک فناوری امیدوارکننده برای تولید توان 
در مقیاس بزرگ توصیف کرد.

انرژی ساوه،  عالی  آموزش  دانش آموخته موسسه  این 
حفظ  فسیلی،  سوخت های  مصرف  بدون  برق  تولید 
محیط زیست، عدم احتیاج به آب زیاد، کاهش استهلاک 
مهمترین  از  را  عرضه شده  سیستم  زیاد  کارکرد  عمر  و 
ویژگی های دودکش خورشیدی تولیدی دانست و یادآور 
شد: ذخیره سازی انرژی در این دودکش، توسط کلکتور 
خورشیدی صورت می گیرد، ضمن آنکه این سیستم به 
گونه ای طراحی شده است که نیازی به مراقبت های دائمی 

و صرف هزینه های زیاد ندارد.
نمونه  جاری  سال  ماه  تیر  در  محقق،  این  گفته  به 
تحقیقاتی این دودکش در محوطه موسسه آموزش عالی 
دودکش  این  کلکتور  کرد:  اضافه  شد،  اندازی  راه  ساوه 
خورشیدی با شیشه های ۴ میلی متر سفید پوشیده شده 
است، ضمن آنکه ارتفاع دودکش این سیستم ۱۲ متر، قطر 

آن ۶ اینچ و قطر کلکتور آن ۳ متر است.
جواد  مهندس  سوی  از  طرح  این  ایسنا،  گزارش  به 
چهارمحالی و با راهنمایی و هدایت دکتر مسعود جلیلیان 
و دکتر حیدر مداح از اعضای هیات علمی موسسه آموزش 

عالی انرژی ساوه اجرایی شده است.

که  کرده اند  ابداع  مصنوعی  پوست  نوعی  سنگاپور"،  ملی  "دانشگاه  پژوهشگران 
می تواند سیگنال های عصبی را ۱۰۰۰ برابر سریع تر از پوست انسان ارسال کند.

 ،)NUS("به گزارش ایسنا و به نقل از نیوساینتیست، پژوهشگران "دانشگاه ملی سنگاپور
نوعی پوست مصنوعی ابداع کرده اند که می تواند دما و فشار را احساس کند و سیگنال ها 
را تا ۱۰۰۰ برابر سریع تر از سیستم عصبی انسان بفرستد. شاید این پوست، روزی برای 

اعضای مصنوعی به کار برود و یا ربات ها را در احساس کردن محیط اطرافشان یاری دهد.
همه حسگرهای این دست مصنوعی، با کمک یک سیم به هم متصل شده اند؛ در 
نتیجه می توانند فشار یا دمای وارد شده به کل دست را به صورت همزمان احساس کنند. 
این پژوهش گفت: بیشتر سیستم های  "بنجامین تی")Benjamin Tee(، سرپرست 
الکترونیکی طوری طراحی شده اند که حسگرهای آنها فشار و دما را یک به یک و به نوبت 
احساس کنند. بررسی جداگانه هر حسگر، به زمان بسیاری نیاز دارد. اگر ۱۰۰۰ حسگر 
در اختیار داشته باشیم که بررسی هر کدام، به یک میلی ثانیه زمان نیاز داشته باشد، 
کل فرآیند بررسی فقط یک ثانیه زمان خواهد برد. این پوست مصنوعی می تواند ارسال 

سیگنال ها را تا ۱۰۰۰ برابر سریع تر از عصب های پوست انسان انجام دهد.
"تی" افزود: هنگامی که یک فنجان قهوه را لمس می کنیم، پوست ما سیگنال های 
الکتریکی را برای پردازش به عضلات و مغز ارسال می کند. این اطلاعات از راه عصب هایی 
ارسال می شوند که تعداد آنها در بدن هر انسان، بسیار زیاد است و حدود ۱۵۰ کیلومتر 

را شامل می شوند.
پژوهشگران، پوست مصنوعی را روی انگشت شست یک دست رباتیک آزمایش کردند 
و دریافتند که این پوست می تواند به ربات کمک کند تا فنجان را بدون ریختن قهوه داخل 

آن بردارد زیرا با برداشتن فنجان، به سرعت آن را احساس می کند.
"تی" ادامه داد: این فناوری می تواند به ربات ها امکان دهد تا مانند انسان ها، پوست 

داشته باشند.

یک  توسط  هوشمند  کاربردی  هواشناسی  سامانه 
استارت آپ فضایی در نمایشگاه الکامپ رونمایی شد.

این سامانه به کاربرانی که تمایل به دریافت سرویس های 
چون  مختلفی  زمینه های  در  هواشناسی  و  آب  دقیق 
کشاورزی، گردشگری، جاده ای و صنعت داشته باشند، 

خدمات مرتبط را ارائه می دهد.

این سامانه اطلاعات را بر اساس مکان، زمان دقیق و 
نوع کسب و کار همراه با توصیه های موردنظر در اختیار 

کاربران قرار می گیرد.
نوع  به  به کاربران بسته  بود  این سامانه قادر خواهد 
حوزه  در  دقیقی  اطلاعات  کارشان  و  کسب  و  خدمات 

هواشناسی بدهد.

این سامانه با نام سمیتیو توسط حسین صمیمی رئیس 
پژوهشگاه فضایی در بیست و پنجمین نمایشگاه الکامپ 

در پایون استارت آپ های حوزه فضایی رونمایی شد.
کسب و کارها می توانند با مراجعه به وب سایت این 
استارت آپ خدمات مورد نیاز هواشناسی خود را دریافت 

کنند.

ساختدودکشیبرایتامینانرژیالکتریکیازطریقمنابعانرژیتجدیدپذیر

پوستمصنوعیکه1000برابرسریعترازپوستانسانعملمیکند

سامانههواشناسیکاربردیهوشمندرونماییشد

علمیوسلامت

راهنمایتقویتسیستمایمنیبدن"
برخی افراد به طور دائم به انواع عفونت ها و بیماری ها مبتلا شده و برخی دیگر نیز 
به ندرت درگیر بیماری می شوند و علت این تفاوت را باید در توانِ سیستم ایمنی افراد 

جست وجو کرد.
به گزارش ایسنا، برای مصونیت بیشتر در برابر انواع بیماری ها و کسب سلامت مطلوب، 

حفظ سلامت و قدرت سیستم  ایمنی بدن باید در اولویت  قرار گیرد. 
عواملی چون افزایش سن و کیفیت و سبک زندگی نیز بر سلامت سیستم ایمنی افراد 
موثر بوده و برای برخورداری از یک سیستم ایمنی قوی باید رویکردی کلی را در پیش 
گرفت، چرا که هیچ راهکار جادویی به تنهایی نمی تواند فرد را به این هدف مهم برای 

کسب سلامتی و تندرستیِ مطلوب برساند.
*از بدن خود محافظت کنید

میکروب ها و شرایط محیطی نامطلوب مانند مه، تغییرات شدید آب و هوایی، تهویه 
هوای دائم و آلودگی های ناشی از استنشاق دود دخانیات می توانند سلامتی شما را در 
معرض خطر قرار دهند. افزایش موارد ابتلا به آنفلوآنزا از همه انواع که ناشی از فقدان 

ورزش، کمبود خواب و افزایش استرس است نیز منجر به تضعیف بدن می شود. 
تنها چیزی که سلامت فرد یا تسلیم شدن بدنش را در برابر انواع عفونت تعیین می کند، 
وضعیت سیستم ایمنی بدن اوست. سیستم ایمنی بدن شامل میلیاردها سلول یا گلبول 
خونی سفید از جمله ماکروفاژها، نوتروفیل ها، لنفوسیت ها و سلول های کشنده طبیعی 
و بسیار شبیه به ارتش یک کشور است که از قسمت های مختلف نیروی زمینی، هوایی 
و دریایی تشکیل شده است. این سلول های ایمنی موظف به خنثی کردن پاتوژن های 
بیماری زایی مانند باکتری ها، ویروس ها، قارچ ها، انگل ها و حتی سلول های سرطانی 
هستند. از آن جایی که سیستم ایمنی بدن، اولین خط دفاعی بدن است، محافظت و 

تقویت آن از اهمیت بالایی برخوردار است.
برای تقویت سیستم ایمنی بدن موارد زیر را رعایت کنید:

- دست کم پنج بار در هفته و هر بار به مدت ۳۰ دقیقه ورزش کنید. فعالیت بدنی و 
ورزش منظم به بهبود توانایی خوابیدن که خود باعث کاهش استرس می شود، کمک 
می کند. مطالعات نشان داده است که استرس با بسیاری از مشکلات سلامتی از جمله 

سرکوب سیستم ایمنی بدن ارتباط دارد.
- حداقل هفت ساعت از شبانه روز را به خوابیدن اختصاص دهید، چرا که بدن کمبود 
خواب را نوعی استرس تلقی کرده و این وضعیت باعث سرکوب سیستم ایمنی بدن 

می شود.
- روزانه رژیم غذایی سرشار از میوه ها و سبزیجات را مصرف کنید، چرا که رژیم غذایی 
نقش مهمی در تقویت سیستم ایمنی بدن ایفا می کند. یک سیستم ایمنی سالم به 
مصرف مداوم ترکیبی از ویتامین ها و مواد معدنی بستگی دارد. متاسفانه در جوامع 
پرشتاب امروزی، بسیاری از ما مقدار کافی از میوه ها و سبزیجات تازه مورد نیاز برای حفظ 
ایمنی بدن خود را مصرف نمی کنیم. دریافت مقدار کافی از ویتامین های آنتی اکسیدان  
همراه با مواد معدنی به حمایت از سیستم ایمنی بدن برای مقابله با سرماخوردگی، 

بیماری های گوارشی و سایر بیماری ها منجر می شود.
از یک راهنمای روزانه پیروی کنید

برخی از مواد مغذی تقویت کننده سیستم ایمنی بدن عبارتند از:
- ویتامین C: این ویتامین که به نام اسید اسکوربیک نیز شناخته می شود، نوعی 
ویتامین محلول در آب است که باعث تحریک تولید و عملکرد سلول های ایمنی برای 
مبارزه با میکروب ها می شود. از منابع سرشار از ویتامین C می توان به پرتقال، پاپایا، کلم 

بروکلی و توت فرنگی اشاره کرد.
- ویتامین D: این ویتامین به عنوان عاملی مهم در سلامت سیستم ایمنی شناخته 
شده است. مطالعات بی شماری ارتباط سطح پایین ویتامین D را با افزایش خطر ابتلا 
ایمنی  آنفلوآنزا نشان داده است. سلول های گیرنده ویتامین D روی سلول های  به 
یافت می شوند که در آن ها ویتامین D با کاهش سطح پروتئین های التهابی و افزایش 
پروتئین های ضد میکروبی که میکروب های مهاجم را تخریب می کنند به سیستم ایمنی 
بدن کمک می کند. از منابع غنی از ویتامین D می توان از ماهی قزل آلا، ماهی تن، جگر 

گاو و زرده تخم مرغ یاد کرد.
- روی: "روی" یک ماده معدنی ضروری است که به دلیل نقش آن در تقویت سیستم 
ایمنی بدن با افزایش تولید گلبول های سفید برای کمک به مبارزه با عفونت ها شناخته 
شده است. برخی منابع سرشار از عنصر روی شامل مرغ، قارچ، بادام هندی و تخم کدو 

می شود.
- سیر: در طول تاریخ سیر به عنوان ماده ای خوراکی که با عفونت ناشی از باکتری ها 
و ویروس ها مبارزه می کند، شناخته شده است. آلیسین، یکی از مواد مغذی محرک 
ایمنی موجود در سیر است که هنگام بریدن، ریز کردن یا خرد کردن حبه های سیر آزاد 
می شود. سیر هم چنین باعث تحریک فعالیت سلول های سیستم ایمنی بدن می شود که 

ویروس های سرماخوردگی و آنفلوآنزا را از بین می برند.
- مخروط  سانان: تحقیقات نشان می دهد که مخروط  سانان نظیر خانواده کاسنی که 
در طب سنتی مصرف دارند، میزان گلبول های سفید خون را برای مبارزه با عفونت ها 
افزایش می دهند. با این حال دو مطالعه دیگر که توسط مرکز ملی طب مکمل و جایگزین 
مستقر در ایالات متحده آمریکا صورت گرفته، نشان داده اند که مخروط  سانان به بهبود 

سرماخوردگی در کودکان و بزرگسالان کمکی نمی کند.
- بتا گلوکان مخمر: بتا گلوکان مخمر به عنوان یکی از قوی ترین مواد مغذی برای 
به فعال کردن  بتا گلوکان ها است که قادر  از  نوع  تنها  ایمنی بدن،  تقویت سیستم 
نوتروفیل ها و تحریک  آن ها به مبارزه علیه عوامل بیماری زا در بدن است. بدون این ماده، 

سلول های ایمنی بدن ما کند باقی می مانند. 
بنا بر گزارش سایت استار۲، متخصصان توصیه می کنند برای محافظت بیشتر در برابر 
میکروب ها، عفونت ها و بیماری ها، رژیم غذایی خود را با تمام مواد مغذی بالا غنی کرده 

و به طور مداوم سیستم ایمنی بدن خود را چکاپ کنید.

یک کارشناس تغذیه مطرح کرد

"خاکشیر"و"تخمشربتی"،نوشیدنیمطلوب
اینروزهایگرم

در  شربتی  تخم  و  خاک شیر  دانه های  خاصیت  به  اشاره  با  تغذیه  کارشناس  یک 
پیشگیری از کم آبی بدن، گفت: این خاصیت زمانی بروز پیدا می کند که دانه ها فقط 

همراه آب ساده مصرف شوند، نه بصورت شربت.
فرزاد بابایی با اشاره به افزایش مصرف خاک شیر و تخم شربتی در روزهای گرم تابستان، 
گفت: خاک شیر و تخم شربتی دانه هایی هستند که به خاطر خاصیت کلوییدی که دارند 

جاذب آب بوده و می توانند آب را در اطراف خود نگه دارند.
در  و  وارد دستگاه گوارش شده  آب  زیادی  دانه ها حجم  این  با مصرف  افزود:  وی 
پیشگیری از کم آبی بدن بسیار مؤثر است. بابایی خاطرنشان کرد: برخی افراد مصرف 
این دانه ها را راهکاری برای رفع یبوست می دانند که این امر تنها به خاطر آبی است که 
اطراف این دانه ها ذخیره می شود و ربطی به ماهیت خود دانه ها نداشته و خود این 
دانه ها خاصیت ملینی ندارند. وی به باور دیگر در خصوص دانه تخم شربتی اشاره کرد و 
افزود: برخی افراد معتقدند این دانه منبع سرشار کلسیم است و برای همین حجم زیادی 
تخم شربتی مصرف می کنند، درحالیکه این حرف پایه و اساس علمی ندارد. بابایی 
خاطرنشان کرد: اگر چهار لیتر تخم شربتی همراه با آب مصرف شود باز هم نمی تواند 
به اندازه نصف لیوان شیر کلسیم برای بدن تأمین کند. این کارشناس تغذیه با بیان اینکه 
بسیاری افراد تخم شربتی و خاک شیر را بصورت شربت مصرف می کنند گفت: مشکل 
مصرف این دانه ها همین است که بصورت شربت و همراه با حجم بسیاری قند مصرف 
می شود که این امر زمینه چاقی افراد را فراهم می کند. وی افزود: از طرفی مصرف این 
شربت موجب احساس ضعف در افراد می شود، چون بلافاصله بعد از ورود قندهای ساده 
به خون، انسولین در بدن ترشح شده و به دنبال آن افت قندخون و ضعفی و سستی 
بدن رخ می دهد و فرد احساس گرسنگی می کند. بابایی یادآور شد: مصرف این شربت 
برخلاف تصور افراد تشنگی را نیز تشدید می کند، چرا که ورود قندهای ساده به خون، 
غلظت خون را افزایش داده و آب بیشتری می طلبد. این کارشناس تغذیه اظهار کرد: اگر 
افراد بخواهند از مزایای تخم شربتی و خاک شیر بهره مند شوند باید این دانه ها را همراه 

مقداری آب، خیار رنده شده، عرق نعناع یا عرق بیدمشک استفاده کنند.

ورزش کردن همیشه هم به نفع پوست نیست. این درست 
زیبایی  و  سلامت  به  زیادی  راه های  از  کردن  ورزش  که  است 
پوستتان کمک می کند؛ اما تمرین کردن و عرق ریختن می تواند 
سبب آکنه هم بشود؛ مخصوصاً در فصل تابستان که هوا گرم تر 

است.
 ورزش کردن، استرس را کاهش می دهد و وقتی استرس کم 
می شود، کمتر ممکن است دچار چین و چروک های مرتبط با 
استرس شوید. ورزش به جریان بهتر خون در بدن کمک می کند 
و باعث می شود عرق بریزید و سموم بدن را دفع کنید و آلودگی ها 
را از حفره ها و منافذ پوستتان خارج کنید. همه ی این ها باید 
از  ورزش  متأسفانه  اما  کنند؛  سرحال تر  و  شفاف تر  را  پوست 

راه های دیگری می تواند به پوستتان آسیب بزند.
شرایط  از  برخی  در  همزمان  طور  به  می تواند  کردن  ورزش 
خاص هم به رفع آکنه کمک کند و هم آن را تشدید کند. بنابراین 
باید هنگام ورزش کردن به نکات مهم مربوط به سلامت پوستتان 

اهمیت بدهید.
در ادامه به 7 موردی که باعث می شوند اثرات مفید ورزش برای 
پوستتان دچار اختلال شود و دچار برخی مشکلات پوستی 

شوید، اشاره کرده ایم، با ما همراه باشید.
1- زیراندازتان کثیف است

همه ی قسمت های بدن می توانند با هر قسمتی از زیرانداز 
)مت( پیلاتس یا یوگا تماس پیدا کنند. یعنی ممکن است هر 
میکروب و آلودگی که روی پاهایتان است در نهایتاً سر از صورتتان 
درآورد. تازه این زمانی است که شما زیرانداز مخصوص خودتان 
را داشته باشید. اگر از زیراندازهای موجود در باشگاه استفاده 
کنید که معلوم نیست چه چیزهایی را ممکن است به بدنتان 
منتقل کنید. پس بهتر است زیراندازی مخصوص خودتان داشته 
باشید و بعد از هر بار استفاده آن را بشویید. ضمناً اگر پوستتان 
مستعد جوش است، بعد از هر جلسه تمرین دوش بگیرید تا هیچ 

آلودگی روی پوستتان باقی نماند.
2- تجهیزات باشگاه آلوده اند

سایر وسایل و تجهیزات باشگاه نیز مانند تشک پیلاتس یا یوگا 
معدن باکتری ها و آلودگی ها هستند. برای اینکه پوستتان به این 
میکروب ها آلوده نشود و جوش نزند، همیشه پیش از استفاده از 
هر وسیله ای اول آن را با یک دستمال مرطوب ضدعفونی کننده 
تمیز و سپس خشک کنید و ضمناً هنگام تمرین صورتتان را 

لمس نکنید. عرق به خودی خود خوب است زیرا به تنظیم دمای 
بدن کمک می کند؛ اما اگر مدتی روی پوست بماند ممکن است 
با چربی های طبیعی پوست ترکیب شود و این آلودگی هایی 
که همین الان از پوست خارج شده اند دوباره به منافذ پوست 

برگردند و سبب بروز جوش شوند
3- زیاد می دوید

زیاد و مکرراً دویدن می تواند به خاصیت کشسانی پوستتان 
این  علت  دارند  عقیده  کارشناسان  از  برخی  بزند.  آسیب 
آسیب این است که آسیب های ناشی از رادیکال های آزاد طی 
ورزش های شدید هوازی بیشتر می توانند روی دهند. این آسیب 
می تواند منجر به لطمه به الاستین و کلاژن پوست شده یا آن ها 
را تخریب کند. از طرفی، ورزش برای پوست و بدن خوب است. 
و کمک  پوست می رساند  به  را  مغذی  مواد  و  اکسیژن  خون، 

می کند رادیکال های آزاد دفع شوند.
پوستتان  روی  طولانی  مدتی  عرق  می دهید  اجازه   -4

بماند
بدن  دمای  تنظیم  به  زیرا  است  خوب  خود  خودی  به  عرق 
کمک می کند؛ اما اگر مدتی روی پوست بماند ممکن است 
با چربی های طبیعی پوست ترکیب شود و این آلودگی هایی 
که همین الان از پوست خارج شده اند دوباره به منافذ پوست 
برگردند و سبب بروز جوش شوند. مخصوصاً اگر ترجیح می دهید 
هم  شدیدتر  اتفاق  این  بپوشید،  چسبان  ورزشی  لباس های 
خواهد شد. از لباس های کمی آزادتر استفاده کنید که عرق را 
جذب می کنند و ضمناً بعد از پایان تمرین هر چه سریع تر دوش 

بگیرید و اگر امکانش نبود حداقل صورتتان را بشویید.
5- دمای بدنتان را خیلی بالا می برید

میلیاریا یا عرق سوز شدن واقعاً ناراحت کننده است و می تواند 
زمانی روی دهد که خیلی تمرین می کنید و دمای بدنتان بسیار 
خارش داری  و  ریز  کهیرهای  واقع  در  سوز  عرق  می رود.  بالا 
هستند که با بالا رفتن دمای بدن و انسداد غدد تعریق ظاهر 
می شوند. این کهیرها معمولًا در زیر لباس های تنگ ورزشی 
و در قسمت هایی از بدن که تحرک و سابیدگی زیاد دارند بروز 

می کنند.
اگر پوستتان حساس شده می توانید قبل از شروع فعالیت 
تا از تحریک پذیری پوستتان  از مرطوب کننده استفاده کنید 
کم شود. افرادی که دچار رُزاسه هستند نیز ممکن است دمای 
بدنشان بالا برود و دچار قرمزی و التهاب پوست شوند، بنابراین 
شنا، فعالیت مناسبی برای آن هاست. ضمناً یادتان نرود بعد از 

ورزش فوراً بدتان را خنک کنید.
اذیتتان  و  دارند  زیادی  خارش  کهیرها  تمرین،  حین  اگر 
می کنند سعی کنید با پایین نگه داشتن دمای بدن از بروزشان 
جلوگیری کنید. می توانید با کمک یک اسپری خنک کننده این 
کار را انجام دهید یا اینکه قبل از تمرین، آنتی هیستامین مصرف 

کنید.
6- پوستتان زیاد ساییده می شود

چیزی که اغلب ما زمانی تجربه اش کرده ایم، اصطکاک زیاد 
بین پوست و لباس یا قسمت هایی از پوست است که می تواند 
سبب تحریک و حتی درد شود. با پوشیدن لباس های نازک تر و 
فیت تر در قسمت هایی که پوست ها به هم ساییده می شوند، از 
لایه ی بیرونی پوستتان محافظت کنید. همچنین می توانید از 

یک روان کننده ی بدن روی پوستتان استفاده کنید.
7- در معرض نور خورشید قرار می گیرید

و  باشد  خوبی  تنوع  می تواند  باز  فضای  در  کردن  ورزش 
یکنواختی محیط باشگاه را خنثی کند؛ اما استفاده از ضد 
آفتاب شاید اولین چیزی نباشد که برای آماده شدن جهت ورزش 
آفتاب سوختگی  به ذهنتان می رسد.  بیرون  در محیط  کردن 
نه تنها پوستتان را زود پیر می کند و چین و چروک می اندازد و 
برای سلامت پوستتان مضر است بلکه می تواند منجر به سرطان 
پوست شود. پیش از اینکه برای ورزش و تمرین بیرون بروید، یا 
اینکه ساعت های طولانی زیر نور خورشید قرار بگیرید، حتماً به 
اندازه کافی به پوستتان ضد آفتاب بزنید و هر وقت لازم شد دوباره 

تکرارش کنید.

ورزش از چه راه هایی می تواند به پوستتان آسیب بزند؟

اگر در تابستان با ورزش کردن جوش می زنید، بخوانید

مدیر برنامه بهداشت پرتوهای وزارت بهداشت مطرح  کرد

عوارضتشعشعاتخورشیدیوچندتوصیه
مدیر برنامه بهداشت پرتوهای وزارت بهداشت ضمن اشاره به منابع پرتوهای طبیعی 
و تاثیر آنها بر انسان، عوارض تشعشعات خورشیدی و چگونگی محافظت در برابر آنها را 

تشریح کرد.
مهندس علی گورانی با بیان اینکه ما انسان ها در اقیانوسی از انرژی غوطه ور هستیم، 
از  درصد  بیش از ۸۰  است.  الکترومغناطیسی  امواج  انرژی،  امواج  این  از  یکی  گفت: 
پرتوگیری ها منشأ طبیعی داشته و تنها کمتر از ۲۰ درصد تشعشعات ناشی از وسایل ساخته 
شده توسط دست انسان است. نکته قابل توجه آن است که حدود ۱۹ درصد از این ۲۰ 

درصد تشعشع ناشی از ساخته های انسانی، مربوط به منابع و امور پزشکی است.
وی پرتوهای طبیعی را از چهار منشأ معرفی کرد و افزود: پرتوهای طبیعی با چهار منشأ 
خورشیدی، زمینی، منتشر شده از سایر کُرات و منشأ داخلی، بدن انسان را در معرض خطر 
قرار می دهند. پرتوهای منتشر شده از داخل بدن توسط تغذیه وارد بدن می شوند. البته 
این موضوع از آن جهت که خلقت ما با این انرژی ها بوده، نگران کننده نیست. اما مشکل 
از جایی آغاز می شود که به سمت توسعه ناپایدار می رویم و در خلقت خداوند به غلط دست 

می بریم.

*گاز رادون چگونه وارد خانه ها می شود؟ 
وی افزود: به عنوان مثال گاز رادیو اکتیو رادون که از زمین خارج شده و وارد خانه ها و 
فضاهای سربسته می شود، در بسیاری از نقاط دنیا به علت مداخلات غیر کارشناسی در 
خاک و زمین، بیش از سابق به خانه های مردم وارد می شود. این نکته بیانگر آن است که اگر 
انسان دست به فعالیت های تخریب کننده محیط زیست نزند، در طبیعت افراط و تفریط 

وجود نداشته و مشکل خاصی پیش نمی آید.
گورانی با اشاره به اینکه ۵۰ درصد از ۸۰ درصد پرتوگیری های طبیعی از رادیواکتیو رادون 
تشکیل شده، ادامه داد: رادون یک گاز است که از اورانیوم موجود در زمین به وجود می آید. 
هرچه غلظت اورانیوم در خاک بیشتر باشد، رادون بیشتری به صورت گاز وارد منازل افراد 
می شود و در صورتی که هوا در جریان نباشد، غلظت آن افزایش یافته و ریه را درگیر کرده و 

منجر به بروز سرطان می شود.
*عوارض تشعشعات خورشیدی

وی با بیان اینکه بزرگ ترین عامل سرطان پوست تشعشعات خورشیدی است، تصریح 
کرد: ماورابنفش از پرتوهای خورشیدی ناشی می شود که پس از ورود به اتمسفرِ اطراف 

کره زمین و برخورد با لایه اُزن اتمسفر اطراف زمین، همانند یک سپر مقدار زیادی از آن را 
فیلتر می کند. اما اگر لایه ازن تخریب شود و یا خورشید در عمودی ترین حالت خود بتابد، 
ماورا بنفش به زمین نفوذ کرده و در برخورد با پوست عاملی برای ابتلاء به سرطان پوست، 

آب مروارید و پیر پوستی می شود.
مدیر برنامه بهداشت پرتوهای وزارت بهداشت افزود: کنترل این عوامل خطر بسیار ساده تر 
از درمان آنها است و مشاهده می کنیم که کشورهای جهان اولی برنامه های مدونی برای 
مقابله با این تشعشعات دارند. پرتو فرابنفش یک عامل هواشناسی است که در کشورهای 

دیگر این پارامتر مانند سایر پدیده ها به اطلاع مردم می رسد.
مدیر برنامه بهداشت پرتوهای وزارت بهداشت ضمن تاکید بر آنکه هنگام قرار گرفتن در 
فضای آزاد از پوشش لازم برای حفاظت بدن در مقابل پرتوها استفاده شود، گفت: بهتر 
است افراد در ساعت هایی که تابش نور خورشید شدید است )ساعت ۱۰ صبح تا حدود ۴ 
بعد از ظهر( تا حد امکان در معرض مستقیم نور خورشید قرار نگیرند. در صورتی که افراد 
مجبور به فعالیت در فضای باز طی این ساعات هستند، باید تدابیر لازم اندیشیده شود تا نور 

خورشید به صورت مستقیم به فرد تابیده نشود.

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه خانم سکینه کریمی با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک باقیمانده ۲ فرعی از ۱۰۶۳۲ – اصلی واقع در بخش ثبت یک 

قم که در صفحه  ۲۲۵ دفتر ۳۲۱  ذیل ثبت ۴۹۴۱۳ بنام رحیم شکوهیان فرزند علی سند مالکیت به شماره مسلسل ۰۰۳۱۶۹- الف ۱۶ صادر و تسلیم گردیده است سپس تمامی مورد 
ثبت فوق طی سند قطعی ۴۸۹۳ مورخ ۱۳۹۰/7/۱۱ دفترخانه ۱۱۰ قم به خانم سکینه کریمی فرزند عزت منتقل شده است.سپس از طرف ایشان اعلام گردیده است سند مالکیت 
ششدانگ مزبور به علت جابجایی مفقود شده است که در حال حاضر در این اداره در شرف صدور المثنی بنام مالک می باشد. لذا مراتب طبق تبصره یک از ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون 
ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف ۱۰ 
روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از تقاضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد 

شد./ )لازم به توضیح است که جهت باقیمانده ۲ فرعی ، پلاک ۱۲۶ فرعی منظور شد(. 
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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معاون استاندار قم:

اعتبارات راهداری قم با حجم بالای تردد 
جاده ای این استان منطبق نیست

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: جاده ها و محورهای مواصلاتی قم 
بیشترین حجم تردد را در مواقع مختلف سال دارند، ولی با این حال اعتبار حمل و نقل 

جاده ای این استان تناسبی با این ترددها ندارد. 
محسن بهشتی روز چهارشنبه در جلسه کمیسیون مدیریت ایمنی و حمل و نقل قم در 
سالن جلسه های معاونت عمرانی استانداری اظهار داشت: در حالی که استان های مرزی 
کشور مانند خوزستان، سیستان و بلوچستان و خراسان جنوبی بن بست هستند و بار تردد 
هیچ استانی را بر عهده ندارند، ولی اعتبار راهداری آنها از قم بیشتر است. وی با تاکید بر 
اینکه قم به دلیل قرار داشتن در مسیر ۱۷ استان کشور با استان های دیگر قابل مقایسه 
نیست، گفت: به دلیل اهمیت و حساسیت موضوع حمل و نقل در استان های مرکزی 
کشور از جمله قم، مرکزی و سمنان باید تفکر مدیریتی در حوزه راهداری این استان ها راه 
پیدا کند، ولی متأسفانه تفکری که رویکرد راهدارانه به این استان ها داشته باشد، وجود 
ندارد. بهشتی با بیان اینکه قم یک استان بین راهی است و سالانه میزبان خیل عظیمی 
از زائران می باشد، بیان داشت: هر چند فعالیت ها در زمینه پذیرایی از زائران در عملکرد 
تعداد معدودی از دستگاه های استان قابل مشاهده است، ولی در برخی از مناسبت ها 
همه دستگاه ها برای این کار بسیج می شوند. بهشتی همچنین با اشاره به در پیش بودن 
راهپیمایی اربعین حسینی خاطرنشان کرد: بر خلاف سایر استان ها برای اسکان زائران 
اربعین فضاهای زیادی در قم ایجاد می شود، به همین میزان نیز باید در تخصیص اعتبارات 
راهداری این تفاوت ها را بین قم و سایر استان ها قائل شویم. وی بیان کرد: وزارت راه و 
شهرسازی اگر بخواهد در توزیع اعتبارات راهداری، به قم همان نگاه سازمان برنامه و بودجه 
را داشته باشد، و به خاطر تک شهرستان بودنش بین این استان با دیگر استان ها فرق 
بگذارد کار درستی نیست. معاون استاندار قم با اشاره به کمبود نیروی انسانی در راهداری 
استان یادآور شد: در حال حاضر و به دلیل افزایش درجه حرارت قم تا ۴۸ درجه سانتیگراد 
راهداران قم بیشترین فشار را متحمل می شوند، و علاوه بر آن در فصل زمستان هم شرایط 
خاصی در راه های استان وجود دارد، از این رو موضوع تامین پرسنل نیز در کنار تامین 

اعتبار اهمیت زیادی دارد و از مطالبه های قم از وزارت راه است.
 

معاون سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور:

مشکلات ایمنی حمل و نقل قم رفع شود
 معاون دفتر ایمنی و ترافیک سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور گفت: 
وضعیت ایمنی حمل و نقل در قم اصلا خوب نیست، و همه دستگاه های اجرایی باید برای 

رفع این مساله با یکدیگر مشارکت و تعامل داشته باشند. 
مهدی مخبر روز چهارشنبه در جلسه کمیسیون مدیریت ایمنی و حمل و نقل قم در سالن 
جلسه های معاونت عمرانی استانداری قم اظهار داشت: روند وقوع تلفات ناشی از حوادث 
رانندگی در استان قم سینوسی و متغییر است و از سال ۹۲ تا ۹۵ این آمار ۱۲ درصد کاهش 
پیدا می کند و سپس ۱۱ درصد افزایش می یابد. وی بیان داشت: آمار تصادفات در سال 

های ۹۶ و ۹۷ روند کاهشی دارد و به ترتیب به ۲۸ درصد و ۲۵ درصد می رسد.
وی ادامه داد: با بررسی آمار وقوع تصادفات طی ۶ سال گذشته در قم مشخص می 
شود، هیچ گونه ثباتی در آمار تلفات وجود ندارد، و به نظر می آید فضای ایمنی حمل و 
نقل عمومی قم با مشکل هایی مواجه ست. معاون راهداری کشور با بیان اینکه قم رتبه 
نخست کشور در تصادفات را دارد، گفت: شدت تصادفات در این استان بالا است و این 
مساله مباحثی مختلفی از قبیل کیفیت امداد و نجات و سرعت غیر مجاز خودروها را به 
میان می آورد که باید بررسی و آسیب شناسی شود. وی با بیان اینکه مسائل و موضوع 
های مورد بحث در جلسه مدیریت ایمنی و حمل و نقل قم اغلب در خصوص راه، حقوقی 
و کنترل و نظارت است و بیشتر بحث های راهداری پلیسی را در بر می گیرد، اظهار کرد: 
موضوع های ایمنی حوزه حمل و نقل صرفاً ساختاری نیست، و در این جلسه ها هیچ اثری 
از مسائل فرهنگی، آموزشی و مسائل مربوط به فوریت های پزشکی و متولیان آموزش مانند 
صدا و سیما و آموزش و پرورش و ارگان هایی که در موضوع های انسانی دخالت دارند 
مشاهده نمی شود. وی گفت: با توجه به نوسانی بودن آمار تصادفات قم در سال های 
مختلف، باید یک سری آسیب شناسی و بررسی دقیق در آمار و اطلاعات استان صورت 
گیرد. وی خاطرنشان کرد: دبیرخانه شورای حمل و نقل و کنترل ترافیک قم باید با به 
خدمت گرفتن یک مشاور بررسی دقیق و موشکافانه ای را انجام دهد تا مشکل اصلی احصا 
شود چون بعید است با اصلاح یک راه دسترسی و یا تقاطع غیر همسطح بتوان مشکل را 
حل کرد. مخبر گفت: تا زمانی که صدا و سیما، آموزش و پرورش، اورژانس و مخابرات پای 

کار نباشند، قطعاً نمیتوانیم تاثیر مثبتی بر حمل و نقل استان داشته باشیم.
 

با هدف ایجاد سیستم هشدار و پاسخ سریع برای زلزله؛

۸ دستگاه شتاب نگار در قم
 نصب و راه اندازی می شود

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: هشت دستگاه شتاب نگار جدید در استان 
باهدف ایجاد سیستم هشدار و پاسخ سریع برای زلزله با مشارکت مرکز تحقیقات راه، مسکن 

و شهرسازی به زودی نصب و راه اندازی می شود. 
حسن صبوری افزود: مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی به عنوان متولی شبکه 
شتاب نگاری زلزله کشور مرجع مهمی در طراحی سازه های مقاوم و مدیریت بحران و زلزله 
در کشور می باشد، ازاین رو با پیگیری های صورت گرفته استان یک دستگاه شتاب نگار 

نسل جدید در محوطه فرمانداری قم نصب شده است.
وی گفت: این دستگاه ها که جنبش زمین و حرکت های تکنیکی آن را رصد و اطلاعات را 
به روز در اختیار قرار می دهد برای کاهش خطرپذیری و افزایش تاب آوری شهر امکان بسیار 
خوبی فراهم می کند. به گفته مدیرکل راه و شهرسازی قم به دلیل سرعت بیشتر امواج 
طولی زلزله نسبت به امواج عرضی و سطحی، این دستگاه در حدود ۱۰ تا ۱۵ ثانیه قبل از 
وقوع زلزله به دستگاه های اجرایی و امدادی هشدار می دهد. صبوری افزود: درصورتی که 
از مجموعه ای از دستگاه های شتاب نگاری در یک شهر و یا در یک ناحیه هم زمان با رویداد 
زمین لرزه بزرگ بتوانیم داده ها را به مرکز مدیریت بحران منتقل کنیم، قادر هستیم بفهمیم 
که کدام بخش از ناحیه و یا شهر براثر این زلزله بیشترین شتاب را تحمل کرده و احتمالًا 
بیش ترین خسارت به آن واردشده است. وی ادامه داد: بر اساس این اطلاعات نیروهای 
امدادی که تعداد آن ها هم محدود است، به مناطقی اعزام خواهند شد که بیشترین میزان 
خسارت به آن واردشده است. مدیرکل راه و شهرسازی قم با اشاره به این که دستگاه های 
جدید دارای امکانات و حساسیت بیش تری نسبت به دستگاه های نسل قبل هستند، 
افزود: دستگاه های نسل جدید قابلیت های نرم افزاری و سخت افزاری پیشرفته ای دارند 
که می تواند در تشخیص میزان خسارت و همچنین مدیریت بحران پس از وقوع زلزله 
کمک کند. داده های مخابره شده توسط دستگاه های مزبور می تواند اطلاعات مناسبی 
در خصوص میزان و محل خسارات واردشده پس از زمین لرزه در اختیار مدیریت بحران 
قرار دهد. صبوری گفت: دستگاه های جدید قابلیت اتصال به سامانه های جدید مبتنی 
بر اینترنت را دارند، برای این منظور می توان برای دستگاه شتاب نگار IP تعریف کرد و از 
این طریق دیگر نیازی نیست تا اپراتور در کنار دستگاه باشد و با آن ارتباط برقرار کند، بلکه 
می توان با واردکردن IP، دستگاه را کنترل و داده های آن را تخلیه کرد. علاوه بر آن ظرفیت 
حافظه دستگاه های جدید افزایش یافته و قابل مقایسه با دستگاه های شتاب نگار قدیمی 
نیست. وی اظهار داشت: چهار هزار هکتار از محدوده شهر قم، بافت ناکارآمد است و با 
توجه مساحت گسترده آن و وقوع آسیب های فراوان هنگام حادثه، ما را وادار می کند تا 
هرچه بیشتر از فناوری های جدید در بخش زلزله بهره مند شویم. صبوری تصریح نمود: 
اولویت راه اندازی و نصب شتاب نگارها در مرکز استان به خصوص بخش های پرجمعیت و 

با خطر بالای زلزله خواهد بود.
 

رئیس سازمان صمت استان قم: 

نهضت داخلی سازی قطعات صنعتی در قم 
اجرا می شود

از  ایجادشده  فرصت  از  گفت:  قم  استان  تجارت   و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس   
تحریم های صنعتی، نهضت داخلی سازی قطعات صنعتی در این استان اجرا و باقدرت 

دنبال خواهد شد. 
محمود سیجانی روز چهارشنبه در آیین گرامیداشت روز صنعت و معدن در سالن جلسات 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی قم ادامه داد: دراین بین داخلی سازی قطعات 
خودرو و لوازم خانگی در اولویت قرار داشته و قم ظرفیت ویژه ای در این خصوص دارد. وی با 
اشاره به فرصت ایجادشده از تحریم های اقتصادی گفت: صنعت قطعه سازی قم در شرایط 
تحریم فرصت بی نظیری برای ورود به بازارهای ملی پیداکرده است. وی همچنین تصریح 
کرد: حوزه تولید در شرایط تحریم روزهای سختی را پشت سر می گذارد که نیازمند شناخت 
آسیب های احتمالی و مقابله با هرگونه تأثیرات منفی ناشی از آن است. سیجانی اضافه 
کرد: کمبود و مشکل تامین مواد اولیه و افزایش هزینه های تولید تا ۷۰ درصد از چالش های 
اصلی بخش صنعت و تولید استان در رابطه با تحریم های اقتصادی است. وی ادامه داد: 
برای درک بهتر مشکلات و معضلات واحدهای تولیدی جلسات ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید به صورت مستمر در شهرک های صنعتی و واحدهای صنعتی استان تشکیل شده و 
از نزدیک در جریان دغدغه های تولیدکنندگان قرار می گیریم. سیجانی با اشاره به برش 
استانی سیاست کلان رونق تولید تصریح کرد: با شناختی که از وضعیت واحدهای صنعتی 
استان احصا شده بود راهبرد رونق تولید قم در هفت محور و ۲۸ راهبرد اصلی تدوین شده و 
در دست اجراست. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم اولویت های اقتصادی استان 
را مورد اشاره قرار داد و گفت: حفظ واحدهای تولیدی و تثبیت اشتغال موجود اولویت 
اصلی در مساله رونق تولید است وی بیان کرد: برای حفظ تولید و اشتغال موجود باید 
نقدینگی و مواد اولیه واحدهای صنعتی استان تامین و احیای واحدهای راکد صنعتی 
باقدرت دنبال شود. سیجانی همچنین با اشاره به هدف گذاری صادراتی قم تصریح کرد: 

توسعه بازارهای صادراتی به کشور پاکستان از رویکردهای اصلی استان است.

 فضای مجازی و ابزارهای فناورانه اگرچه امروز بیش از 

هر زمان دیگری عنصر خیال و تصور را بال امکان بخشیده 
اند اما به دلیل آنچه جامعه شناسان »تاخر فرهنگی« می 
نامند، عمدتاً خروجی مثبت مورد نظر در جامعه ما نداشته 

است. 
اینترنت، فضای مجازی و رسانه های اجتماعی از جمله 
مفاهیم و واژگانی هستند که امروز دائماً تکرار می شوند و 
بیش از هر زمان دیگری با زندگی انسان معاصر گره خورده 
اند. گره ای که بعضاً کور شده و به جای نقش آفرینی 

مثبت، بدل به مصادیقی از معضلات معاصر گشته است.
در عصر حاضر، از کودک و نوجوان تا نسل های پیشین 
)حتی پدر بزرگ و مادربزرگ ها( هم از این فناوری ها دور 
نوعی  به  زندگی مدرن  که  توان گفت  و می  اند  نمانده 
حتی افراد را مجبور به حضور و کنشگری در این عرصه ها 
می کند. عرصه ای که البته نیاز مبرمی به سواد و تجهیز 
دانش افراد در آن دارد؛ مساله مغفولی که همانند بسیاری 
از عناصر وارداتی در کشور تاخر فرهنگی را به همراه داشته 
است. تاخر فرهنگی در اصطلاح جامعه شناختی عبارت 
است از یک فاصله و تاخیر بین کالای مادی با مسائل 
غیرمادی حول آن؛ این اصلاح عموماً زمانی به کار می رود 
که یک وسیله عموماً فناورانه یا جدید وارد یک فرهنگ 
می شود اما شیوه و نحوه استفاده از آن آموزش داده نشده 
است. بسیاری از فناوری های چند دهه گذشته مصادیقی 
از این موضوع بوده اند که هر کدام، در زمانی و به نوعی، 
مشکلاتی را به دلیل عدم تجهیز جامعه به دانش استفاده 
از آنان، ایجاد کرده اند؛ نگاهی به ایجاد مزاحمت های 
تلفنی از زمان ورود گسترده دستگاه تلفن های خانگی به 
ایران، پس از آن مزاحمت به دلیل عدم امکان رهگیری با 
سیم کارت های بی هویت گرفته تا همین امروز و مشکلات 
که هراز چند گاهی برجسته می شوند، نشان از این تاخر و 
ناهمخوانی ورود وسائل جدید فناورانه با فرهنگ استفاده 

از آنان دارد.
در حال  و  زمینه  این  در  از شایع ترین مشکلات  یکی 
حاضر عدم استفاده قانونمند و برنامه ریزی شده توام با 
غربال داده ها در فضای مجازی است؛ این بدان معنا است 

که افراد ساعات زیادی را در این فضا سرگردانند و در نهایت 

خروجی از این بابت نصیبشان نمی شود. ضمن اینکه به 
دلیل این گسترش و دستیابی سریع افراد به سرعت در 
معرض هجوم یا به قولی بمباران اطلاعاتی رسانه های 
مختلف قرار می گیرد در حالی که به دانش غربال آنها 

مجهز نیستند.
*اوقات فراغت شناور

»منصور ساعی« دکترای علوم ارتباطات و هیات علمی 
پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی در توضیح 
شرایط زندگی مدرن متاثر از رسانه های نوین در گفت وگو 
با پژوهشگر ایرنا بیان داشت: ما در دنیایی رسانه ای شده 
زندگی می کنیم که بسیاری از ساحت های زندگی، تحت 
تاثیر این دنیای رسانه ای شده قرار گرفته است؛ از جمله 
اوقات فراغت ما. در گذشته اوقات فراغت، از کار و خواب 
ما جدا بود؛ یعنی اوقات فراغت از اشتغال روزانه )هرچه که 
بود( جدا بود، در حالی که امروز و تحت تاثیر این دنیای 

رسانه ای شده، اوقات فراغت ما شناور شده است.
با حضور  »این بدان معانی است که ما در همه حال 
آنها  زندگی خود مواجه هستیم که معمولًا  رسانه ها در 
کارکرد فراغتی هم دارند؛ یعنی بیشترین استفاده ای که 
ایرانیان از رسانه می کنند، برای گذراندن اوقات فراغت 
است. به نوعی در جامعه ایران، اوقات فراغت رسانه ای 
شده است. این مسائل حتی به نوعی خانگی شدن دامن 
زده است؛ یعنی اوقات فراغت رسانه ای شده و خانگی 
شده با هم قرابت زیادی دارند بیشترین استفاده ای که 
ایرانیان از رسانه می کنند، برای گذراندن اوقات فراغت 
است. به نوعی در جامعه ایران، اوقات فراغت رسانه ای 
شده است. این مسائل حتی به نوعی خانگی شدن دامن 
زده است؛ یعنی اوقات فراغت رسانه ای شده و خانگی 
کسانی  مفهوم  این  در  دارند؛  زیادی  قرابت  باهم  شده 
که معمولًا از این رسانه ها استفاده می کنند، یک جا هم 
می نشینند و این یکی از ویژگی ها و سبک زندگی جدید ما 

در جامعه ایران است«.
وی افزود: اما اینکه مردم چقدر از رسانه ها در این اوقات 
فراغتشان استفاده مفید می کنند و این ابزارها چقدر در 

زندگی به درد آنها می خورد و چه میزان نقش اثرگذار و 
مثبتی دارند، باید مورد پژوهش قرار گیرد.

*رسانه هایی فاقد ارزش افزوده
این استاد دانشگاه در ادامه و در تاکید بر میزان بهره 
وری حاصل از رسانه ها تصریح کرد: چیزی که بر اساس 
پژوهش ها می توان گفت این است که در ایران متاسفانه 
به دلیل پایین بودن سواد رسانه ای جامعه، رسانه ها بیشتر 
کارکرد فراغتیِ منفعل را دارند؛ یعنی سرگرمی هایی که 
الزاماً کمکی به ایجاد ارزش افزوده برای فرد نمی کنند. 
منظور از ارزش افزوده افزایش دانش، درآمد و آرامش در 

زندگی یا سلامت زندگی است.
»به طور شهودی می توان گفت بیشترین استفاده مردم 
و منفعل  این رسانه ها، استفاده های سرگرمی محور  از 
از سرگرمی هایی  ایران فقدان بسیاری  یعنی در  است؛ 
وجود دارد که به شما مهارتی را یاد و یا دانش شما را افزایش 
می دهند؛ اینجا خلایی هست، بدین شکل که شما در 
اوقات فراغتتان یک کتاب می خوانید و سرگرم می شوید و 

این کتاب ایده ای را به ذهن شما وارد می سازد«.
از  و  آیند  می  موفق  کشورهای  از  خیلی  افزود:  وی 
رسانه های اجتماعی جدید یا کلًا رسانه ها، برای توسعه 
کسب و کارها و افزایش درآمد و کارآفرینی شان یا توسعه 
مهارت هایی در زندگی استفاده می کنند؛ اما برای ما این 
نوع استفاده کمتر است. خیلی از کشورهای موفق می 
آیند و از رسانه های اجتماعی جدید یا کلًا رسانه ها، برای 
توسعه کسب و کارها و افزایش درآمد و کارآفرینی شان یا 
توسعه مهارت هایی در زندگی استفاده می کنند؛ اما برای 

ما این نوع استفاده کمتر است.
البته بسیار مهم است؛ در  »بخش اطلاع رسانی هم 
خلا اطلاع رسانی و این وضعیت که رسانه های رسمی 
ما در عرصه اطلاع رسانی ضعیف عمل می کنند یا اینکه 
شفاف نیستند و یا از اعتبار اجتماعی بالایی برخوردار 
نیستند )چه مکتوب و چه رادیو و تلویزیون( مردم به سراغ 
رسانه های اجتماعی غیررسمی رفته و اخبار و اطلاعات را 
از سمت آنها دریافت می کنند؛ اما خیلی از رسانه ها مانند 
اینستاگرام جنبه خبری ندارند و بیشتر مبتنی بر سرگرمی 
هستند. در نتیجه مردم ما فاقد یک رژیم رسانه ای صحیح 
رسانه ها  از  زمانی  چه  در  و  چگونه  بدانند  که  هستند 

استفاده کنند«.
*سه سوال مهم

از  استفاده  آگاهی  افزایش  با  رابطه  در  پژوهشگر  این 
رسانه و افزایش سواد رسانه ای تاکید کرد:

سه سوال مهمی وجود دارد که در مواجهه با رسانه باید 
از خود بپرسیم؛ یعنی کسانی که از یک رسانه در جهت 
از  را  باید سه سوال  اوقات فراغتشان استفاده می کنند 
خودشان بپرسند: اول اینکه این رسانه چقدر برای من 
ارزش افزوده دارد؟ یعنی چقدر دانش من را بالا می برد؟ 

آیا به افزایش درآمد یا مهارت ها من کمک می کند؟
دوم، چقدر باعث آرامش من می شود؟ یعنی چقدر در 
زندگی من به کاهش تنش ها در ذهن و زندگی، کمک 

می کند؟
و سوم چقدر باعث شادی من می شود؟ یعنی این ابزار، 
چقدر برای زندگی من خوشحالی می آورد و چقدر موجب 

افسردگی و ناراحتی و مسائل منفی می شود؟
»این سه سوال مقدمه سواد رسانه ای است و می تواند 
به این پرسش پاسخ دهد که چقدر رسانه ها در زندگی من 

بصورت مثبت اثرگذار هستند و نه منفی«.

شهردار قم :

تخصصی  کردن و تجمیع خدمات صنوف
 باید توسعه یابد

شهردار قم گفت: تجمیع فضای کسب و کار در کنار هم موجب ایجاد رقابت و کنترل بازار 
می شود و همین که صنوف یکسان کنار هم هستند فضای رقابتی ایجاد کرده و هم کیفیت 

بهتر و هم قیمت بهتر در اختیار مردم قرار می گیرد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با بیان اینکه تمام شهرهایی که می خواهند در مباحث 
امنیتی، زیرساختی و توسعه ای کار کنند باید فکری برای اقتصاد شهر داشته باشند، اظهار 
کرد: اقتصاد شهر را سندیکاهای صنوف شهری تشکیل می دهند و اینکه شهر بخواهد 

آشفته باشد و ساماندهی نداشته باشد شایسته شهری چون قم نیست.
شهردار قم با تاکید بر اینکه در تمام شهرها کریدورهای مختلف شهری دسته بندی شده 
است، تصریح کرد: مردم در شهر نیازمند خدمات خودرویی هستند و به جای اینکه این 
خدمات گسترده باشد در شهر باید تجمیع شده و مردم بتوانند با یک سفر تمام نیازهای 
خود را برطرف کنند و مهمتر از آن حق انتخاب داشته باشند. سقائیان نژاد ایجاد فضای 
رقابتی را از دیگر مزایای تجمیع خدمات و صنوف عنوان کرد و گفت: در شهرک خودرویی 
هزار و ۵۰۰ واحد در حوزه صنوف خودرویی خدمات گسترده به مردم ارائه خواهند کرد 
که بسترساز خدمات ارزنده ای به مردم خواهند بود. وی با بیان اینکه شهرک صنوف نیز به 
مساحت ۱۳۳ هکتار در حال احداث است، افزود: در این شهرک نیز پیش بینی استقرار 

۴ هزار صنف انجام شده است که شامل آهن فروشان، درب و پنجره سازان و غیره است.
شهردار قم بیان کرد: اگر ساماندهی صنوف مزاحم شهر به درستی انجام شود محیط 
زیست شهر رعایت شده و شرایط خوبی در شهر محقق می شود. سقائیان نژاد با بیان اینکه 
تجمیع فضای کسب و کار در کنار هم را موجب ایجاد رقابت و کنترل بازار دانست، گفت: 
همین که صنوف یکسان کنار هم هستند فضای رقابتی ایجاد کرده و هم کیفیت بهتر و هم 
قیمت بهتر در اختیار مردم قرار می گیرد. وی تجربه ایجاد هایپرمارکت ها را در شهر مد نظر 
قرار داد و افزود: باید در صنعت ساختمان و صنایع و صنوف دیگر نیز این اتفاق بیفتد تا 

مردم کیفیت و قیمت بهتر را به دست آورند.
 

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم :

تاکسی های پیکان در ناوگان سرویسی مدارس 
قم استفاده نمی شود

 مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم با اشاره به نوسازی 
ناوگان تاکسیرانی استان گفت: به منظور ارتقای ایمنی دانش آموزان، از تاکسی های پیکان 

در ناوگان سرویسی مدارس قم استفاده نمی شود. 
مرتضی عزتی  با اشاره به ورود یک هزار و ۵۰۰ دستگاه تاکسی جدید به ناوگان تاکسیرانی 
استان گفت: با ورود این تعداد تاکسی جدید به ناوگان تاکسیرانی استان عمر مفید این 
ناوگان از ۹.۹ سال در دو سال گذشته به ۶.۶ سال کاهش یافته است. وی با اشاره به مصوبه 
شورای اسلامی شهر قم برای افزایش ۱۸ درصدی نرخ سرویس ایاب وذهاب دانش آموزان 
از حدود پنج هزار و ۸۰۰ دستگاه تاکسی فعال در  آینده تحصیلی گفت:  برای سال 
سطح شهر، تنها ۸۸ دستگاه تاکسی خودروی پیکان است که این خودروها نیز در ناوگان 
سرویس مدارس به کار گرفت نمی شود. مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی 
شهرداری قم با بیان اینکه در سال تحصیلی ۹۷-۹۸، تعداد دانش آموزان استان بیش از 
۲۰ درصد افزایش داشته است گفت: در سال تحصیلی گذشته ۱۹ هزار و ۸۰۰ دانش آموز 
روزانه توسط سرویس مدارس جا به جا شده اند. عزتی با اشاره به فعال بودن سرویس ایاب 
و ذهاب مدارس در ۱۹۸ مدرسه گفت: از این تعداد مدرسه ۱۱۷ مدرسه دخترانه و مابقی 
شامل مدارس پسرانه می شود. وی با بیان اینکه روزانه ۴ هزار و ۵۴۰ سرویس دانش آموزان را 
به مدارس جا به جا می کند، ادامه داد: ماهانه ۴۰ بار دانش آموزان به صورت دربست توسط 
سرویس مدارس جا به جای می شوند که هزینه هر نوبت سرویس دهی به دانش آموزان با 
وجود افزایش ۱۸ درصدی، حدود ۲ هزار و ۳۰۰ تومان است که خیلی کمتری از رقمی 

است که بر هزینه هایی است که بر رانندگان تاکسی تحمیل شده است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم خبرداد

وقوع روزانه بین هشت تا ۱۰سرقت سیم برق 
در استان قم

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: به طور متوسط روزانه بین هشت 
تا ۱۰سرقت سیم برق در استان اتفاق می افتد که این مساله باعث شده به وسایل برقی 

شهروندان آسیب جدی وارد شود. 
مهدی آهنین پنجه ، افزود: در حال حاضر سرقت کابل های برق بزرگ ترین مشکل در 

شبکه برق رسانی می باشد که منجر به مشکلات زیادی می شود.
وی خاطرنشان کرد: سال گذشته سرقت سیم برق در این استان باعث شد ۴۰ میلیارد 

ریال خسارت به شبکه برق و همین میزان خسارت به وسایل برقی منازل وارد شود.
وی ادامه داد: اگر ساختمان ها مجهز به چاه ارت و تجهیزات حفاظتی شوند، باعث 
می شود وسایل برقی در مقابل قطعی برق به دلیل سرقت سیم محفوظ بماند. آهنین 
پنجه افزود: استفاده از محافظ یکی دیگر از روش های پیشگیرانه است که برای تغییر ولتاژ 
می تواند از وسایل برقی محافظت نماید. وی با بیان اینکه هزینه ای در قبض ها برای بیمه 
وسایل برقی منازل در نظر گرفته شده است، گفت: اگر شرکت توزیع برق فعالیتی انجام 
دهد که باعث خسارت به وسایل برقی منازل شود، مکلف است خسارت را پرداخت نماید.

وی در ادامه با اشاره به اینکه در استان قم ۶ پست انتقال شبکه برق فعال است، گفت: 
برخی پست های انتقال برق از جمله در منطقه توانیر و پردیسان خارج از محدوده شهر بود 
و با توسعه شهر، در محدوده شهری قرار گرفته است. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
قم با بیان اینکه انتقال این پست ها هزینه سرسام آوری دارد و بیش از سه هزار میلیارد ریال 
برآورد می شود، گفت: از سوی دیگر با توجه به تعداد مشترکان برق، مرکز بار پست باید در 

شهر فعال باشد، در غیراینصورت با ضعف ولتاژ در برق مشترکان شهری مواجه می شویم.
وی با بیان اینکه ضررهای ناشی از در حریم بودن پست های برق تأیید یا رد نشده است، 
گفت: بر اساس تحقیقات به عمل آمده در پست های ۶۳ کیلوولت باید ۹ متر و در پست های 

۲۰ کیلوولت باید سه متر از حریم فاصله داشته تا از خطرات ناشی از آن در امان باشیم.
 

معاون راهداری قم:
آمار حوادث جاده ای قم ۱۶ درصد افزایش یافت

 معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم گفت: در سه ماهه 
نخست سال جاری ۹۳۲ فقره حادثه رانندگی در راه های قم روی داده که در همسنجی با 

مدت مشابه سال گذشته ۱۶ درصد افزایش یافته است. 
حمید سالاری اظهار داشت: طی این مدت در محور آزاد راه قم - تهران ۲۰۷ فقره، محور 
قم - سلفچگان ۱۵۷ فقره و کمربندی قم - اراک ۹۷ فقره در مجموع ۴۶۲ فقره تصادف به 

وقوع پیوسته که حدود ۵۰ درصد تصادف های سه ماهه آغازین ۹۸ می باشد.
وی بیان داشت: تعداد مرگ و میر ناشی از تصادف ها در سه ماهه نخست امسال ۴۱ تن 

بوده که در مقایسه با سال گذشته یک تن افزایش یافته است .
معاون راهداری قم اذعان داشت: روند وقوع تصادف ها نیز در این مدت افزایشی بوده به 
نحوی که در فروردین ماه ۹ فقره، در اردیبهشت ماه ۱۰ و در خرداد ماه ۲۲ فقره را شاهد 
بودیم. وی افزود: محور آزاد راه قم - کاشان با هشت تن فوتی و محورهای قم - سلفچگان 
و قم - جعفریه نیز با پنج تن کشته بیشترین تلفات را داشتند و ۴۹ درصد تلفات در این سه 
محور رخ داده است. وی ادامه داد: ۲۴ درصد تلفات این مدت در روز سه شنبه و ۲۲ درصد 
نیز در روز شنبه رخ داده است. سالاری یادآور شد: در این مدت سه عابر پیاده بر اثر تصادف 
جان خود را از دست دادند و محل وقوع هر سه حادثه نیز در محور آزاد راه قم - کاشان بوده 
است. وی در خصوص حوادث موتور سیکلت در محورهای استان نیز گفت: در این مدت 
سه تن بر اثر تصادف موتور سیکلت در محور آزاد راه قم - کاشان و محور قدیم قم - کاشان و 
محور سراجه - جنت آباد جان باختند. این مسئول در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به ورود ۱۱ میلیون و ۹۷۷ هزار و ۱۸ دستگاه وسیله نقلیه به استان قم در سه ماهه نخست 
امسال افزود: این تعداد در مقایسه با مدت مشابه سال قبل ۱.۶ درصد کاهش داشته است. 
وی همچنین آمار وسایل نقلیه وارد شده به شهر قم را نیز ۱۱ میلیون و ۴۵۶ هزار و ۶۲۰ 
دستگاه ذکر کرد و گفت: این آمار بیانگر ۱.۸ درصد افزایش است و این نشان می دهد تردد 
خارج شهری تحت تأثیر عوامل مختلف از جمله اقتصادی کاهش، و تردد داخل شهری نیز 
افزایش مختصری داشته است. وی بیان کرد: محور آزاد راه قم - تهران و کمربندی قم - 

کاشان و کمربندی قم - اراک بیشترین حجم تردد را داشتند.

برای دومین بار پیایی صورت گرفت

کسب تندیس زرین سرآمدی روابط عمومی 
توسط ذوب آهن اصفهان 

در هشتمین دوره آیین تقدیر از سرآمدان روابط عمومي ایران، روابط عمومي ذوب آهن 
اصفهان تندیس زرین دریافت کرد.

 عصر روز سه شنبه ۲۵ تیرماه در هشتمین دوره آیین تقدیر از سرآمدان روابط عمومي 
ایران که با حضور جمعی از اساتید دانشگاه، مدیران و صاحبنظران روابط عمومی کشور در 
دانشگاه تربیت مدرس برگزار شد، از روابط عمومي هاي برتر کشور با اهدا تندیس بلورین، 
سیمین و زرین تقدیر به عمل آمد. در این همایش که به همت موسسه فرهنگی روابط عمومی 
آرمان برگزار شد، پس از ارزیابي روابط عمومي هاي برتر کشور بر اساس مدل تعالي تخصصی 
شده EFQM در روابط عمومی شامل ۹ معیار بنیادین سرآمدی و ۸۱ شاخص فرعی، روابط 
عمومي هاي سرآمد در سه سطح زرین)کسب حداقل ۷۰۰ امتیاز(، سیمین)کسب امتیاز 
بین ۶۵۱ تا ۷۰۰(  و بلورین)کسب امتیاز بین ۵۵۰ تا ۶۵۰( معرفي شدند. پس از اعلام 
بیانیه هیئت داوران، روابط عمومي ذوب آهن  اصفهان به عنوان روابط عمومي سرآمد)تثبیت 

سرآمدی( معرفی شد و  تندیس زرین هفت ستاره سرآمدی را دریافت کرد.

چرافضای مجازی خروجی مثبت مورد نظر در جامعه ما نداشته است؟

تصور مجازی تا تاخر فرهنگی

 رواج خرافات در نتیجه رخدادهایی چون جریان ناقص جامعه پذیری، اکتشاف ناکام رابطه 
علّی بین پدیده ها و پایگاه فرودست اجتماعی و اقتصادی شکل می گیرد و ماموریتی دشوار را 

پیش روی نهادهای فرهنگی و آموزشی قرار می دهد. 
وجود اعتقادات خرافی بین مردم جهان از جمله ایران واقعیتی انکار ناپذیر است. البته ممکن 
است برخی از باورها به این دلیل خرافی تلقی شوند که علم هنوز قادر به توضیح یا اثبات 
آنها نیست. با این حال امروزه بخش عمده ای از آنها در برابر میانگین دانش مردم، غیرواقعی 
و نادرست به نظر می رسند. برخی از این باورها ریشه در افسانه ها دارند و گروهی ناشی از 
تعبیرهای خاص از اصول مذهبی و سینه به سینه نقل و پذیرفته شده اند، بدون آنکه در صحت 

و سقم آنها تحقیق یا شک شود.
در هر حال خرافه گرایی و اعتقاد بدان به عنوان یک امر اجتماعی همچنان با وجود رشد و 
پیشرفت تکنولوژی وجود دارد و توانسته تا حدود زیادی بر زندگی انسان ها تأثیر بگذارد. اما اینکه 
خرافه چیست و چه اقسامی دارد و علل به وجود آمدن آن در جامعه چیست و چه راهکارهایی 
می توان برای مقابله با آن اندیشید از جمله اموری هستند که در این بحث به آنها خواهیم 

پرداخت.
خرافه چیست؟

خرافه واژه ای عربی و ریشه آن خرف به معنی چیدن میوه است. خرفه با ضم حرف خ به معنی 
حکایت، قصه یا عقیده ای فاسد و رأی باطل است که جمع آن خرافات است. در واژه نامه ها در 
تعریف کلمه خرافات آمده است: اعتقادات بی اساس که با عقل، منطق و واقعیت سازگاری 
نداشته باشد. خرافه پرستی نیز عبارت است از پیروی از عقاید باطل و بی اساس که با درجه 

فرهنگ و دانش جامعه ای که فرد خرافی معلق به آن است هیچ تناسبی نداشته باشد.
»ویلفردو پاره تو« جامعه شناس ایتالیایی اعتقاد دارد خرافات به قوای مرموز سحرآمیزی اشاره 
دارد که از دنیای تخیلات ریشه گرفته، با فرهنگ آمیخته و از سوی اعضا اجتماع به عنوان یک 
امر طبیعی پذیرفته شده است. بسیاری از نظریه پردازان و متفکران معتقدند خرافه مترادف با 
اعتقاداتی است که هیچ گونه مبنای تجربی و علمی برای آن نمی توان فرض کرد. بنابراین در 
یک جمع بندی کلی خرافه را می توان این گونه تعریف کرد: خرافه عبارت است از سلسله باورها 
و عقاید شکل گرفته حول یک موضوع خاص در ذهن اقشاری که عمدتاً دانش کافی نسبت به 
موضوع ندارند. بر این اساس خرافه بیشتر ناشی از جهل و ناآگاهی انسان درباره پیوندها و روابط 

علی پدیده ها است.
ویژگی های خرافات و انواع آن

در منابع مختلف ویژگی های متعددی برای خرافات ذکر شده است که عبارتند از دائمی 
بودن، جدایی ناپذیری از زندگی انسان، جایگزینی، تسکین بخشی و تسلط آفرینی. یکی 
دیگر از ویژگی های خرافه آن است که به سرعت به وجود می آید و جایگزین انواع دیگر می شود. 
همچنین، پایدار بودن ویژگی دیگر خرافه است به این معنا که به آسانی به وجود می آیند ولی به 

دشواری از بین می روند.
از جمله ویژگی های دیگر خرافات بی ریشه بودن آنها است. مطالعات نشان می دهند فلسفه 
به وجود آمدن بسیاری از خرافات بعد از به وجود آمدن آنها از بین رفته است و تنها خودشان 
باقی مانده اند. لذا وقتی سعی می کنیم دلایل یا علل به وجود امدن آنها را پیدا کنیم به هیچ 

نتیجه ای نمی رسیم.
گروهی معتقدند با آنکه تاکنون در تاریخ فرهنگ بشری خرافه پرستی، جلوه های متنوع 
و فراوانی داشته و از حد شمار خارج است اما می توان آنها را از لحاظ اقبال فردی و جمعی 
اشخاص یا از لحاظ زیان هایی که به طور فردی یا جمعی برای بشر داشته اند به سه نوع تقسم 

کرد.
نخست خرافاتی که جنبه فردی و عوام پسندانه دارند. این گونه خرافات، عقاید واهی را در بر 
می گیرد که افراد یا اقلیت های خاص در یک جامعه به آن اعتقاد دارند و زیان رفتارهای ناهنجار 
آن ضمن آنکه بطور مستقیم به خود اشخاص خرافه پرست می رسد به طور غیرمستقیم نیز 

متوجه اجتماع آنها می شود.
دسته دیگر به خرافاتی اشاره دراد که جنبه اجتماعی و سیاسی دارند. مقصود از خرافات 
اجتماعی، افکار موهوم و علایق و احساسات غیر منطقی است که اکثریت جامعه به آن معتقد 
و پایبند می شوند و گاه آن گونه از آنها هواداری می کنند که برای حفظ و بقای آن حاضرند جان 
و مال خویش را فدا کنند. زیان اینگونه پندارها که اغلب به صورت آرمان های ملی یا شبه دینی 

جلوه گر می شود، عمومی است.
خرافات سیاسی نیز شامل اندیشه های عوام فریبانه ای است که گروه های افراطی یا احزاب 
خاص و سیاستمداران خودخواه و قدرت طلب برای ارضا حس برتری طلبی خویش از آن سود 
می جویند. آنها با تحریک عواطف به ظاهر مقدس اقوام و فرقه ها نظیر دفاع از ملیت، آب و خاک 

یا با توجیه فرضیه های شبه علمی مقاصد توسعه طلبانه خود را تحقق می سازند.
دلایل خرافه پرستی چیست؟

در مورد عوامل پیدایش این عقاید در جامعه نظریه های متفاوتی وجود دارد که از جمله آنها 
می توان به ترس ها و فشارهای محیطی اشاره کرد. نگاهی گذرا به تاریخ زندگی انسان نشان 
می دهد پیدایش خرافات ناشی از هراس های ناگهانی از شرایط مادی و روحی پیرامون او است 
و این اندیشه های خرافی در گذران سال ها سینه به سینه به نسل های بعدی منتقل شده و این 

استفاده همچنان ادامه دارد.
گروهی از محققان یکی از عوامل مهم پیدایش و رشد خرافات را جهل و خامی بشر می دانند 

و معتقدند به هر اندازه که انسان از درک حقایق، رابطه منطقی پدیده ها، قانون علت و معلول 
تشخیص و فهم واقعیات عاجز باشد به همان نسبت دچار خرافات و خرافه پرستی می شود. 
زیرا در برخورد با مشکلات از شناخت راه حل های عقلی و منطقی عاجز می ماند و اندیشه 
علت یابی او ضعیف می شود. در نتیجه برای تسکین و اقناع خویش به هر اوهامی متوسل و 

معتقد می شود.
از آنجایی که بشر قبیله ای قادر به تفاوت قائل شده میان قوانین طبیعی و قوانین اجتماعی 
که ناشی از عملکرد زندگی اجتماعی انسان ها است نبوده، لذا قوانین اجتماعی را نیز لایتغیر 
فرض می کند و به جای ترمیم و اصلاح آنها چنین در می یابد که با همان اهرم های قبیله ای که 
با قوانین طبیعی مواجه می شد می تواند با پدیده ها و مسائل اجتماعی نیز روبرو شود. در نتیجه 

از ابزارهای نفرین، جادو و… برای مهار امور اجتماعی جاری سود می برد.
از طرفی روانشناسان و مورخان علت عمده اعتقاد به خرافات را تقلید کورکورانه می دانند و 
این نظریه را به همه جوامع بشری تعمیم می دهند. آنها معتقدند خرافات از آنجایی که از دوران 

کودکی تلقین می شود لذا تأثیر خودش را همیشه نگه می دارد و پیوسته قوی تر می شود.
پایگاه اجتماعی- اقتصادی نقش تعیین کننده ای در این خصوص دارد. صرف نظر از نام های 
گوناگون همچون موقعیت طبقاتی یا منزلت اجتماعی که به پایگاه اقتصادی و اجتماعی داده 
می شود این مفهوم یا سازه یکی از مهم ترین و کاربردی ترین متغیرهای مستقل در تحلیل 
رفتارها، ایستارها، عقاید افراد و موقعیت های آنها در سلسله مراتب اجتماعی است. همانگونه 
که نابرابری در فرصت ها در رفتار قشرهای مختلف جامعه تأثیر بسزایی می گذارد، در نگرش های 
اجتماعی افراد نیز مؤثر واقع می شود. در واقع طبقات اجتماعی که در حل مشکلات خود 
ناتوان تر و از لحاظ سطح بینش اجتماعی در سطح پایین تری هستند به احتمال بیشتری این 

باورها را بازتولید می کنند.
به باور »برهاس فردریک اسکینر« روانشناس آمریکایی، خرافه زمانی رخ می دهد که هیچ 
رابطه علی بین عمل و نتیجه وجود نداشته باشد. رفتار خرافی رفتاری است که از طریق انتساب 
نادرست به علت و معلول به وجود می آید. این رفتار جایگاه مهمی در فرهنگ عامه و روانشناسی 

کسب کرده است.
از طرفی، خرافه باعث ایجاد نوعی احساس تسلط در انسان، کمک به حفظ یکپارچگی 
شخصیت فرد، ایجاد نوعی احساس امنیت و اعتماد به نفس کاذب در افراد می شود. اگر چه 
این نظر حکمی جزمی است و پذیرش آن جای تأمل دار اما دوری از عقلانیت، عدم اعتماد و 
امید به آینده، ناتوانی از درک امور، اضطراب و نگرانی از حل مسائل و مشکلات به روش منطقی 
و پایین بودن سطح بینش اجتماعی را می توان از مهمترین علل گرایش به خرافات به شمار آورد. 
در واقع خاستگاه حقیقی خر افات را باید در ناتوانی انسان و مساعی گرفتن برای توضیح اسرار 
طبیعت و وجود خویش، آرزوی مطلوب و خوش یمن ساختن سرنوشت، برکنار ماندن از بدیمنی 
ها و عواقب بد و مواردی از این قبیل دانست و رواج آنها در جامعه با اهداف واداری، بازداری، 

تسکین و انتقال شر و … دانست.
همچنین جلب منفعت، دفع خطر و ضرر ویژگی طبیعی بشر برای بقای ذات و افزایش سطح 
رفاه زندگی است و معمولًا باورهای خرافی در میان افرادی رواج دارد که به کارکرد و منافع این 
باورها اعتقاد دارند. از این رو می کوشند با تصدیق برخی باورها فرد را به انجام اموری وادار کنند 
یا از انجام کاری باز دارند و گاه با توسل به این باورها خاطر خود را تسکین دهند. موفقیت و امید 
را به خود تلقین کنند و بعضاً شری را از خود دور کنند و آسیب و نحوست نهفته در آن را به کسی 

یا شیء ای دیگر منتقل نمایند.
چگونه خرافه زدایی کنیم؟

برای رفع و جلوگیری از خرافه پرستی در جامعه می توان راه حل هایی ارائه داد که از جمله 
آنها می توان به مواردی نظیر شناساندن و آگاهی بخشی به عامه مردم در خصوص مفاهیمی 
نظیر سرنوشت و تقدیر در حوزه معارف دینی و فلسفی جهت جلوگیری از تداخل این مفاهیم 
با برداشت های غلط و عامیانه از طریق آموزش همگانی در وسایل ارتباط جمعی، نوشتاری، 

دیداری و شنیداری اشاره کرد.
همچنین نقش رسانه های جمعی و مطبوعات به ویژه تلویزیون، به عنوان رسانه ای که بیشترین 
مخاطب را دارد در مبارزه با خرافات بسیار حائز اهمیت است. ساختن فیلم ها و طنزهایی در 
این زمینه می تواند بسیار کارگشا باشد. برنامه ریزان، نویسندگان و دیگر دست اندرکاران وسایل 
ارتباط جمعی به ویژه صدا و سیما و مطبوعات می توانند با ارائه برنامه ها، مقالات، میزگردها و… 

بسیاری از خرافات را به چالش کشیده و مرم را نسبت به آثار منفی این گونه افکار آشنا سازند.
چاپ و تکثیر کتاب ها و بروشورهای رایگان و ارزان قیمت از طرف وزارت ارشاد یکی دیگر از 
راه حل ها در زمینه مبارزه با خرافات است. این ارگان می تواند با انتشار مطالبی در مورد انواع 
خرافات موجود در جامعه و بیان آثار و نتایج مخرب آن در زندگی روزمره انسان ها همه اقشار 

جامعه به خصوص قشر پایین را با استفاده از این بروشورها آگاه سازد.
انجام تحقیقات علمی و میدانی جهت شناخت فرهنگ بومی، تمرکز استراتژی های توسعه بر 
بهینه سازی فرهنگی و توجه بیشتر به نقش فرهنگ جهت توسعه و تقویت و توسعه تشکل ها و 
انجمن های صنفی و علمی جهت تمرین آموزه های خردورزی جمعی از دیگر راهکارهای مؤثر 

در این زمینه است.
در یک جمع بندی باید گفت اصلاح تحریفات و خرافات نیاز به کار فرهنگی تدریجی و مستمر 
دارد که صدا و سمیا، وزارت فرهنگ و ارشاد، آموزش و پرورش و در یک کلمه متولیان فرهنگی 

کشور با اصلاح رویه های نادرست می توانند در این زمینه اقدامات مؤثری انجام دهند.

ماموریت نهادهای فرهنگی برای خرافه زدایی
چگونه خرافه زدایی کنیم؟
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اقتصادی

هادی حق شناس، اقتصاددان:

دولتبربازارارزمسلطشد

 هادی حق شناس، اقتصاددان، عوامل اصلی کاهش نرخ ارز در بازار را در سه سیاست 
با  بازار نیما«، »تراز تجاری مثبت« و »توافق تهاتر کالایی  دولت شامل »توافقی کردن 

کشورهای همسایه« می داند. 
هادی حق شناس، اقتصاددان معتقد است چند سیاست دولت، کارآمد بوده که موجب 
تعادل در بازار ارز شده است: ابتدا اینکه دولت اجازه داد صادرکنندگان ارز خود را تبدیل به 
کالای وارداتی کرده و به کشور وارد کنند و ثانیاً اجازه داد در سامانه نیما با واردکنندگان به 
یک نرخ تفاهمی و توافقی برسند و از این رو، دیگر به صورت دستوری ارز صادراتی تعیین 
نرخ نشود. وی گفت: این دو سیاست در یک ماه گذشته اتخاذ و اجرایی شد و بر تعدیل نرخ 

ارز بسیار تأثیرگذار بود.
*ارز ۱۸ هزار تومانی واقعی نبود

حق شناس در ادامه گفت: علاوه بر اینها شوک ارزی سال گذشته، موجب افزایش قیمت 
دلار تا کانال ۱۸ هزار تومان شد، اما آن قیمت واقعی ارز نبود.

به گفته این اقتصاددان، اگر قیمت واقعی دلار را بر اساس تفاضل میانگین تورم داخلی و 
خارجی حساب کنیم، رقم به دست آمده با قیمت ارزی که در بازار سال گذشته و همچنین 
سال جاری ایجاد شده، بسیار متفاوت است. رقم متورم سال گذشته با منطق اقتصاد 
سازگاری نداشت و متأثر از متغیرهای واقعی اقتصاد نبود، بلکه متغیرهای سیاسی و به ویژه 

خروج یک جانبه آمریکا از برجام، این شوک را ایجاد کرده بود.
وی افزود: از طرف دیگر، علی رغم اینکه حدود یک سال از تحریم های ظالمانه می گذرد، 
در همین سه ماه اول امسال، صادرات غیرنفتی کشور بیش از واردات و بالاتر از یک میلیارد 
دلار مازاد داشته است. این موضوع بیانگر مسلط شدن دولت بر اوضاع است؛ به این صورت 
که نیازهای ارزی جدید بیش از صادرات غیرنفتی نبوده است. در کنار این، طبیعتاً بخشی 
از نفت با اینکه مشکلاتی دارد، در حال صادرات است و همین طور ما با برخی از کشورهای 
همسایه در حال تهاتر کالا هستیم. یعنی این گونه نیست که حتماً ارز بدهیم، بلکه به صورت 

کالا به کالا معامله می کنیم.
*کاهش نرخ ارز ادامه خواهد داشت

به گفته حق شناس، برآیند اینها حاکی از ایجاد تعادل در بازار ارز و حرکت به سمت کاهش 
نرخ ارز است و این ثبات به نظر من ادامه خواهد داشت. طبیعتاً اگر کشور در سیاست 

خارجی به یک نتیجه برسد، این موضوع دوباره می تواند در کاهش نرخ ارز اثرگذار باشد.
این کارشناس اقتصادی در مورد قیمت واقعی نرخ ارز گفت: با توجه به اینکه نرخ تورم 

بالای ۳۵ و ۴۰ درصد بوده است، این نرخ نمی تواند کمتر از ۱۰ هزار تومان باشد.
وی همچنین با بیان اینکه یکی شدن نرخ نیمایی و آزاد، مسئله ای ایجاد نمی کند، گفت: 
اگر این دو نرخ در بازار یکی شود و تبدیل به نرخ یکسان شود، یقیناً در میان مدت و بلندمدت 

به نفع اقتصاد خواهد بود.
حق شناس توضیح داد: اگر نرخ ارز چندگانه باشد، به معنی این است که دولت ارز خود 
را با قیمت پایین تر می دهد و بخش خصوصی با نرخ بالاتر. اما از آنجایی که خود ارز، یک 
کالای کمیاب و باارزش محسوب می شود، چرا دولت باید آن را با نرخ پایین عرضه کند؟ این 
امر تنها در صورتی قابل پذیرش است که دولت بخواهد ارز را صرف واردات دارو و برخی 
کالاهای خاص کند. گرچه در این خصوص هم اعتقاد داریم باید نرخ ارز در اینجا هم واقعی 
باشد و دولت به مصرف کننده نهایی یارانه ریالی بدهد، نه یارانه ارزی. زیرا برای دولت سخت 
است بر واردکننده های دارو یا دیگر کالاهای یارانه ای، نظارتی داشته باشد و بررسی کند 
که با همان قیمت به دست مصرف کننده برسد؛ موضوعی که در برخی اقلام مانند قیمت 

گوشت قرمز و مرغ اتفاق افتاد.
 

عضو هیئت رئیسه مجلس: 

قانونمالیاتبرارزشافزودهبهنفع
تولیدکنندگانتغییرمیکند

 عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: با طرح جدید در دست بررسی در 
مجلس شورای، وضعیت مالیات بر ارزش افزوده به نفع تولیدکنندگان تغییر پیداکرده و 

مالیات از زنجیره آخر تولید و از توزیع کنندگان و مصرف کنندگان دریافت می شود 
احمد امیرآبادی فراهانی روز چهارشنبه در آیین گرامیداشت روز صنعت و معدن در اتاق 
بازرگانی قم، افزود: بسیاری از نگرانی و انتقاداتی که تولیدکنندگان از قانون مالیات بر 

ارزش افزوده دارند به جاست.
امیرآبادی در ادامه تصریح کرد: برای حمایت رونق تولید و مقابله با اقدامات آمریکا 
بخشنامه ۲۰ ماده ای تدوین و در کمیسیون اقتصادی مجلس در حوزه های مختلف در 

دست بررسی است.
وی افزود: برای ادامه روند صادرات گاز، تفاهم نامه ای مشترک بین اتاق بازرگانی ایران و 

پاکستان منعقدشده است.
امیرآبادی اضافه کرد: برای بهبود وضعیت صادرات گاز، باید گاز را با یک سوم قیمت 
به صادرکنندگان و تولیدکنندگان واگذار شود تا رغبت و انگیزه صادرات توسط شرکت 
بازرگانی افزایش یابد. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی همچنین ادامه داد: 
کشور پاکستان ظرفیت بسیار بزرگی برای صنعت کفش قم است، در وضعیتی که صادرات 
محصولات پلیمری کشور کاملًا در تحریم قرارگرفته باید از بستر ایجادشده برای تقویت 
بخش صنعت کفش استفاده کرد. وی در بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: 

برای رونق صادرات کشور با کشورهای همسایه مبادلات پایاپاییی در دست پیگیری است.
وی با اشاره به مشکلات مالیاتی نیز گفت: تولیدکنندگان به دلیل وضعیت بانکی و 

مالیاتی کشور، درآمد واقعی خود را به هیچ کدام به درستی اعلام نمی کنند.
امیرآبادی اضافه کرد: تولیدکنندگان برای دریافت وام مجبور به اعلام درآمد بیشتر از میزان 
واقعی به بانک ها و برای پرداخت مالیات نیز نوعاً درآمدی کم تر از میزان واقعی را اعلام 

می کنند که یک مشکل ریشه ای در کشور است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: درصورتی که مشکلات واحدهای صنعتی در 
داخل استان حل نگردد برای حل معضلات واحدهای صنعتی از طریق دولت و مجلس 
اقدام می شود. امیرآبادی تاکید کرد: برای اتصال و انتقال گاز به شهرک های صنعتی استان 
۵۰ میلیارد تومان اعتبار موردنیاز بوده که برای تامین بخش مهمی از آن از مرکز رایزنی ها 

در دست اقدام است.
وی ادامه داد: مسیر دسترسی به نمایشگاه دائمی و ورودی و خروجی این نمایشگاه 

کاملًا برطرف شده و به زودی این مکان با پایان عملیات عمرانی راه اندازی می شود.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی افزود: همچنین برای احداث روگذر این 
نمایشگاه نیز رایزنی های ابتدایی با توسط قرارگاه خاتم انجام شده است، ۷۰ میلیارد تومان 
هزینه احداث این روگذر است. وی اضافه کرد: با راه اندازی نمایشگاه دائمی قم، روند 

صادرات و معرفی کالاهای بومی و اشتغال استان درروند بهتری ادامه پیدا می کند.
  

معاون وزیر صنعت:

۱5۰معدنراکدکشوربهچرخهتولید
بازمیگردد

به  اشاره  با  کشور  معدنی  اکتشافات  و  زمین شناسی  سازمان  رئیس  و  وزیر  معاون   
هدف گذاری  برای توسعه فعالیت های معدنی گفت: تا پایان سال جاری ۱۵۰ معدن راکد و 

تعطیل  شده کشور احیا و به چرخه تولید بازخواهد گشت. 
علی رضا شهیدی روز چهارشنبه در آیین گرامیداشت روز صنعت و معدن در اتاق بازرگانی 
قم ادامه داد: ایران با دارا بودن ۱۳ ماده معدنی اصلی در بین ۱۰ کشور برتر جهان قرار 

دارد.
وی اضافه کرد: همچنین ایران در ارتباط با ذخیره ۲۷ ماده معدنی پرکاربرد نیز جز ۲۰ 

کشور جهان بوده که نشان دهنده ظرفیت بزرگ و بالای معادن کشور است.
او با اشاره به وضعیت فعالیت معادن در کشور خاطرنشان کرد: از ۱۰ هزار معدن کشور 

در وضعیت کنونی ۶ هزار و ۴۰۰ معدن فعال بوده و اشتغال و تولید در آن ها جریان دارد.
شهیدی در ادامه بیان کرد: برای استخراج و بهره برداری از منابع معدنی کشور، ۲۰ زون 
تخصصی در کشور تدوین  شده است. رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کشور ادامه داد: میانگین عمق استخراج در ایران نیم متر است در حالی  که در کشوری 
مانند آمریکا عمق استخراج از ۲۴۰ متر نیز گذشته است. معاون وزیر صنعت با ابراز رضایت 
از روند کلی فعالیت های معدنی تصریح کرد: وضعیت ثبات و توسعه در معادن کشور نسبت 
به سال ۹۷ قابل  مقایسه نبوده و وضعیت تولید و اشتغال در این بخش به حالت مطلوب تری 
رسیده است. وی با اشاره به مهم ترین وظایف سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کشور تاکید کرد: تولید ثروت و کشف و بهره برداری از معادن وظیفه عمده ای بوده که بر 
عهده این سازمان است. معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت کشور در بخش دیگری از 
سخنان خود تاکید کرد: با رصد نقشه های ژئوفیزیک هوایی وضعیت معدنی قم از صنایع 
غیرفلزی به صنایع فلزی به ویژه در استخراج و بهره برداری از آهن، مس و طلا تغییر پیدا 
خواهد کرد. شهیدی عنوان کرد: قم از نظر سولفات سدیم ظرفیت ویژه ای داشته و باید از 

معادن با مقیاس کوچک در این حوره حمایت های لازم انجام شود.

 از بازدیدهای سرزده تعزیرات به بنگاه های معاملات املاک گرفته تا صندوق حمایت 
از مستأجران، همه و همه به دنبال سر و سامان دادن به وضعیت اجاره مسکن هستند؛ 
راه حل هایی که هر سال تابستان از طرف تصمیم گیران و سیاستگذاران مسکن مطرح 

می شوند و با پایان تابستان از یاد می روند. 
باز هم تابستان از راه رسید و بخش زیادی از مستأجران با تغییر فصل، باید خانه هایشان 
را تغییر دهند. برخی در یک محله جابه جا می شوند، برخی به محله های دیگر می روند 
می شوند.  اقماری  شهرک های  و  شهرها  راهی  ناخواسته،  کوچی  در  دیگر  برخی  و 
اجاره نشینی با وضعیت چند سال اخیر شاخص های اقتصاد کلان و همچنین هزینه و 
درآمد خانوار، مدت هاست که روی خوش به خود ندیده است و هر سال تابستان، شاهد 

آزمون و خطای مسئولان برای ساماندهی اجاره مسکن هستیم.
*تعزیرات وارد می شود

اوایل دهه ۱۳۹۰ بود که با افزایش شدید اجاره بها، نهادهای نظارتی وارد عمل شدند 
و برای افزایش اجاره، سقف تعیین کردند. در خرداد ۱۳۹۰، سازمان تعزیرات حکومتی، 
افزایش بیش از هفت تا ۹ درصدی اجاره در تهران و کرج را تخلف اعلام کرد؛ رویکردی 
که مصطفی قلی خسروی، رئیس اتحادیه مشاوران املاک در اظهارنظرهای بعدی خود 
از آن با عنوان »دستور پادگانی« یاد می کند که نه تنها بازار اجاره بها را کنترل نکرد، بلکه 
باعث شد بسیاری از قراردادها به صورت زیرمیزی با افزایش نرخ اجاره بها بسیار بالاتر از 

نرخ اعلام شده، امضا شوند.
*کمیته ای با حضور نهادهای مختلف

اواخر تیر ۱۳۹۲ و به دنبال افزایش نامتعارف اجاره بها، کارگروهی با حضور نمایندگان 
سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، سازمان تعزیرات حکومتی، اداره کل 
ثبت اسناد و املاک تهران، معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی، و همچنین 

اتحادیه مشاوران املاک تهران برگزار شد.
خروجی تفاهم نامه این کارگروه، مانند سال گذشته تعیین سقف برای نرخ رشد اجاره بود. 
در ماده اول این تفاهم نامه آمده است: »میزان افزایش اجاره بهای واحدهای مسکونی در 
سال ۱۳۹۱ نسبت به سال گذشته، با ملاحظه نرخ رشد هزینه مسکن به میزان ۱۳ تا ۱۵ 

درصد در کلان شهرهای تهران و کرج تعیین می گردد.«

در سال های ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۵، بازار مسکن در مسیر افزایشی خود در حال حرکت بود و 
نرخ اجاره بها بر اساس آنچه مرکز آمار ایران در گزارش های فصلی خود از اطلاعات قیمت 
و اجاره مسکن در شهر تهران منتشر می کند، در هر تابستان نسبت به تابستان سال قبل، 

بیشتر می شد.
شاخصی که مرکز آمار برای اجاره بها منتشر می کند، میانگین مبلغ اجاره به اضافه سه 
درصد ودیعه پرداختی به ازای یک متر مربع است. این عدد در تابستان ۱۳۹۲، در شهر 
تهران، حدود ۱۶ هزار و ۹۰۰ تومان بود یعنی اجاره ماهانه یک واحد ۷۰ متری به طور 
میانگین، یک میلیون و ۱۸۳ هزار تومان می شد. این رقم در تابستان ۱۳۹۳ به یک میلیون 

و ۲۸۱ هزار تومان و در تابستان ۱۳۹۴ به یک میلیون و ۴۳۵ هزار تومان رسید.
*نرخ سود بانکی و تغییر رفتار در بازار مسکن

در تابستان ۱۳۹۵، با کاهش نرخ سود بانکی از ۱۸ به ۱۵ درصد که با استدلال تک رقمی 
شدن نرخ تورم اجرایی شد، صاحب خانه ها ترکیب ودیعه و اجاره را تغییر دادند و این تغییر، 
کفه اجاره را سنگین تر کرد. مالکانی که پیش از این، مبلغ رهن را در حساب های بانکی 
خود می گذاشتند، با تغییر نرخ سود تلاش کردند کاهش نرخ سود را با اجاره های بالاتر 

جبران کنند.
از طرف دیگر، نتایج سرشماری انجام شده در این سال نشان می دهد نسبت خانوارهای 
اجاره نشین به کل خانوارها در مناطق شهری و روستایی کشور، به ۳۰.۷۵ درصد رسیده، 
نسبتی که در سرشماری قبلی یعنی پنج سال پیش از این، ۲۶.۶ درصد بوده و این به 
معنای وجود جمعیتی بیش از هفت میلیون و ۲۵۰ هزار نفر است که هر سال برای تهیه 

مسکن مناسب، ناچارند نظر صاحب خانه ها را تأمین کنند.
*تغییر عرف بازار

عرفی که در بازار برای تعیین رهن و اجاره وجود دارد، یک پنجم تا یک چهارم ارزش ملک 
را به عنوان مبلغ رهن کامل در نظر می گیرد؛ یعنی اگر ارزش یک واحد مسکونی، یک 
میلیارد تومان باشد، رهن کامل آن بین ۲۰۰ تا ۲۵۰ میلیون تومان خواهد بود و برای تبدیل 
به اجاره هم هر یک میلیون تومان پول پیش، معادل ۳۰ هزار تومان اجاره در نظر گرفته 

می شد.
در تابستان ۱۳۹۶ رابطه بین ارزش ملک و مبلغ رهن و اجاره تغییر کرد و گاهی مبلغ رهن 

و اجاره با نسبتی بیش از یک چهارم ارزش کل ملک، پیشنهاد می شد.
*پایان جهش های قیمتی در ایستگاه مسکن

جهش های قیمت در بازار طلا و ارز، در نیمه دوم سال ۱۳۹۶، تغییرات قیمت را با تأخیری 
چند ماهه، به بازار مسکن نیز رساند. معمولًا گفته می شود بازدهی بازارها در بلندمدت، به 
یکدیگر نزدیک می شود و پیش بینی های رشد قیمت مسکن در سال ۱۳۹۷ محقق شدند. 
افزایش قیمت مسکن همان طور که انتظار می رفت، افزایش اجاره بها را هم به دنبال داشت 

و این بار با واکنش وزیر وقت مسکن و شهرسازی مواجه شد.
عباس آخوندی، وزیر وقت مسکن و شهرسازی، ماده واحده ای را برای اصلاح قانون 
روابط موجر و مستأجر پیشنهاد داد که بر اساس آن مانند دو تجربه قبلی، برای افزایش 
اجاره بها، سقف تعیین شد. این پیشنهاد که به »قراردادهای دو ساله« معروف شد، سقف 
افزایش اجاره برای تمدید قراردادهای یک ساله را ۱۰ درصد در نظر گرفته بود و برای 

مالکان، مشوق های مالیاتی را پیشنهاد می داد.
*۶ پیشنهاد برای مسکن در سال جاری

پرونده اجاره در سال ۱۳۹۷ در حالی بسته شد که بر اساس گزارش مرکز آمار از شاخص 
قیمت  کالاها و خدمات، نرخ تورم اجاره در این سال، به ۱۸.۵ درصد رسید و نسبت به سال 
قبل از آن )نرخ تورم اجاره در سال ۱۳۹۶، ۶.۹ درصد بود( رشدی بیش از دو برابر داشت. 
آمارهای بانک مرکزی نیز نشان می دهد در خرداد سال جاری، شاخص کرایه مسکن در 
شهر تهران ۲۳ درصد و در مناطق شهری کشور، ۲۰.۷ درصد نسبت به خرداد سال ۱۳۹۷ 
رشد داشته است. در سال ۱۳۹۸ و شروع جست وجوی مستأجران در بنگاه های معاملات 
ملکی و اطلاع از قیمت هایی که باز هم افزایش یافته اند، پیشنهادهای متفاوتی برای 

سامان دهی به وضعیت اجاره بها مطرح شد.
*تعیین تکلیف مسکن، از دادستانی تا معاونت علمی و فناوری رئیس جمهور

اولین پیشنهاد، تشکیل کمیته ای برای تعیین سقف اجاره بها بود که توسط عباس 
فرهادیه، مدیرکل دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی مطرح شد که 
به نظر می رسد با توجه به تجارب قبلی تعیین سقف قیمت و سقف نرخ رشد، این پیشنهاد 

کنار گذاشته شده است.
در  مسکن  فروش  همچنین  و  اجاره  و  رهن  آگهی های  به  دادستانی  ورود  دوم  مورد 
پلت فرم های مختلف بود. برخی صاحب نظران از جمله رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
اعتقاد داشتند همین ها باعث افزایش قیمت ها در بازار شده اند. بر این اساس، در بازه 
زمانی کوتاهی امکان درج قیمت در آگهی های مربوط به مسکن وجود نداشت، اما بعد از 
اینکه تصمیم گیران هم نتیجه گرفتند ریشه مسائل مسکن در جای دیگری است، این نوع 

برخوردها هم متوقف شد.
پیشنهاد بعدی از طرف فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی و دارایی مطرح شد. وی از 
تشکیل صندوقی برای حمایت از مستأجرانی که توان پرداخت اجاره ماهانه را ندارند، خبر 
دارد. احتمالًا این صندوق به عاملیت بانک مسکن، مبلغ ودیعه یا رهن را به مالک می دهد 
و مستأجر، اصل و سود وام را به بانک پرداخت خواهد کرد. روش شناسایی افراد، چگونگی 
تأمین منابع صندوق و نیز راه حل هایی برای جلوگیری از معاملات صوری، از جمله ابهامات 

این پیشنهاد هستند.
اجاره داری حرفه ای پیشنهاد دیگری است که از طرف وزارت مسکن و شهرسازی مطرح 
شده است. عباس فرهادیه، مدیر کل دفتر سرمایه گذاری و اقتصاد مسکن وزارت راه و 
شهرسازی از همکاری با استارت آپ ها با حمایت معاونت علمی و فناوری رئیس جمهور 
خبر داده که قرار است بر این اساس، احتمالًا مؤسسات استیجاری تشکیل خواهند شد 

که شفافیت بازار اجاره به دست آنها محقق خواهد شد.
محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازی نیز از مشوق های مالیاتی برای صاحب خانه هایی 
گفته که در حق مستأجر اجحاف نمی کنند که باید دید تعریف اجحاف به مستأجر چیست و 
اجحاف نکردن به چه معناست. با این حال، یکی از گروه هایی که می توانند از معافیت های 
مالیاتی استفاده کنند، موجرانی هستند که قراردادهای دو ساله تنظیم می کنند. به طور 

کلی برنامه این وزارتخانه، تشویق مالکان به تنظیم اجاره نامه بالای یک سال است.

راه حل های فصلی برای بازار مسکن، چقدر مؤثر است؟

درمان تابستانه زخم قدیمی گرانی مسکن

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۳۰۰ شماره  رای   -۱
از  قسمتی  در  آقا  فرزندعلی  محمدی  محمد  آقای   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۴۳۳۳
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۱۵۰ مترمربع پلاک شماره 
۴۱۶ فرعی از  ۱۹۵۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از ابراهیم عیوضی . )م الف 

) ۱۲۱۵
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۶۳۰ شماره  رای   -۲
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۳۹ آقای  رضا داوری فرزند  محمد در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴۵/۷۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی 
از  ۲۷۳۴-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند 
رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از زهرا جهان بین و علی بیگی بالمناصفه . 

)م الف ۱۲۱۶ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۴۴۳ شماره  رای   -۳
از  قسمتی  در  مهدی  فرزند   غفارزاده   نرگس  خانم   ۱۳۹۴۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۵۳
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۱۲۰ مترمربع پلاک شماره  
۵۷ فرعی از ۲۲۴۴  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی 

سند رسمی. )م الف ۱۲۱۷ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۰۷۴ شماره  رای   -۴
۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۲۷۰۵خانم مریم زینلی  فرزند ابراهیم در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۵۲/۵۰ مترمربع پلاک شماره  ۶/۷۲ 
فرعی از ۱۹۴۰  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند 

رسمی. )م الف ۱۲۱۸ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۹۰۰ شماره  رای   -۵
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۱۷ آقای محمد تقی خلیلی فرزند  ابراهیم در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۳/۱۵  مترمربع پلاک 
شماره قسمت هفدهم فرعی از  ۱۹۲۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم خریداری طی سند رسمی . )م الف  ۱۲۱۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۴۳۹ شماره  رای   -۶
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۸۳ آقای حمزه علی عباداللهی  فرزند چراغعلی  در سه 

دانگ  از ششدانگ به مساحت ششدانگ ۲۰۰ مترمربع 
پلاک شماره  ۷۰۶ فرعی از  ۱۹۵۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از حسین سیمرغ 

. )م الف ۱۲۲۰ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۴۴۰ شماره  رای   -۷
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۸۴ آقای رحیم عباداللهی فرزند چراغعلی  در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ به مساحت ششدانگ ۲۰۰  مترمربع پلاک شماره  ۷۰۶ فرعی از 
۱۹۵۶  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند 

رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از حسین سیمرغ. )م الف ۱۲۲۱ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۰۸۴ شماره  رای   -۸
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۶۰۸ آقای رضا یل  فرزند برجعلی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۹۹ مترمربع پلاک شماره  فرعی از 
۲۳۴۱  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند 

رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از برجعلی یل . )م الف ۱۲۲۲ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۰۸۷ شماره  رای   -۹

۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۰۰ آقای مهدی مرادخانی فرزند قندعلی  در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۱۱۴ مترمربع پلاک شماره  
فرعی از  ۱۸۱۵ اصلی مکرر )تبدیل به ۳۱۱۵- اصلی(  واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه ازسید علی 

اصغر برقعی)توسط حسن( . )م الف ۱۲۱۳ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۰۸۶ شماره  رای   -  ۱۰
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۰۱ خانم زهرا باباخانی  فرزند فرهاد در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۴ مترمربع پلاک شماره  فرعی از  
۱۸۱۵- اصلی مکرر )تبدیل به ۳۱۱۵- اصلی( اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه ازعلی 

اصغر برقعی) توسط سید حسن( . )م الف  ۱۲۱۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۱۱۰ شماره  رای   -۱۱
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۳۶ آقای اکبر هراینی فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴۳/۹۹ مترمربع پلاک شماره  فرعی 
از  ۲۳۲۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند 
رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از خدیجه برقعی ورثه مرتضی برقعی. )م الف 

) ۱۲۱۴
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۷۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۳۸۳۴ شماره  رای   -۱۲
۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۹۹۴۹ آقای براتعلی ترابی فرزند احمد علی  در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۱۲۰ مترمربع پلاک شماره  
فرعی از  ۱۷۷۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/
سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از محمود و علی اکبر و صدیقه و زهرا و 

مرضیه عمید و رقیه اسلامبولچی ورثه احمد عمید . )م الف ۱۲۲۳ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۸۴۷ شماره  رای   -۱۳
۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۳۱ آقای غلامرضا آرزومندی فرزند عبدالحمید در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۲/۱۵  مترمربع پلاک 
شماره ۲ فرعی از  ۲۲۸۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از محمد دارابی و اسداله سعادت 

زینلی . )م الف ۱۳۳۰ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۶۴۸۰ شماره  رای   -۱۴
از  قسمتی  در  قربانعلی  فرزند  کابلی  نازبس  خانم   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۷۱۱۷
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۱۱۸/۷۸ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از ۲۳۲۲  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از  ابوالفضل پارسی. )م الف  ۱۳۳۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۱۸۸۵ شماره  رای   -۱۵
از  قسمتی  در  مرادعلی  فرزند  تلخابی  مجید  آقای   ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۳۸
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۹/۵ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از  ۲۳۷۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم سند رسمی/ 
سند مالکیت مشاعی/ذیل صفحه ۲۶۸ دفتر ۵۶۵ دارای مالکیت مشاعی رسمی است 

. )م الف ۱۳۳۲ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۱۸۷ شماره  رای   -۱۶
از  قسمتی  در  محمدباقر   فرزند  مرادی   علی  آقای   ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۱۸
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۳/۳۱ مترمربع پلاک 
شماره  ۱۲۵ فرعی از  ۱۸۷۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی . )م الف ۱۳۳۳ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۸۹۵ شماره  رای   -۱۷
۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۵۸ آقای احمد معارف وند  فرزند محمود در قسمتی از 

ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۵/۲۸  مترمربع پلاک 
شماره  ۲/۱۳ فرعی از  ۲۲۷۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از جمیله فعال نظری. )م 

الف ۱۳۳۴ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۲۰۲ شماره  رای   -۱۸
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۴۴ آقای شرکت سهامی بیمه ایران در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۹/۱۱ مترمربع پلاک شماره  ۳۲ 
فرعی از  ۲۴۵۱  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند 

رسمی. )م الف ۱۳۳۵ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۱۷۷ شماره  رای   -۱۹
از  تبار  فرزند اصغر  در قسمتی  اکبری  آقای مجید   ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۲۰
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۶/۷۲  مترمربع پلاک 
شماره  ۱۶ فرعی از ۲۴۰۶  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری 

طی سند رسمی. )م الف ۱۳۳۶ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۰۷۶ شماره  رای   -۲۰
از  قسمتی  در  علی  فرزند  قربانی  ابوالفضل  آقای   ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۲۰
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ مترمربع پلاک شماره 
۱۰ فرعی از  ۲۱۶۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی 

سند رسمی . )م الف ۱۳۳۷ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۸۸۰ شماره  رای   -۲۱
۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۴۱۰۹ آقای محمدحسن نظری فرزند حبیب اله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۹/۶۰ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از  ۱۷۸۸ و ۱۷۸۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از امیرحسین و امیر 
والا و شهناز کرمی ورثه هادی صادقی ورثه فتح اله صادقی نامبرده ورثه عبداله صادقی 

. )م الف ۱۳۳۸ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۸۵۵ شماره  رای   -۲۲
۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۲۵۲۹ آقای اسمعیل نجفی شریعتی فرزند حسن در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۹۸ مترمربع پلاک شماره 
۲۴۳ فرعی از  ۱۹۵۳- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری 

طی سند رسمی . )م الف ۱۳۳۹ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۱۹۸ شماره  رای   -۲۳
از  قسمتی  در  حسین  فرزند  قاسمی  محمد  آقای   ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۳۵
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۵/۶۰ مترمربع پلاک 
شماره ۷۲  فرعی از ۱۸۷۵-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی . )م الف ۱۳۴۰ (
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به 
این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱39۸/04/۱2 
تاریخ انتشار دوم: ۱39۸/04/29
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۲۲۱۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۴۹۵ آقای محمدحسن صدری فر 
فرزند قوام در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است به مساحت ۱۰۱/۱۴ مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۳۱- ۱۰۴۳۵ 

اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمد علی اجلال.
 )م الف ۱۳۴۱(

مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 

عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 

توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱39۸/04/۱2 
 تاریخ انتشار دوم: ۱39۸/04/29
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند. 
 ـرأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۲۳۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۶۷۱ آقای مهدی کفاش زاده فرزند محمد در ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت ۳۱۳ مترمربع پلاک شماره  ۱۰۷۳۸ اصلی واقع در بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک  ۱

قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی به موجب سند قطعی ۱۱۶۴۲ مورخ ۹۶/۰۴/۱۱ .)م الف۲۰۸۵(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم 

به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشارنوبت اول: ۱39۸/04/29 تاریخ انتشارنوبت دوم: ۱39۸/05/۱4
 ـرئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم محمدرضا ادیبان 
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آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی 
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غفار میرزایی *

آینده  مبهم مسیر ورود زنان به ورزشگاه 

دوراهی تعلیق و تمهید 

  در حالی که دوشنبه هفته گذشته اشتباه تایپی کنفدراسیون فوتبال آسیا برای ساعتی 
موجب حذف نام فوتبال ایران از سایت )AFC( شد نگرانی هایی در زمینه تعلیق بین 

المللی فوتبال ایران شکل گرفت. 
اما این ترس برای چه بود؟ و چرا یک اشتباه تایپی که معمولًا در برخی از اطلاع رسانی ها 
رخ می دهد موجب شکل گیری اخبار و شائبه هایی در رسانه ها شد؟ برای پاسخ به این 
پرسش باید چرایی سایه تعلیق بر سر فوتبال ایران را مورد بررسی قرار دهیم. هر چند که 
در گذشته فوتبال ایران طعم تلخ تعلیق را چشیده اما آن زمان به خاطر دخالت دولتی ها 

در فوتبال بود.
اما خطری که هم اکنون فوتبال ایران را تهدید می کند فراتر از دخالت سیاسیون در 
فوتبال بوده و پای شکستن یک تابو که با فرهنگ ایرانی – اسلامی گره خورده در میان 
است. تابویی که عدم راهکار ملی برای آن در چند سال گذشته موجب شد تا فدراسیون 

جهانی فوتبال )FIFA( مجبور شود از اهرم فشار برای مدیریت آن استفاده کند.
داستان »جیووانی اینفانتینو« و ورود زنان به فوتبال ایران به زمانی برخواهد گشت که 
وی برای تماشای دیدار مرحله فینال لیگ قهرمانان آسیا به ایران آمد و در دیدار با »حسن 

روحانی« رییس جمهوری بر ضرورت حضور این قشر در ورزشگاه تاکید کرد.
اما پس از دیدار فینال پای هیچ زنی به ورزشگاه نرسید تا اینکه چندی پیش رییس 
فدراسیون جهانی فوتبال، در ضرب الاجلی از ایران خواست زمینه را برای حضور زنان 
در ورزشگاه برای تماشای فوتبال فراهم کند. اما با وجود این دستور تاکنون اقدام رسمی 

شکل نگرفته و برخی تاخیر در برگزاری لیگ را به همین خاطر می دانند.
حال که دوشنبه هفته جاری همزمان با حذف اشتباهی نام ایران از )AFC( مهلت 
رییس فیفا به ایران نیز پایان رسید تمام نگاه ها به سمت ضرب الاجل اینفانتینو رفت و 

برخی تصور کردند فوتبال ایران تعلیق شده است.
هر چند با بازگشت نام ایران برای کوتاه مدت این ترس به پایان رسید اما نبود امکانات و 
اقدامات لازم برای حضور زنان در ورزشگاه همچنان تهدید است و این تهدید ممکن است 

به تعلیق منجر شود.
البته باز کردن کلاف سر درگم حضور زنان در ورزشگاه های فوتبال نه به آن راحتی است 
که اینفانتینو برای آن زمان تعیین کرده و نه به این سختی بود که مسوولان فوتبال ایران 
آن را به یک مساله جهانی تبدیل کردند؛ بلکه یک مشکل داخلی بود که می شد آن را با 

تدابیری که همخوان با ارزش ها و فرهنگ ایرانی اسلامی باشد، مدیریت کرد.
مدیریتی که نه تنها در بخش فرهنگی بلکه در بخش هنجار سازی و فراهم کردن زیر 

ساخت ها باید اقدامات اساسی برای آن در دستور کار قرار گیرد.
اما در حال حاضر نه تنها این تدبیر در دستور کار نیست بلکه اگر قرار باشد با تهدید فیفا 
پای زنان به استادیوم ها باز شود مشکلات نه تنها برطرف نخواهد شد بلکه ساختار ناآماده 
فوتبال ایران باید با اجبار نهادهای بین المللی میزبان قشری از جامعه باشد که پاسداشت 

کرامت و شان آنان مهمتر از اختصاص چند سکو به دختران و زنان است.
ورزشگاه چه  در  زنان  زمینه حضور  در  ایران  فوتبال  نانوشته  یا  نوشته  قوانین  اینکه 
محدودیت هایی دارد شاید یک بحث داخلی باشد اما اینکه فدراسیون فوتبال چگونه می 
تواند ضمن آنکه فیفا را برای ورود زنان به ورزشگاه قانع کند بحث دیگری است که تاکنون 

هیچ تصمیمی درباره آن اتخاذ نشده است.
آیا فدراسیون فوتبال می تواند با برطرف کردن برخی از حساسیت های قانونی و عرفی 
موجود در جامعه برای ورود زنان به ورزشگاه، برای همیشه به دغدغه های اینفانتینو پایان 
دهد؟ یا اینکه به مانند فینال لیگ قهرمانان آسیا برای کوتاه مدت انتخاب گزینشی در 
دستور کار قرار می دهد و عواقب تهدیدهای احتمالی فوتبال را می پذیرد. تهدیدهایی که 
ممکن است تعلیق را به فوتبال ایران تحمیل و هزینه های زیادی را به یکی از پر طرفدارترین 

ورزش های ایران تحمیل کند؟
ایران در یک دوراهی قرار گرفتند؛  بدون شک فدراسیون فوتبال و مسوولان ورزش 
دوگانگی تصمیم فردی نیست بلکه یک تعارض فرهنگ ملی با فرهنگ جهانی است و باید 
برای حل آن یک اقدام ملی شکل گیرد. اگر فارغ از تمام حساسیت های فوتبال ایران، 
مدیران بپذیرند با اهرم فیفا، درب ورزشگاه به روی زنان باز شود بدون شک بسیاری از 
مسائل غیر قابل حل خواهد ماند و حساسیت های داخلی برطرف نخواهد شد و ممکن 

است در آینده با مشکلات بیشتری در این زمینه مواجه شویم.

سرمربی تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم:

تداوم موفقیت های نماینده فوتسال قم به 
حمایت مسئولان وابسته است

محمد  سوهان  فوتسال  تیم  سرمربی   
سیمای قم تأکید کرد: تداوم موفقیت های 
نماینده فوتسال قم در لیگ برتر به حمایت 

مسئولان وابسته است.
پیروزی  مورد  در  غیاثی  مهدی  سید 
هفته  در  کرمانشاه  شاهین  برابر  تیمش 
سوم لیگ برتر فوتسال اظهار داشت: با 
تلاش و همدلی مجموعه سوهان محمد 
را  پیاپی  پیروزی  توانستیم دومین  سیما 
در لیگ برتر فوتسال به دست بیاوریم و 
اکنون با ۶ امتیاز در رده سوم جدول قرار 

گرفته ایم.
 وی افزود: دیدار برابر شاهین در کرمانشاه دشواری های خاص خود را داشت و تیم 
شاهین کرمانشاه تیمی دونده، جنگنده و فیزیکی بود و نمایش قابل احترامی داشت و 
در دقایقی از مسابقه تیم ما را تحت فشار قرار داد اما تلاش کردیم با هوشیاری در حملات 

به هدفمان برسیم.
 سرمربی تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم گفت: در جوی پرشور و با حضور 
تماشاگران فهیم و پرانرژی کرمانشاهی به ۳ امتیاز بازی دست پیدا کردیم و امیدوارم در 
بازی آینده خانگی خود برابر گیتی پسند بتوانیم از امتیاز حضور هواداران استفاده کنیم و 

موفقیت هایمان را ادامه دهیم. 
غیاثی بیان داشت: تداوم موفقیت های نماینده فوتسال قم در لیگ برتر به حمایت 
مسئولان وابسته است. مشکلات مالی برای همه تیم ها وجود دارد و تیم سوهان محمد 
سیما نیز از این قضیه مستثنی نیست. هیئت مدیره و مدیر عامل همه تلاش خود برای 
تأمین هزینه ها را انجام می دهند اما اگر مسئولان استانی پشت این تیم باشند دلگرمی 

بزرگی برای نماینده فوتسال قم خواهد بود.
 وی عنوان کرد: ۳ هفته از آغاز لیگ سپری شده است و بازی های زیادی در پیش 
داریم. از همه کسانی که به این تیم کمک می کنند صمیمانه قدردانی می کنم و امیدوارم 
مسئولان استانی قم نسبت به این تیم احساس مسئولیتی دوچندان داشته باشند چرا که 

تیم سوهان محمد سیما آبروی ورزش قم است.

با تصمیم عجیب اتحادیه آسیا؛

امیر مهدیزاده از جدول مسابقات قهرمانی آسیا 
کنار گذاشته شد

 اتحادیه کاراته آسیا براساس محرومیتی 
که بعد از بازی های آسیایی برای نماینده 
از  را  وی  بود،  گرفته  نظر  در  ایران  کاراته 

لیست مسابقات خارج کرد.
کاراته  رقابت های  کشی  قرعه  مراسم 
رسید  پایان  به  حالی  در  آسیا  قهرمانی 
از لیست  که نماینده وزن ۶۷- کیلوگرم 

مسابقات خارج شده بود.
پیگیری خبرنگار مهر به این نتیجه رسید 

که امیر مهدیزاده در جریان بازیهای آسیا ۲۰۱۸ جاکارتا به دلیل اینکه در روی سکوی 
توزیع مدال ها برای یک لحظه مدال خود را از گردن خارج کرد از سوی اتحادیه آسیا 
یکسال محروم از حضور در مسابقات شده بود. بعد از پایان این بازی ها رایزنی مسئولان 

فدراسیون کاراته به لغو این حکم منتج شد.
بر همین اساس هم مهدیزاده در یکسال گذشته در کلیه مسابقات معتبر زیر نظر 
فدراسیون جهانی از جمله کاراته وان ها شرکت کرد. اما در این مسابقات اتحادیه کاراته 

آسیا بر اساس همان حکم محرومیت نام وی را از جدول خارج کرده است.
سید حسن طباطبایی رئیس فدراسیون و جواد سلیمی رئیس کمیته داوران فدراسیون 

در حال رایزنی برای رفع این مشکل هستند.

در باشگاه استقلال چه می گذرد؟ 

باشگاهاستقلالومعضلنداشتن»بزرگتر«
گزارش و تحلیل از مجید روان ستان

دیگر  و  استقلال  طرفداران  اکثر  ذهن  روزها  این  که  سؤالی 
هواداران فوتبال را درگیر کرده، این است که در باشگاه استقلال 
چه می گذرد؟ در چند فصل اخیر، عادت استقلال شده بود که 
تمرینات پیش فصل را از دست بدهد و با دیر بسته شدن تیم و از 
دست دادن فصل بدنسازی، امتیازات مهم بازی های ابتدایی لیگ 
را از دست بدهد و اهالی فوتبال نیز علت این واقعه را عدم ثبات 

مدیریت و کادر فنی می دانستند. 
با آمدن آقایان فتحی و خطیر وعده داده شد که دیگر اشتباهات 
مدیریت قبلی تکرار نشود و تیم زودتر بسته شود تا فرصت ها از 
دست نروند. اما آنچه این روزها در حال رخ دادن است، وضعیتی 
آشفته تر و اسفبارتر از دوره مدیریتی بهرام افشارزاده و سیدرضا 

افتخاری است.
*تصمیم عجولانه

کاربلدی  ادعای  که  استقلال  باشگاه  کنونی  مدیریت  کادر 
مدیریتی را دارد، در هفته های مهم و حیاتی فصل قبل که استقلال 
هنوز شانس قهرمانی داشت، با تصمیمی عجولانه وینفرد شفر را 
اخراج کردند و حتی با رفتار غیرورزشی با او و پسرش، کار را برای 
توافق دوستانه و جلوگیری از ضرر باشگاه سخت تر کردند. اللهیار 
صیادمنش، پدیده فوتبال ایران که با درخشش خارق العاده خود، 
آبی های پایتخت را پیش می برد، ناگهان با بهانه واهی مصدومیت! 
از تیم دور نگاه داشته شد تا روند موفقیت های تیم متزلزل شود 
و مشخص شد بازیکن مورد علاقه شفر، یک پیشنهاد خوب از 
فنرباغچه ترکیه دریافت کرده و این شایعه بر سر زبان ها می افتد که 
به نوعی او را در آب نمک خوابانده اند تا فصل که به پایان رسید 

صیادمنش را بفروشند.
*از انتقاد تا سرپرستی

آنها حتی نتوانستند فرهاد مجیدی، چهره معترض و موثر در 
پایان کار شفر را نگه دارند و جدای از همه این مسائل، تکلیف 
تمدید قرارداد ستاره های تیم هم مشخص نیست. خبر جذب 
بازیکن داده می شود، اما واقعیت ندارد. مدیر روابط عمومی را 

کنار می گذارند و سپس از آمدن اصغر حاجیلو در این نقش سخن 
می گویند. حاجیلو خودش سرپرست تیم است که زبان انگلیسی 
بلد نیست! ناگهان برادرزاده او مدیر روابط عمومی باشگاه می شود. 
به عنوان سرپرست جدید  ناگهان  انتقاد می کند،  زرینچه  جواد 
معرفی می شود. پژمان منتظری دست به افشاگری می زند، »کد« 
راهی  و صدا  بدون سر  و می رود، سیدمهدی رحمتی  می دهد 
پدیده می شود، خسرو حیدری که تازه کفش های خود را آویخته 
است، شروع به »کد« دادن می کند. اصغر حاجیلو خود را همچنان 

سرپرست تیم می داند و...
*آشفتگی و بی برنامگی

این همه آشفتگی و بی برنامگی در تیم های لیگ دسته دوم هم 
نیست، اما چرا در تیمی که روزی قهرمان ایران و آسیا بوده است، 
دیده می شود؟ ناگهان اسناد و مدارکی از درون باشگاه به بیرون 
سرایت می کند تا نحوه قراردادها با خارجی های این تیم زیر سؤال 

برود! مدیران قبلی یکدیگر را متهم می کنند. بازیکنان قدیمی به 
جان هم می افتند. محمودرضا بابایی از راه می رسد، همان »کد« 
معروف و در حالی که مدعی است سه فصلی می شود که از آبی ها 
دور است، دست به افشاگری هایی می زند که تنها افرادی با خبر 
آنکه هر شایعه ای که در  باشگاهند. جالب تر  هستند که درون 
رسانه ها »بولد« می شود، کسی در باشگاه پیدا نمی شود که آن را 

تأیید یا تکذیب کند.
*استقلال بزرگ تر ندارد

واقعاً در باشگاه استقلال چه خبر است؟ آندره آ استراماچونی 
به عنوان سرمربی جدید این باشگاه مدعی می شود که استقلال 
استقلال  باشگاه  واقعاً  البته که راست می گوید،  ندارد.  بزرگ تر 
بزرگ تر ندارد! امیرحسین فتحی مشاوران خوبی در کنار خود 
باشگاه  سابق  ورزشی  معاون  نظری جویباری،  علی  نمی بیند. 
از  از رفتارهای علیرضا خطیر به شدت شاکی است و  استقلال 

مدیران این باشگاه انتظار دارد با او برخورد کنند. در یک بازی 
رای  »ماچونی«  و  می شوند  درگیر  هم  با  بازیکن  سه  تدارکاتی 
با  می خواهند  باشگاه  مدیران  اما  می دهد،  سه  هر  اخراج  به 
کدخدامنشی ماجرا را ختم به خیر کنند، اما استراماچونی زیربار 
همیشه  را  دعوا  بدانند  باید  استقلال  باشگاه  مدیران  نمی رود. 
می توان انجام داد، اما اکنون تنها چیزی که خیلی بیشتر از هر 

چیز دیگر اهمیت دارد، داشتن یک تیم قوی و هماهنگ است.
*حرف های نسنجیده

در استقلال کنونی و در داخل زمین، این تیم بزرگ تر ندارد؛ 
رحمتی که رفته، حیدری خداحافظی کرده و منتظری هم که فعلًا 
متهم به فراری دادن تیام است و با توجه به نگاه استراماچونی به 
جوانان، او هم دیگر جایی در این تیم ندارد. در بیرون زمین هم 
این باشگاه بزرگ تر ندارد؛ علیرضا خطیر معاون ورزشی باشگاه هم 
با حرف های نسنجیده خود »جو« را خراب کرده است و هیچ کس 
نیست جلوی او را بگیرد. البته تقصیر امثال خطیر نیست! بلکه 
مشکل کسانی هستند که پست های بزرگ را به آدم های کوچک 
می سپارند. این پست حتی از پست مدیرعامل در یک باشگاه 
بیرون هم  از  را  زیرا شما می توانید مدیرعامل  حساس تر است، 
بیاورید، اما معاون ورزشی باید کسی باشد که سال ها در پست های 
مختلف باشگاه از جمله؛ معاون اجرایی، سرپرست و… تجربه کرده 

است.
*کمی هوشیاری

باید قبول کنیم استقلال فصل پیش شرایط خوبی نداشت، اما 
در این فصل، شرایط فرق می کند. فتحی اگر کمی هوشیاری به 
خرج دهد، اگر بتواند جلوی حاشیه ها را بگیرد و اگر بتواند مدیری 
مقتدر باشد و افرادی را که چوب لای چرخ باشگاه می گذارند، 
از ۶  پس  می تواند  استقلال  تردید  بدون  سازد،  دور  تیم  این  از 
سال قهرمان لیگ برتر شود. این باشگاه یک بزرگ تر درون زمین 
می خواهد تا بازیکنان به یکدیگر بی احترامی نکنند و درگیر نشوند. 
به یک بزرگ تر هم در بیرون از زمین نیاز دارد تا مانع رفتارهای 
به  از طرفی  و  تیم شود  این  از پیشکسوتان  غیرحرفه ای برخی 

مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره بتواند به خوبی مشورت دهد.

 رئیس جدید فدراسیون کشتی گفت: هیچکس از فدراسیون حذف نمی شود و با کار تیمی 
در کار را پیش می بریم. 

علیرضا دبیر پس از انتخاب به عنوان رئیس جدید فدراسیون کشتی گفت: اینجا نیامدم 
که با کسی تسویه حساب کنم. با حذف افراد، به طور کامل مخالفم. چند نفر از کسانی که به 
عبدالمهدی نصیرزاده رای دادند از دوستان من بودند. با هر ۱۲ نفری که به نصیرزاده رای 

دادند کار خواهم کرد تا ثابت کنم که برای کشتی آمده ام.
وی افزود: امیدوارم برای کشتی مثمر ثمر باشم. نمی شود تنهایی که کار کرد. اگر وزارت 
محترم ورزش، کمیته ملی المپیک و مدیران هیات های استانی نباشند کار پیش نمی رود. 
من فردی شورایی هستم و بیش از ۱۰ سال در شورای شهر سابقه کار دارم و می دانم که 
باید کار گروهی انجام شود. امیدوارم همه هیات های استانی کمک کنند چرا که کار خیلی 

سختی در پیش داریم.
رئیس جدید فدراسیون کشتی خاطرنشان کرد: به زودی گزارشی از عملکرد فدراسیون 
قبلی ارائه خواهیم داد. اصحاب رسانه هم بدانند که من زیاد فرد مطبوعاتی نیستم. شهرت 
ام الفساد است و از این مسائل فراری هستم. چه دوران قهرمانی و چه در دوران مدیریت قبلی 
هم اهل مصاحبه کردن نبودم. اگر در این مدت صحبت نکردم مرا حلال کنید اما به زودی 
سخنگو انتخاب خواهیم کرد تا گزارشی ارائه کند. دبیر اضافه کرد: در فدراسیون »من« وجود 
ندارد و هر چه هست »ما« هستیم. یک تیم هستیم و از سیستان و بلوچستان تا مازندران و 

تهران هیچ فرقی برای ما ندارد. همه باید در کنار هم کمک کنند.
وی گفت: از همه اعضای مجمع و کاندیداها تشکر می کنم. نصیرزاده انرژی زیادی داشت 
و چندین بار به هر استان سفر کرد. بازهم تاکید می کنم که حذفی در فدراسیون کشتی 

نداریم.
رئیس جدید فدراسیون کشتی گفت: صلاح خدا در این انتخاب بوده است و امیدوارم که 
بتوانیم خدمت کنیم و پرچم ایران را در همه رده های سنی بالا ببریم. از وزارت ورزش، کمیته 
المپیک، مدیران کل و دستگاه های اجرایی کشور می خواهم که کشتی را فرزند خودشان 
بدانند چرا که کشتی ورزش ملی ماست. باید حمایت صورت بگیرد تا کشتی به جایگاهی 
که در اوایل دهه ۸۰ داشت بازگردد. از همه درخواست حمایت داریم؛ چه نفراتی که در 
فدراسیون قبلی بودند و زحمت کشیدند و چه نفرات جدیدی که به فدراسیون کشتی اضافه 

می شوند. امیدوارم که خدا و مردم از کاری که انجام می دهیم راضی باشند.
*امیررضا خادم و عباس جدیدی افراد بزرگ کشتی ما هستند 

وی در مورد تائید نشدن ۲ کشتی گیر سابق برای حضور در انتخابات خاطرنشان کرد: 
امیررضا خادم و عباس جدیدی افراد بزرگ کشتی ما هستند و همه ما آنها را دوست داریم 
و به چنین نفراتی افتخار می کنیم. امیدوارم هر ۲ آنها به ما کمک بدهند. همه که نباید در 
فدراسیون باشند. با توجه به آسیب شناسی که صورت گرفته شرایط کشتی چندان خوب 
نیست و کار سختی در پیش داریم. دبیر در خصوص تغییرات در فدراسیون کشتی گفت: 

هنوز تصمیمی در این باره نگرفتم.
وی در مورد کادر فنی تیم های ملی آزاد و فرنگی و تغییرات در این تیم ها خاطر نشان کرد: 
کادر فنی فعلی حتماً باید محکم به کارشان ادامه دهند. تغییر در این زمان صدمات زیادی 
دارد. همه مربیان فعلی تیم های ملی، افراد شناخته شده ای هستند. رئیس فدراسیون 
کشتی در رابطه با اینکه آیا کادر فنی فعلی تا المپیک به کارش ادامه خواهد داد؟ گفت: 
من تنها تصمیم گیرنده نیستم. به زودی کمیته فنی در فدراسیون تشکیل خواهد شد تا برای 

تیم های ملی تصمیم گیری کنند. امیدوارم تصمیمی نگیریم که تیم در این شرایط دچار 
مشکل شود. باید آرام و با حوصله و بدون عجله تصمیم گرفت. علیرضا دبیر روز چهارشنبه و 
در دور دوم مجمع انتخاباتی فدراسیون کشتی با کسب ٣١ رای از مجموع ۴۳ رای به عنوان 

رییس جدید این فدراسیون انتخاب شد.

علیرضا دبیر:  هیچکس از فدراسیون کشتی حذف نمی شود

مارکوس آلونسو، ملی پوش اسپانیایی 
چلسی که شایعاتی درباره بازگشتش 
شایعات  این  شده  مطرح  اسپانیا  به 
را تکذیب کرده و می گوید در چلسی 

خواهد ماند.
جدایی  درباره  شایعاتی  درحالیکه 
قریب الوقوع مارکوس آلونسو، ملی  پوش 
مطرح  تیم  این  از  چلسی  اسپانیایی 
شده و گفته می شود بارسلونا یا اتلتیکو 
مادرید مقاصد احتمالی او هستند، آلونسو این شایعات را تکذیب کرده و می گوید از 

شرایط خود در چلسی راضی و خوشحال است.
 بارسلونا از مدتها پیش خواهان به خدمت گرفتن آلونسو بوده و اتلتیکو مادرید هم 
که بعد از جدایی فیلیپه لوئیس، به دنبال جانشینی برای او می گردد برای جذب 

دفاع چپ ۲۸ساله چلسی تلاشهایی انجام داده است.
 اما آلونسو این شایعات را تکذیب کرده و در پاسخ به سوال خبرنگاران مبنی بر اینکه 
آیا انتظار دارد در فصل ۲۰۱9-۲۰۲۰ با پیراهن چلسی بازی کند گفت:" البته. من 

سال گذشته قرارداد جدیدی امضا کردم و اینجا خیلی راضی و خوشحالم". 
ملی پوش اسپانیایی چلسی در ادامه گفت:" نمی دانم به خاطر من تماسی با 
چلسی گرفته شده یا نه، این را باید از مدیران باشگاه بپرسید. من چهار سال دیگر با 

چلسی قرارداد دارم و خیلی راضی هستم".
 مارکوس آلونسو در ادامه گفت:" ورود فرانک لمپارد برای همه ما یک شروع تازه 
است. سال گذشته حالا دیگر به تاریخ پیوسته و من می خواهم به تلاش ادامه دهم 

و به تیمم کمک کنم که روز به روز بهتر شود".

روزنامه مارکا می گوید اتلتیکو مادرید 
امیدوار است با جذب خامس به عنوان 
تابستانی اش  خریدهای  سرسبد  گل 
به فعالیت در این پنجره نقل و انتقالات 

پایان دهد.
می گوید  مارکا  اسپانیایی  روزنامه 
اتلتیکو مادرید امیدوار است به فعالیت 
خود در پنجره نقل و انتقالاتی فعلی با 
جذب خامس رودریگز، ستاره کلمبیایی 

رئال مادرید پایان دهد. مدیران اتلتیکو خامس را گل سرسبد خریدهای تابستانی 
خود می دانند و برای جذب او مصمم هستند.  چند ماه پیش اتلتیکو به دلیل از 
دست دادن ستاره های بزرگ خود ناراحت و نگران بود چرا که ستاره هایی مثل 
آنتوان گریزمان، لوکاس هرناندز، رودریگو هرناندز، خوان فران، فیلیپه لوئیس و دیگو 
گودین را از دست رفته می دید. در آن زمان خوش بینی از اتلتیکو رخت بربسته بود 
و باشگاه و هوادارانش نگران فصل آینده بودند.  اما اتلتیکو با وجود این ضربات وارد 
بازار نقل و انتقالات شد و تا امروز موفق شده تیمی جمع کند که دست کم روی 
کاغذ پرقدرت و هیجان انگیز به نظر می رسد. جدیدترین خرید اتلتیکو، کایرن تریپیر 
انگلیسی بود که در پست دفاع راست به روخی بلانکو خدمت خواهد کرد. باشگاه 
همچنین منتظر رسیدن ماریو هرموسو است.  اما گل سرسبد پنجره نقل و انتقالاتی 
اتلتیکو بدون شک کسی نیست جز خامس رودریگز. ستاره کلمبیایی که در واندا 
متروپولیتانو همه انتظارش را می کشند. مارکا می گوید حتی اگر در نهایت اتلتیکو 
نتواند خامس را به واندا بیاورد مصمم است بازیکنی با کیفیت مشابه او را به خدمت 

بگیرد تا فهرست ۲۱نفره اش مطابق خواسته دیگو سیمئونه تکمیل شود.

یوونتوس  می گوید  دی مارتزیو  جیان لوکا 
قصد دارد برای جذب پل پوگبا، ستاره ناراضی 
این  به  را  خود  بازیکن  سه  منچستریونایتد 

باشگاه انگلیسی پیشنهاد دهد.
در روزهای اخیر فاش شد که یوونتوس برای 
حال  در  که  پوگبا  پل  سابقش  ستاره  انتقال 
تلاش  است  منچستریونایتد  بازیکن  حاضر 
می کند اما مذاکرات دو باشگاه تا این لحظه 
به دلیل اصرار یونایتد برای انتقالی دست کم 

۱5۰ میلیون پوندی بی نتیجه مانده است.  حالا جیان لوکا دی مارتزیو، روزنامه نگار ایتالیایی 
می گوید یوونتوس که قادر به پرداخت مبلغ مورد نظر منچستریونایتد نیست با پیشنهاد 
جدیدی به میز مذاکره بازگشته و به یونایتد پیشنهاد داده که در ازای دریافت پوگبا سه 
بازیکن خود، ژائو کانسلو، بلیز ماتوئیدی و داگلاس کاستا را به این باشگاه انگلیسی واگذار 

کند.
 منچستریونایتد اما به حفظ پوگبا در اولدترافورد اصرار داشته و امسال تابستان به جذب 
کاستا، ماتوئیدی یا کانسلو ابراز علاقه نکرده است. هر چند در فصل های گذشته شایعاتی 

درباره تمایل یونایتد برای جذب این سه ستاره یوونتوس مطرح شده بوده. 
یونایتد اخیرا آرون وان بیساکا را با قراردادی 5۰ میلیون پوندی به خدمت گرفته و مسلما 

نیازی به کانسلو در پست دفاع وسط نخواهد داشت. 
آنچه شایعات مربوط به انتقال پوگبا به یوونتوس را جدی تر از قبل کرده این است که 
دیروز اعلام شد رئال مادرید از خیر جذب پوگبا در تابستان  جاری گذشته و در نتیجه حالا 
یوونتوس تنها تیم بزرگی است که تمایل خود را برای جذب ستاره فرانسوی به وضوح نشان 

داده است.

 پیشنهاد یووه به یونایتد: سه بازیکن به جای پوگبا خامس، گل سرسبد فصل نقل و انتقالاتی اتلتیکو تکذیب انتقال آلونسو به بارسا یا اتلتیکو

رئیس فدراسیون فوتبال گفت:به معاون باشگاه استقلال گفتم اگر پول شما را آزاد کردند شما 
دنبال پول فدراسیون هم باشید، بلکه فدراسیون هم از آن طریق هم بتواند پولش را وصول کند. 

 در خصوص قرعه ای که نصیب ایران در راه مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۰ شده و همچنین مسائل 
مختلف صحبت های زیر را انجام داد:

فارس: ابتدا در مورد قرعه کشی صحبت کنید...
برداشت خود من این است که قرعه کشی خوبی صورت گرفت و گروه سخت تر و آسان تر از ما 
هم است. به هر جهت ما تیم اول آسیا هستیم و به عنوان تیم قهرمان همه کار انجام خواهیم داد. 
تیمی که بهترین تیم آسیا است باید آمادگی همه چیز را داشته باشد و ان شاءالله خیلی با قدرت و 
اقتدار در مسابقات ظاهر خواهیم شد. باید شرایطی داشته باشیم که ان شاءالله نتایج خوبی گرفته 
و برای سومین بار راهی جام جهانی شویم. سرمربی تیم ملی هم باید این گروه را طراحی کند ما 
هم باید بازی های تدارکاتی داشته باشیم و از حالا بر اساس گروهی که نصیب مان شده برنامه ریزی 

کنیم. احساس می کنم باید بازی های تدارکاتی بیشتری فراهم کنیم. 
*شما به عنوان رئیس فدراسیون فوتبال در این مراسم شرکت کردید یا به عنوان نایب 

رئیس AFC؟
از ابتدا بنا بود من در این جلسه باشم ولی به هر حال ما ایران هستیم و ضمن آنکه من نایب 

رئیس AFC هستم نماینده ایران هستم و به ایرانی بودنم نیز افتخار می کنم. 
* آیا برنامه ای است که کرسی های بیشتری نصیب ایران شود؟

ما امیدواریم که این اتفاق بیفتد ما کرسی های زیادی در AFC داریم و ان شاءالله آنها را افزایش 
هم خواهیم داد.

و  کرده  شکایت  باشگاه  این  از  استقلال  سابق  بازیکن  پروپیچ  که  می دانید  *حتماً 
امیرحسین فتحی شب گذشته مدعی شد که خود باشگاه استقلال با فیفا ارتباط هایی 

گرفته است.
تا آنجایی که خودم اطلاع دارم فتحی نزد آمد و فدراسیون فوتبال نامه ای برای علی خطیر نوشت 
و او را به فیفا معرفی کردیم حتی در نامه ذکر کردیم که خطیر به عنوان نماینده باشگاه استقلال 
از طرف فدراسیون معرفی شده و معاون استقلال هم همان روز عازم سوئیس شد. من حتی بعد 
از این قضیه حدود ۷ روز بعد پیگیر ماجرا شدم که به من گفتند کارها در حال انجام شدن است. 
فدراسیون تعامل لازم را انجام داده و کاری که باید انجام می دادیم صورت گرفته است. حتی تا 
 آنجا که یادم می آید ما چند نامه برای باشگاه استقلال به فیفا فرستادیم خود علی خطیر مدعی 
شد که در سوئیس آشنا دارد و همه را می شناسد. حتی به خطیر گفتم اگر پول باشگاه استقلال را 
آزاد کردند شما دنبال پول فدراسیون هم باشید، بلکه ما از آن طریق هم بتوانیم پول مان را وصول 

کنیم،او هم قول پیگیری داد.
*این روزها سردرگمی  اکثر باشگاه های لیگ برتری زمان آغاز مسابقات است. شما شفاف 

بگویید بازی ها بالاخره کی انجام می شود؟
ما با وزارت ورزش و شورای تأمین چند جلسه برگزار کردیم، سال گذشته در لیگ کشورمان 
اتفاقات خوبی نیفتاد و واقعیت این است که هر سال این اتفاقات در حال تکرار شدن است. شما 
دیده اید حتی چشم کور شده و سر شکسته و خیلی اتفاقات تلخی رخ داده است. اگر کسی 
کشته شود چه کسی می خواهد پاسخگو باشد؟ هر اتفاقی هم رخ می دهد هیچ کس مسئولیت 
آن را بر عهده نمی گیرد. متأسفانه تا هوا بارانی است همه آن پشت قایم می شوند اما وقتی آفتابی 
می شوند همه جلو می آیند باید روی این مسائل کار کرد. ضمن آنکه این را هم بگویم فیفا و 
AFC هر بار که با ما جلسه می گذارند می گویند ما همه چیز را به شما ابلاغ کردیم پس چرا آنها را 
اجرایی نمی کنید؟مطمئن باشید ما را در صورتی که متوجه بشوند الزامات اجرایی نشده محروم 
می کنند. به هر حال امسال بر این باور هستند که مشکلات باید حل شود. تأکید ما هم این بوده 
که صندلی ها شماره گذاری شود، دوربین ها نصب شود و اگر این اتفاقات انجام نشود اصلًا لیگ 
برگزار نشود بهتر است. ما چند شرط ساده گذاشتیم بلیت ها هم باید به صورت الکترونیک به 
فروش برسد. واقعاً این شرط های ما سه شرط اولیه است. اگر در یک ورزشگاهی ۲۰ هزار جمعیت 
بیشتر از حد ظرفیت بیایند شما چه کار می کنید؟ مگر مردم همین حالا با هواپیما و اتوبوس سفر 
نمی کنند؟ آیا شرکت های هواپیمایی و اتوبوس رانی بیش از حد ظرفیت بلیت می فروشند؟ حتی 
اتوبوس رانی هم امروز بلیت هایش را الکترونیکی به فروش می رسانند. اینجا هم باید این اتفاقات 

بیفتد. 
*حالا که قرعه کشی انجام شده برنامه ریزی شما برای تیم ملی فوتبال چیست؟

به هر حال ویلموتس قرعه کشی و برنامه ها را قطعاً دیده و بر اساس آن باید ببینیم با چه تیم هایی 
بازی می کنیم، امروز هم با یکی، دو حریف صحبت کردم شاید زیاد مطرح نباشند ولی جزو 
تیم هایی هستند که به نظرم به درد بازی با تیم ملی ایران می خورند. البته تشخیص اولیه این 

موضوع با سرمربی تیم ملی است. 

باشگاه استقلال در بیانیه ای اعلام کرد که نامه فیفا مبنی بر پذیرش 
پرداخت طلب »پروپئیچ« از حساب درآمد این باشگاه در فیفا از طریق 

فدراسیون فوتبال ایران دریافت شد. 
بر اساس بیانیه باشگاه استقلال، دقایقی قبل نامه رسمی فدراسیون 
جهانی فوتبال مبنی بر پذیرش پرداخت طلب پروپئیچ، مهاجم کروات 
تیم استقلال در فصل 9۴-95 از حساب درآمد این باشگاه در فیفا از 

طریق فدراسیون فوتبال جمهوری اسلامی ایران دریافت شد.
درپی مذاکرات و رایزنی های باشگاه استقلال با فیفا و اعزام »علی 
خطیر« نماینده باشگاه استقلال به مقر فیفا )زوریخ( و طبق وعده 
»امیرحسین فتحی« مدیرعامل باشگاه استقلال در روزهای گذشته، 
سرانجام با تأیید نهایی فیفا پرونده طلب پروپئیچ مختومه و مبلغ مزبور 

توسط فیفا پرداخت خواهدشد.
این مهم باوجود اخبار و اظهار نظر کذب، ناشیانه، بی مسؤولانه و 
شیطنت برخی از رسانه ها و جریان ها رخ داد. جریان هایی که خود را 
حامی و دلسوز باشگاه بزرگ و مردمی استقلال معرفی می کنند، اما 
در عمل با حاشیه سازی موجب نگرانی و تشویش اذهان هواداران 

محجوب استقلال شده اند.
بدون تردید طی روزهای آینده و با اعلام رسمی باشگاه استقلال از 
طریق مراجع قانونی اقدام لازم در جهت برخورد با عوامل دروغ پرداز 

انجام خواهد گرفت.

 مهدی تاج:

به استقلالی ها گفتم طلب  ما را هم از فیفا بگیرند 
باشگاه استقلال خبر داد؛

 مشکل »پروپئیچ« حل شد
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تلاش ناکام آمریکا در ساکت کردن صدای دیپلماسی

حضور تاثیرگذار ظریف 
در رسانه های آمریکا 

 گفت وگوهای متعدد ظریف با رسانه های جهان در قلب نیویورک در حالی انجام 
شد که شواهد نشان می دهد تلاش آمریکا برای محدودسازی دیدارهای وزیر امورخارجه 
ایران و کاستن از نقش تاثیرگذار او نتیجه عکس داده و صدای دیپلماسی او رساتر از 
همیشه به گوش می رسد. »محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه ایران شامگاه یکشنبه 
- ۲۳ تیرماه - برای حضور در نشست شورای اقتصادی-اجتماعی سازمان ملل متحد 
وارد نیویورک شد. این سفر با توجه به افزایش تهدیدات تحریمی کاخ سفید علیه ایران 
و ایجاد محدودیت برای وزیر امورخارجه اهمیتی بیش از سفرهای دیگر داشت. »استیو 
منوچین« وزیر خزانه داری آمریکا که اغلب ایرانیان نام او را با واژه »تحریم« می شناسند، 
سوم تیرماه از تازه ترین نقض کاخ سفید در اصول دیپلماسی پرده برداری و اعلام کرد 
آمریکا وزیر امورخارجه ایران را تحریم خواهد کرد. این اعلام در همان حد ادعا باقی 
ماند و ظریف اکنون در نیویورک است و هر روز گفت وگوی تازه ای با رسانه های جهان 
انجام می هد. گفت وگوهایی که آمریکا تلاش کرد با محدودسازی حضور ظریف در 
سه ساختمان مشخص و نیز شیطنت رسانه ای در تفسیرهای غلط از سخنان وی، پیام 

صریح آنها را تحریف کند.
* دو گفت وگو، دو کلیدواژه، دو حاشیه

مذاکره مهم ترین کلیدواژه همه گفت وگوهای ظریف در نیویورک است. هم »زینب 
بداوی« مجری »هارد تاک« بی بی سی و هم »لستر هولت« مجری شبکه ان بی سی 
آمریکا با ترفندهای مختلف تلاش کردند ظریف را با اهرم نیامدن برای مذاکره تحت فشار 
قرار دهند. ظریف به بداوی درباره مذاکره مجدد گفت: »ما مذاکرات را ترک نکرده ایم. 
این ایالات متحده آمریکا بود که مذاکرات را ترک کرد. ما )درباره توافق هسته ای( مذاکره 
مجدد نخواهیم کرد. این توافق نتیجه بیست سال مذاکره و گفت وگو است. دو سال از 
این مذاکرات که بسیار هم فشرده بود من در آن حضور داشتم و روزها و ماه ها برای این 
مذاکرات زمان صرف کردم. ما زمان بسیار زیادی را با آمریکا صرف کردیم و درباره این 

توافق مذاکره کردیم.«
ظریف همچنین به مجری شبکه ان بی سی هم گفت: دولت ترامپ ناگهان و یکباره 
از توافقی که خود آمریکا مذاکره و امضا کرده، بیرون آمده است. هنگامی که این تحریم ها 
لغو شود، فضای مذاکره بسیار باز است.« در هر دو گفت وگو ظریف توپ مذاکره را به 
زمین آمریکا انداخته و ضمن تاکید بر تقصیر آمریکا در به هم خوردن مذاکرات، موضع 

جمهوری اسلامی را هم در این زمینه تشریح می کند.
موضوع مهم دیگری که ظریف در دو گفت وگوی خود آن را در کانون سخنان خود 
قرار داده است؛ موضوع تحریم است. وزیر امور خارجه در گفت وگو با بی بی سی با اشاره 
به اینکه جنگ اقتصادی آمریکا مردم عادی را هدف گرفته و ایجاد وحشت میان مردم 
برای رسیدن به اهداف سیاسی همان تعریف کلاسیک تروریسم است؛ تاکید می کند 
که به دلیل تحریم های آمریکا، بیماران سرطانی و کودکان جان خود را در ایران از دست 
می دهند. وزیر امورخارجه ایران در گفت وگو با مجری شبکه ان بی سی آمریکا هم به 
تحریم های غیرانسانی آمریکا علیه ایران اشاره و تنها راه کاهش تنش را برداشتن تنش ها 

عنوان کرده بود.
اما این دو مصاحبه دو حاشیه هم در پی داشت. »ما بالاخره نفت مان را خواهیم 
فروخت اما شرافتمان را هرگز!« مهم ترین بخش سخنان ظریف در گفت وگو با بی بی 
سی بود که در داخل کشور مورد استقبال گسترده ای قرار گرفت. جمله ای که موضع 
رسمی جمهوری اسلامی برابر زیاده خواهی های کاخ سفید است. حاشیه دوم اما بر اثر 
تحریف، تقطیع و تفسیر سخنان ظریف به وجود آمد. وزیر امور خارجه در پاسخ به سوالی 
درباره مذاکره موشکی با ایران گفت: »خب، اجازه بدهید با آنچه که قبلًا در موردش به 
توافق رسیدیم شروع کنیم. اجازه دهید ببینیم می توانیم چه کنیم و بعد اگر می خواهید 
در مورد برنامه موشکی گفت و گو کنید نیازمند این هستیم که در مورد تسلیحاتی که به 

منطقه ما فروخته می شوند گفت و گو کنیم.«
گرچه بخش بعدی سخنان ظریف درباره زرادخانه های تسلیحاتی برخی کشورهای 
منطقه بود اما برداشت ها از همان قسمت دوم در برخی رسانه های به سمت و سوی این 
ادعا پیش رفت که ایران مذاکره موشکی را پذیرفته است. ادعایی که ساعاتی بعد »سید 
عباس موسوی« سخنگوی وزارت امور خارجه آن را تکذیب کرد و در پیامی توییتری 
نوشت: »پاسخ ظریف به مجری ان. بی. سی دقیق، هوشمندانه و به قول اهل فن »تعلیق 
به محال« بود. هم توپ را در زمین آمریکا انداخت و هم به جای اتخاذ موضع تدافعی، 
موضوع فروش تسلیحات آمریکا به کشورهای منطقه را به چالش کشید. موضع ایران و 
ظریف درباره توانمندی های موشکی کشور مشخص است.« نمایندگی جمهوری اسلامی 
ایران در سازمان ملل متحد نیز در واکنش به ادعای برخی خبرگزاری ها، با تکذیب آمادگی 
ایران برای مذاکره درباره برنامه موشکی خود، گفت: برنامه موشکی دفاعی ایران قابل 

مذاکره نیست.
* ترس آمریکا از کنش و واکنش دیپلماتیک ایران

سفر وزیر امور خارجه ایران به نیویورک و محدودیت های اعلام شده درباره این سفر 
سبب چرخش دوربین های بسیاری به سمت ظریف و مصداق عدویی شد که برای 
شنیدن صدای حقانیت ایران در جهان سبب خیر شده است. هر گفت وگویی از ظریف 
به نوعی تناقضات کاخ سفید در ارتباط با ایران را آشکار می کند. زمانی که ظریف در 
صفحه شخصی خود در توییتر از اعمال محدودیت ترددی هیات ایرانی در نیویورک خبر 
می دهد و می گوید »در نیویورک فقط به حضور در سه مکان محدود شده ام«؛ می داند که 
میلیون ها دنبال کننده او در شبکه های اجتماعی قطعاً به این تناقض خواهند اندیشید که 

مدعیان دموکراسی چرا تردد وزیر خارجه کشوری مستقل را محدود می کنند.
واقعیت این است که کنش های وزیر امورخارجه ایران در مرکز سیاسی و رسانه ای 
آمریکا، کاخ سفید را وادار به واکنش هایی می کند که دوگانگی رفتار و گفتار آمریکا را 
بیش از پیش عیان می کند. این نوع دیپلماسی ظریف همچنین عامل شنیده شدن پیام و 
موضع ایران در رسانه های جهان است و اجازه نمی دهد روایت ها و پروپاگاندای رسانه ای 
آمریکا بیش از این به ایران هراسی در منطقه و جهان دامن زند. به نظر می رسد این 
حضور تاثیرگذار ظریف در رسانه های آمریکا به عامل تازه نگرانی برای کاخ سفید تبدیل 
شده است. به ویژه آنکه ظریف تلاش کرده است تا میان شخص »دونالد ترامپ« رییس 
جمهوری آمریکا با جنگ طلبان کاخ سفید تمایز قائل شده و سیاست های خصمانه 

آمریکا علیه ایران را به تیم B منتسب کند. 
///////////////////////

ذاکریان کارشناس مسایل بین الملل:

 برجام ایران را از انزوا خارج کرد
یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: برجام به ایران قدرت فعالیت در منطقه و فضای 

بین الملل داد و ایران را از انزوا خارج کرد.
مهدی ذاکریان در پاسخ به این پرسش که چهار سال از عمر توافق هسته ای می گذرد 
و امروز با توجه به خروج آمریکا تقریباً جز پیکری بی جان از این توافق باقی نمانده است، 
به عقیده شما آیا تلاش دیپلماتیک و سیاسی که برای رسیدن به راه حلی جامع انجام 
شد، بی نتیجه بوده است؟ گفت: در روابط بین الملل ما به آثار یک عمل و تصمیم نگاه 
می کنیم. برجام یک اتفاق بزرگ در نظام بین الملل در سال ۲۰۱۵ بود، اتفاقی که من آن 
را با کنگره وین ۱۸۱۵ که در آن دیپلماسی به مخاصمه غلبه پیدا کرد و جامعه بین الملل 
به دستاوردهای بزرگی رسید،  مقایسه می کنم و این اثر هنوز ادامه دارد که برجام مصداق 

همین اثر است.
این استاد دانشگاه در پاسخ به این که برخی معتقدند با تحولات یک سال اخیر به 
همگان ثابت شده است که برجام توافق خوبی نبود؟ اظهار کرد: این که برخی می گویند 
برجام کاری نکرد و اثری نداشت از نظر من تحلیل درستی نیست و با این استدلال 
مخالفم. برجام را باید در سه سطح ملی، منطقه ای و بین المللی بررسی کرد و در آن 

صورت خواهیم دید که اثرات قابل توجهی داشته است.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: در سطح ملی اکنون برخی مزایای برجام از بین رفته 
است اما برخی موارد هنوز به جای خود باقی است؛ یکی از عواملی که اجازه نمی دهد 
آمریکا به همراه هم پیمانانش به ایران حمله کنند برجام است که موجب بازدارندگی شده 
است. علاوه بر قدرت قابل توجه نظامی ایران در سطح منطقه، نفوذ ایران بعد از برجام 
بسیار افزایش یافت و اساساً برجام موجب شد تا قدرت ایران  مورد شناسایی قرار گیرد و 
این مساله همیشه مورد احترام کشورها بوده است. برجام موجب شده است تا کشورها 

در سطح منطقه و بین الملل بدانند که دست زدن به ایران هزینه و ریسک بالایی دارد.
ذاکریان گفت: اقتدار حقوقی و دیپلماتیک از آن جایی به دست آمد که ایران به همه 
تعهداتش عمل کرد و حتی وقتی آمریکا یک جانبه از برجام خارج شد ایران اقدام متقابل 
انجام نداد و همین عمل برای ایران اعتبار بین المللی زیادی در بر داشت. ایران توان و اراده 
خروج از برجام در واکنش به خروج آمریکا را داشت اما این کار را نکرد و این اقدام موجب 

شد تا مورد توجه و احترام کشورهای مختلف قرار گیرد.
این کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به فشارهای حداکثری آمریکا علیه ایران و 
بازخورد واکنش ایران به این فشارها اظهار کرد: ایران در این رابطه نیز فراتر از فشارها عمل 
کرد و سعی کرد به همکاری های منطقه ای و بین المللی خود ادامه داد و این فرصتی بود 
که برجام به وجود آورد. یکی دیگر از اثرات اجرای برجام و باقی ماندن ایران در آن در 
سطح بین المللی این است که روند کنونی موجب ایجاد اختلاف میان قدرت های بزرگ 
از جمله بریتانیا و ایالات متحده آمریکا شده است تا جایی که سفیر بریتانیا در آمریکا در 
یادداشت هایش آمریکا را به خروج غیرقانونی از برجام و تحمیل کردن خواسته اش به 
کشورهای دیگر متهم می کند و این مساله به عامل کدورت این دو کشور می شود و اینها 

همه بر سر برجام است که اتفاق می افتد.

نکتـه

خبــر

ساکنان اتاق جنگ علیه دولت بی آنکه شرایط ویژه کشور را 
درک کنند، آتش حملات علیه دولت را بیشتر و بیشتر کرده اند، 
درست در همین روزهایی که دولت روحانی در جبهه خارجی به 

شدت تحت فشار تحریمی قرار دارد.
شش سال پیش بود که پنجره ای به امید گشوده شد و مردی 
بر صندلی ریاست پاستور تکیه زد که وعده می داد تقابل را به 
تعامل، و تحریم را به تکریم بدل خواهد کرد. همان روزها که 

احمدی نژاد رفته بود اما میراث ویرانش برای روحانی مانده بود.
آن وعده ها عملی شدند درست همان وقتی که تصاویر زنده 
از وین بر قاب تلویزیون ها نشست و جواد ظریف در کنار فدریکا 
موگرینی پشت تریبون ایستاده و اعلام کرد:»امروز، یک روز 
تاریخی است«؛ درست همان روز تاریخ به احترام امید ما و تدبیر 

روحانی و ظریف ایستاد. 
در همان روزها باز هم عده ای دلواپس این تدبیر دولت را 
برنتابیدند و تریبون پشت تریبون علیه دولت باز شد، فریادها 
بلندتر از قبل بر سر دولت زده می شد، تهمت و توهین یکی 
بعد از دیگری روانه روحانی و دولتمردانش می شد. دلواپس ها 
حتی تا آتش زدن برجام در صحن نهاد قانونگذاری پیش رفتند 
و آن روزی که ترامپ زنگ خروج از برجام را زد گویی روز امید 

آنها رسیده بود.
* روزهای سخت روحانی در پاستور

پربیراه نیست اگر بگوییم پس از دوران جنگ هیچ دولتی با 
این همه معضل و بحران و فشار خارجی و داخلی دست و پنجه 
نرم نکرده که دولت روحانی درگیر آن بوده است. در دوران جنگ 
و دولت سازندگی با وجود اختلاف ها، دست کم مردم، دولت و 
دیگر مقامات در اغلب موارد کنار هم بودند. در دوران اصلاحات 
به رغم همه مشکل تراشی ها و بحران سازی های داخلی، فشارهای 
خارجی فروکش کرده بود. همچنین در بیشتر مقاطع نوعی تفاهم 
میان دولت و مجلس و مردم وجود داشت. دولت اول احمدی نژاد 
که در اوج شکوفایی پس از دوران اصلاحات آغاز به کار کرد، نه با 
مخالفت داخلی روبرو بود نه فشارهای خارجی شدت گرفته بود. 
راه ها باز و زمین هموار و بشکه های نفتی که بالاترین قیمت خود 
را تجربه می کردند. دولت دوم احمدی نژاد هم به رغم اعترضات 
پس از انتخابات ۸۸ در دو سال ابتدایی دردسر چندانی متوجهش 
نبود. حتی در دو سال پایانی که مورد تحریم خارجی قرار گرفت و 
در داخل مُهر بر انحرافی بودن اطرافیانش زده شد، باز هم دستش 

برای اعمال قدرت باز بود.
در آغاز دهه ۹۰، روحانی میراث دار ویرانه ای شد که بار ۸ سال 
جولان احمدی نژادیسم را به دوش می کشید. او از همان آغاز 
با فشار تحریم خارجی و تخریب داخلی مواجه بود. اما توانست 
کشور را مدیریت کند تا توافق هسته ای محقق شد. پس از 
امضای برجام، حالا پذیرش و اجرای آن خود به موضوع بعدی 
چالش آفرینی برای دولت بدل شد و کارشکنی های داخلی و تا 
حدی خارجی همچنان به قوت خود باقی ماند. خروج آمریکا از 
برجام، دولت همیشه در تنگنای روحانی را با سخت ترین چالش 
خود مواجه کرد، و در داخل نیز نه تنها از میزان کارشکنی ها 
و بحران تراشی ها هیچ کاسته نشد که دست تهی دلواپسان 
با بهانه ای ظاهراً موجه پر شد و سوخت لازم برای آتش به پا 

کردن شان فراهم آمد.
در همه این سال ها مخالفان تندرو دولت هیچ  فرصتی را 
برای تضعیف دولت از کف ندادند و هرچه خواستند، از توهین 
و تهمت کلامی تا تخریب و کارشکنی عملی گفتند و کردند، 
بدون ضرورت پاسخگویی و اثبات ادعا و ارائه مستندات، و حتی 
بدون ذره ای حس احتیاط. گویی اتاق جنگ دلواپسان علیه دولت 

روحانی و امید مردم، امن ترین جای جهان است. 
* مرزهای نامحدود مخالفت با روحانی

در دوران روحانی محدوده نقد و توهین و اتهام و تخریب 
علیه رئیس جمهور و وزرا آنقدر گسترده شده که عملًا مرز 
پررنگی در این زمینه قابل ترسیم نبوده است. اصلًا مگر بیش 
از این می توان خصمانه علیه دولت سخن گفت؟ در زمینه 
نقد و حمله لفظی بیشتر از آرزوی مرگ، تهدید به قتل، اتهام 
جاسوسی و ... چه چیز بیشتری می توان متوجه دولت کرد ؟ 
یعنی بیش از متهم کردن شخص رئیس جمهور به جاسوسی 
بدون ارائه یک خط سند قابل اعتنا، چه اتهام سنگین تری 

می توان به وی نسبت داد؟ 

* هفتگانه های معروف و دلواپس
کافی است نام چند تن از شاخص ترین و فعال ترین مخالفان 
دولت را در گوگل سرچ کنیم تا با حجم انبوه و رنگارنگ توهین ها 
و اتهامات علیه دولت مواجه شویم. محمدجواد کریمی قدوسی، 
سعید قاسمی، محمود نبویان، علیرضا پناهیان، حسن رحیم پور 
ازغدی، حسن عباسی و علی اکبر رائفی پور، هفت نفر از فعال ترین 
مخالفان دولت روحانی بوده اند. چهره های تندرو دیگر نظیر زاکانی، 
حسینیان، رسایی، کوچک زاده و ... نیز همواره درصف اول حمله 
به روحانی بوده اند اما از زمان خداحافظی با مجلس فعالیت شان 

کمتر شده و کمتر هم به چشم می آیند. 
تندروهایی چون هفت مورد مذکور برای حمله به دولت کمتر 
تریبونی را از دست داده اند و بارها با انواع توهین و افترا و ادعای 
دروغ  در سخنرانی ها و برنامه های تلویزیونی اتهامات سنگین به 
دولت زده اند و این رویه خصمانه با دولت را در سخت ترین شرایط 
شدت بخشیده اند. استراتژی آنان تخریب دولت و القای ناکارآمدی  

به هر قیمتی است و برای ناکامی دولت لحظه شماری می کنند.
* کریمی قدوسی؛ یک مورد جالب نه عجیب

محمدجواد کریمی قدوسی، بیش از اینکه مورد عجیبی 
باشد، مورد جالبی است. آش قدوسی آنقدر شور شد که ادعاهای 
عجیبش رفته رفته به جای دردسر تبدیل به سرگرمی می شوند. 

تاکنون
همه ادعاهای کذب و اتهامات بی اساس کریمی قدوسی یا به 
سرعت تکذیب شده یا به مرور زمان کذب بودنشان ثابت شده 

است.
از مهمترین ادعاهای دروغین ثبت شده در کارنامه کریمی 

قدوسی می توان به چند مورد اشاره کرد؛
•    ارتباط روحانی با MI۶/ اسفند ۹۷/ »روحانی از سازمان 
اطلاعاتی MI۶ انگلستان دستور می گیرد و در کشور اجرا می کند. 
سازمان اطلاعات سپاه شنود تلفنی مکالمه حسن روحانی با مأمور 
MI۶ را به خودش نشان داده است«/ این ادعا از سوی سخنگوی 
سپاه به صراحت تکذیب شد و  صرفاً حق پیگیری اینگونه ادعاها 

را محفوظ دانست. 
•    استعفای ظریف و زنگنه/اسفند۹۷/ » ظریف ۱۳ بار پیش 
از این نیز استعفا داده بود و حدود ۲ ماه پیش نیز ۹ روز خانه نشین 
شد و سر کار نرفت؛ انتظار داشت روحانی و واعظی به او زنگ بزنند 
ولی آنها زنگ نزدند چون وی در دولت دوازدهم چالش زیادی 
هم با دولت روحانی داشت ... استعفای ظریف قبول شده و قطعی 
است؛ رفتن زنگنه هم حتمی است یک دو وزارتخانه دیگر هم 

وجود دارد که در شرف استعفا و جابجایی هستند.
•    شهریور ۹۶/ در مجموع ۹۳ نفر مدیر دو تابعیتی در دولت 

یازدهم و دوازدهم شناسایی شدند.
•    تیر ۹۷/ در مجموع اسامی مدیران دوتابعیتی به ۱۲۰ 
نفر رسیده است، اما این اسامی در گزارش نمی آید و به صورت 
محرمانه به دادستان کل کشور ارائه می شود و بعد از این مرحله 

پیگیری مصادیق دوتابعیتی ها با دستگاه قضایی خواهد بود.

* سعید قاسمی و لمپنیسم به افراطی ترین شکل ممکن!
شاید از پرسروصداترین تندروهای مخالف روحانی، سعید 
قاسمی باشد. اگر کریمی قدوسی ادعاهای بی اساس و امنیتی 
مطرح می کند، ماجرا درباره سعید قاسمی یک وجه دیگر هم 

دارد، لمپنیسم به افراطی ترین شکل آن. 
تلویحی  با تهدید  این فرد   جنجالی ترین حملات لفظی 
رئیس جمهوری به قتل و آرزوی مرگ برای او، تمسخر سخن 
روحانی و همزمان اظهارات سخیف درباره همجنس گرایی و به 
زعم خودش »هجنس بازی«، فحاشی و ... بوده است. اما یکی از 
پرحاشیه ترین ادعاهای او مربوط به فروردین همین امسال است.

اواخر فروردین ۹۸ هلال احمر درگیر سیل بود و با مشکل 
مسدود شدن حساب هایش مواجه شده بود، و به دلیل تحریم 
های آمریکا امکان واریز کمک های نقدی خارجی به حساب های 
ارزی هلال احمر وجود نداشت. همزمان دولت نومحافظه کار 
ترامپ در تلاش برای پرونده سازی درباره ارتباط ایران و القاعده 
بود. در همین اثنا سعید قاسمی در برنامه رودررو حاضر شد و از 
سابقه همکاری سپاه با این گروه تروریستی در پوشش هلال احمر 
خاطره تعریف کرد: » که در بوسنی در قلب اروپا اتفاقاتی افتاد، 
ما حضور پیدا کردیم ... اعضای سپاه پاسداران با پوشش نیروهای 
امدادی هلال احمر به بوسنی و هرزگوین رفته بودند و به تبع 
ما القاعده آمد. با القاعده ای ها با هم بودیم. استیل شان را از ما 
گرفتند… مجاهدین از سرتاسر دنیا آمدند و یک اتفاق جدید رقم 
خورد. یگان های جهادی مسلمان متشکل شدند ... مانند همین 
گروه هایی که در ۶ - ۵ سال گذشته در سوریه بوده اند.« این 
سخنان سعید قاسمی با بهره برداری رسانه های ضدایرانی همراه 
شد و از سوی مقامات رسمی وزارت خارجه و سپاه نیز نامعتبر 

خوانده شد. 
اما از دیگر اظهارات جنجالی سعید قاسمی چند مورد زیر قابل 

ملاحظه است:
•    روحانی قطعا جهنمی است ...  می گویند مذاکره برد-برد! 
کجا بازی برد-برد وجود دارد؟ یک مورد مثال بزنید. در بازی یک 
طرف برنده و یک طرف بازنده است. فقط یک بازی برد-برد داریم 
آن هم همجنس بازی است. )و سپس تمسخر سخنان روحانی به 

زبان سرخه ای در جمع مردم سرخه(
•    خطاب به روحانی: تاریخ مصرفت به اتمام رسیده ... با 

سرنگونی سر تو اول از همه بر دار خواهد رفت
اربعین ۹۷، باز هم خطاب به روحانی: اگر دستمان نرسد 
که محاکمه تان کنیم، قبلًا هم گفتیم »ان ربک لب الأستخر 
)مرصاد(« )اشاره به مرگ آیت الله هاشمی( ... با دعاهایی که مردم 

برایت می کنند خیلی بعید است تا عید دوام بیاوری«.
* نبویان و ادعایی کذب درباره دولت و سردار سلیمانی

بار  محمود نبویان از دیگر مخالفان دولت است که چند 
از  یکی  است.  کرده  حاشیه سازی  دولت  برای  ادعاهایش  با 
خبرسازترین ادعاهای نبویان پیش از انتخابات ۹۶ درباره تعهد 
کتبی دولت یازدهم به آمریکا در قالب قراردادهای مربوط به 

اف ای تی اف برای تحویل دادن قاسم سلیمانی بود. او اردیبهشت 
ماه ۹۶ معدی شد  »گفته اند به شرطی رابطه بانکی را برقرار 
می کنیم که حاج قاسم سلیمانی را به ما تحویل دهید و رفته اند 
تعهد این کار را به آمریکا داده اند و برگشته اند«. ظریف در واکنش 
به ادعای نبویان قول پیگیری داد اما هیچوقت خبری از برخورد 

با نبویان نشد.
* حملات بی محابای حسن عباسی به روحانی و ظریف

حسن عباسی در بین اصولگرایان تندرو به عنوان استراتژیست 
شناخته می شود. عباسی انواع سخنان توهین آمیز و الفاظ تند 
از »زدن توی دهن رئیس جمهور« و »تف انداختن توی صورت 
رئیس جمهور« گرفته تا خطاب قرار دادن روحانی، ظریف و 
لاریجانی با عنوان کدخداپرست در سخنرانی هایش شنیده شده و 

همزمان نیز از ادبیات رئیس جمهور انتقاد می کند. 
* همسر روحانی هم از حمله دلواپسان در امان نماند

رحیم پور ازغدی، علی اکبر رائفی پور و علیرضا پناهیان هر یک 
به نوبه خود حملات لفظی علیه روحانی داشته اند هرچند با لحنی 

اندک ملایم تر از دیگر رفقای دلواپس شان.
پناهیان همزمان با اربعین سال ۹۷ در تلویزیون بالغ بر ۲۰ 
دقیقه از آنتن زنده به حمله به دولت و مسئولان دولتی اختصاص 
داد و در بخشی از سخنانش گفت: دولت مثل انگلیسی ها عمل 
می کند و مردم را می پیچاند! در مرز مهران اجازه موکب ساختن 
نمی دهند و مردم را اذیت می کنند و ان شاءا... خداوند جوابشان 

را بدهد!
او یکبار هم در واکنش به سخنان روحانی که گفته بود در 
زمان جنگ با صدام مذاکرات مخفی داشتیم در صفحه توئیترش 
نوشت: »آن ذهن بیماری که مذاکره با صدام را با مذاکره با آمریکا 
مقایسه می کند، همان کسی است که از مقاومت عزتمندانه امام 
حسین)ع( درس مذاکره می گیرد. نمی دانم مردم را نادان تصور 
می کند یا خودش عقلش را از دست داده است. شورای نگهبان 
بیدار باشد، مجلس که خواب است.« یا روز دیگر در سخنرانی با 
طعنه نسبت به همسر رئیس جمهور گفت: آیا همسر روحانی این 

تعداد کتاب که همسر رئیسی نوشته را تاکنون خوانده؟
* نیش و کنایه های تمام نشدنی رائفی پور و ازغدی

انقلاب  عالی  شورای  جلسات  اخیراً  نیز  ازغدی  رحیم پور 
فرهنگی را برای طرح انتقادات خود به روحانی دستمایه قرار داد 
و گفت: آقای روحانی، رئیس جمهور دوگانه و متناقض با مردم 
حرف نمی زند، رئیس جمهوری اسلامی دروغ نمی گوید، رئیس 
جمهوری اسلامی وعده دروغ نمی دهد، رئیس جمهوری اسلامی 
مخصوصاً اگر آخوند و روحانی باشد در جلسه خارجی و داخلی 
۱۸۰ درجه متناقض حرف نمی زند و مسئولیت حرفهایش را 

به عهده می گیرد.
علی اکبر رائفی پور که در بین تندروها به عنوان نظریه پرداز 
شناخته می شود در اغلب سخنرانی های خود اگر روحانی و 
دولتش مستقیماً موضوع نباشند، دست کم نیش و کنایه ای 
نثارشان می کند. خرداد ۹۶ بود که روحانی  در ضیافت افطاری با 
پزشکان گفت انتخابات هدیه دنیای غرب نیست و سپس اشاره 
کرد که امیرالمومنین مبنای ولایت و حکومت را نظر مردم و 
انتخاب مردم می داند. رائفی پور به سرعت هم در سخنرانی و هم 
در نامه سرگشاده به روحانی نوشت: » ای کاش حضرت زهرا 
)س( به اندازه رئیس جمهور محترم با عقاید و اندیشه های امام 
علی )ع( آشنا بودند و بی خود در مقابل کسانی که آمده بودند 
علی را با دستان بسته برای بیعت ببرند مقاومت نمی کردند و 
جان شریفشان را در مقابل انتخاب مردم و شورای سقیفه قرار 
نمی دادند! ... افسوس که امام حسین)ع( و یارانش هم به اندازه 
جناب روحانی با منظومه فکری امیرالمومنین )ع( آشنا نیستند و 
الا نه عاشورایی برپا میشد و نه کربلایی و نه آن همه خونریزی !!!«

* صداوسیما پایگاه اصلی مخالفان دولت    
طی این سال ها صداوسیما همواره پایگاه اصلی و رسانه ای 
مخالفان دولت بوده و به سختی می توان لحظاتی را یافت که 
محتوای برنامه ای در تقدیر و تمجید دولت روحانی بوده باشد. از 
سوی دیگر به نظر می رسد حاشیه امن مخالفان دولت برای ایراد 
انواع اتهام و دروغ عملًا امکان برخورد قانونی و غیرجانبدارانه با آنان 
را سلب کرده است. امروز شاید تنها برگ برنده دولت در برخورد با 
موج حملات مخالفان، سوابق نامطلوب و بی اعتباری طرف مقابل 

باشد.بی اعتباری که چندان هم از نگاه مردم دورنمانده است.

حاشیه امن ساکنان »اتاق جنگ« علیه دولت 

مرزهای نامحدود مخالفت با روحانی

وزیـر امـور خارجه جمهوری اسـلامی ایـران، رویکرد فشـار 
حداکثری را ناشـی از مشـاوره های بیمارگونه به ترامپ دانست 
و گفـت فکـر نمـی کنم ایـن رویکـرد او را بـه جایـزه مذاکره با 

برساند.  تهران 
محـد جـواد ظریـف روز پنج شـنبه در گفت و گو با نشـنال 
این ترسـت دربـاره ادعای آمریکایی ها مبنی بر هدف قـراردادن 
یـک پهپـاد آمریکایـی در تنگـه هرمز افـزود: در تماسـی که با 
تهـران داشـتم، مـا هیـچ اطلاعـی دربـاره از دسـت دادن پهپاد 

نداریم.
وی ادامـه داد: تا این زمان نمی دانیم چه اتفاقی افتاده اسـت. 
رئیـس جمهـوری آمریکا می گوید کـه آنها این پهپـاد را هدف 
قرار داده اند. نمی دانیم این پهپاد چه کسـی اسـت، ما اطلاعاتی 

نداریم.
رئیس دسـتگاه دیپلماسـی جمهوری اسـلامی ایران اضافه 
کـرد: اشـتباه نکنید، واقعیت این اسـت که آمریـکا حضور خود 
را در خلیـج فـارس افزایش داده اسـت و ایـن به امنیت یا ثبات 

منطقه کمـک نمی کند.
ظریـف خاطرنشـان کـرد: یک محـدوده کوچک آبی اسـت 
و نمی توانید یک انباشـت ترافیکی داشـته باشـید بـدون اینکه 

بیفتد. اتفاقی 

* نفتکش کوچک حامل قاچاق سوخت
وی در پاسـخ بـه سـوالی دربـاره نفتکـش مفقود شـده و آیا 
ایـران مسـئول آن اسـت، گفت: همـه اطلاعاتی کـه داریم این 
اسـت کـه یـک نفتکـش کوچک کـه تنها یـک میلیـون لیتر 
فـراورده نفتـی چاقـاق را حمـل می کنـد و نـه نفـت را توقیف 
کردیـم و آن هم اغلب در خلیج فارس به دلیل یارانه سـنگینی 

اسـت کـه در ایـران بـه فراورده هـای نفتی تعلـق می گیرد.
وزیـر امـور خارجـه جمهوری اسـلامی ایـران افـزود: قاچاق 
بسـیاری از مرزهـای دریایی و زمینـی وجود دارد و مـا آنها را به 
طـور مرتب تعقیب می کنیـم. بنابراین اگر ایـن تانکری که آنها 
صحبـت می کنند، این یک نفتکش قاچاق و نه نفتکش اسـت.

* امنیت منطقه خریدنی نیست
ظریـف در پاسـخ بـه ایـن سـوال که مقامـات ترامـپ اعلام 
کرده انـد کـه حـدود ۵۰۰ نیـروی دیگر به عربسـتان سـعودی 
اعـزام خواهنـد کـرد، گفت: این یـک حرکت نمادین اسـت که 

بـه امنیـت هیچ کسـی کمـک نمی کند.
وی افـزود: بـه طـور مسـلم، امنیت منطقـه مـا نمی تواند از 
خـارج خریـداری شـود. معتقدیم که کشـورهای منطقـه باید 
امنیت خودشـان را از طریق همکاری و مجمع منطقه ای و نه از 

طریـق تـلاش بـرای خریـد آن از خـارج تأمین کنند.
رئیـس دسـتگاه دیپلماسـی ایران تاکیـد کرد: معمـولاً این 

اقـدام، راه قابـل دفاعـی بـرای تأمین امنیت نیسـت.

* حمایت آمریکا و سعودی از تروریست ها
ظریـف در پاسـخ بـه اینکـه مقامـات دولـت ترامپ ممکن 

اسـت که بخواهند باردیگـر با کم رنگ کردن تروریسـتی بودن 
النصره، تسـلیحات بیشـتری را به سـوریه انتقـال دهند، گفت: 

آنهـا پیـش از ایـن سـلاح ها را فراهـم کرده اند.
وی یـادآور شـد: نه تنها برای النصره، بلکه آنهـا برای داعش 
هم سـلاح فراهـم کردند. بنا بـه گزارش های رسـانه های غربی، 
سـلاح های آمریکایـی از طریـق عربسـتان سـعودی بـه داعش 

می رسـید در زمانی کـه آنها در سـوریه بودند.
وزیـر امـور خارجه جمهوری اسـلامی ایـران ادامه داد: شـما 
نمی توانید گروه های تروریسـتی را مسـلح کنید و انتظار داشته 
باشـید آنها بـر مقاومت مردم پیروز شـوند، این ناممکن اسـت.

* گفت و گو با اعضای کنگره آمریکا
ظریف در پاسـخ به این سـوال که ارزیابی شـما از گفت وگو 
بـا سـناتور راند پـال به عنـوان میانجیگر یـا مذاکـره کننده به 
نیابت از ترامپ چیسـت، گفـت: رئیس جمهوری ترامـپ امروز 
گفـت کـه او فرسـتاده نیسـت. بنابراین بایـد حـرف او را ملاک 

قـرار دهیم.
وی افـزود: من با اعضای کنگره ملاقات می کنـم اما در مورد 
جلسـات خاص با اعضای خاص کنگـره اظهار نظر نمی کنم اما 
اعضـای کنگـره، سـناتورها و اعضای مجلس نماینـدگان طرف 

مذاکرات نیستند.
رئیس دسـتگاه سیاسـت خارجـی جمهوری اسـلامی ایران 
خاطرنشـان کـرد: آنها نماینـدگان مردم آمریکا هسـتند که ما 
بـرای آنهـا احترام قایلیـم و فقط بـرای تنویر و نه بـرای مذاکره 
بـا آنهـا تعامل می کنیـم. ما فقط می توانیـم با دولت هـا مذاکره 

کنیم.

* مقابله به مثل شدید در صورت حمله احتمالی
ظریـف دربـاره ادعـای ترامپ بـرای متوقف کـردن حمله به 
ایـران در آخریـن دقایـق و اینکـه آیـا بـه دلیل احتمال پاسـخ 
فراگیـر ایـران بـود، گفت: این امر می تواند باشـد و آمریـکا از آن 

مطلع شـده است.

وی زمـان ایـن آگاهـی را بلافاصله پـس از سـرنگون کردن 
یـک پهپاد متجـاوز آمریکایـی در حریم هوایی ایران، دانسـت و 
گفـت: مـا از خـود دفاع می کنیم هر گونه حمله به ما به شـدت 

مقابلـه به مثل خواهد شـد.
وزیـر امـور خارجـه جمهوری اسـلامی ایـران با بیـان اینکه 
ترامـپ بـه دنبـال جنگ نیسـت، افـزود: او در تلاش اسـت تا از 
طریق فشـار به توافق بهتری دسـت یابد. اگر به او توصیه شـده 
اسـت که اینگونه توافق بهتری به دسـت می آورد، فکر می کنم 

مشـاوره بد یا مشـاوره بیمارگونه به او شـده اسـت.

* خبر بد انتصاب بولتون برای جهان
ظریـف دربـاره انتصاب بولتون به عنوان مشـاور امنیت ملی 
کاخ سـفید هـم گفت: مـن فکر می کنم حضور بولتـون در کاخ 

سـفید خبر خوبی برای هر کسـی در جهـان نبود.

* توافق با دولت ها است نه اشخاص
وی در پاسـخ بـه ایـن سـوال کـه آیـا فکر می کنیـد ترامپ 
دوسـت دارد رفتـاری همچـون بـا کـره شـمالی را دربـاره ایران 
تکرار کند و نشسـت مسـتقیمی با تهران داشـته باشـد؟ گفت: 
مـن فکـر می کنم او ایـن را گفت، امـا از نظر من رویکرد فشـار 

حداکثـری، او را بـه ایـن جایزه نمی رسـاند.
رئیـس دسـتگاه دیپلماسـی در جـواب اینکه چرا بـا آمریکا 
بـه طـور مسـتقیم وارد مذاکره نمی شـوید هـم اظهار کـرد: به 
خاطـر اینکه ما پیـش از این یـک توافق با دولت آمریـکا داریم. 
دولت هـا بـا هم توافق می کنند نه اشـخاص؛ اگر توافـق با دولت 
قبلـی تنهـا تا زمان آمـدن ترامپ پایدار باشـد بـه طور طبیعی 
ایـن نگرانـی وجـود دارد که با رفتـن ترامپ، رئیـس جمهوری 

بعـدی هم چنیـن رفتاری انجـام دهد.

* افزایش بی اعتمادی مردم ایران به آمریکا
وزیر امور خارجه درباره سـرپا نگهداشـتن توافق هسـته ای و 
آیـا با افزایـش بی اعتمادی محاسـبات ایران تغییر کرده اسـت 

هـم گفـت: مطمئناً عـدم اعتمـاد در ایـران وجـود دارد بـا این 
حـال ایـران ثابت کرده اسـت کـه به تعهدات بیـن المللی خود 
پایبند اسـت و اگر اجرای تعهدات طرف مقابل را ببینیم، برجام 
یـک سـند قابل احیا اسـت و بهترین ها را برای حفـظ آن انجام 

خواهیم داد.
ظریف در پاسـخ به این سـوال که آیا حمایت پیشـین شـما 
از ایـن توافـق باعث آسـیب دیـدن به موقعیتتان در ایران شـده 
است، اظهار کرد: مطمئناً مردم از نتیجه آن خوشحال نیستند، 
زیـرا آنهـا می بینند که ایـالات متحده حتی کمتـر از آنچه فکر 

می کردند، قابل اعتماد اسـت.

* فقدان اراده سیاسی اروپا
وی دربـاره ارزیابـی عملکـرد اروپـا اینگونه پاسـخ داد که اگر 
اروپـا بخواهـد منافـع خود را دنبـال کند، باید مسـیر دیگری را 
بپیمایـد. فکر نمی کنم آنهـا اراده سیاسـی لازم را برای پرداخت 
هزینـه اسـتقلال خود گـرد آورده باشـند. این رایگان به دسـت 

نمی آید.
رئیس دسـتگاه سیاست خارجی به این سـوال که آیا آلمان 
را بازیگـر کلیـدی در این بـاره می بینید، جـواب داد به نظر من 
هر سـه کشـور اروپایی به اضافـه اتحادیه اروپـا بازیگران مهمی 

هسـتند که هر یک مشـکلات خودشـان را هم دارند.
ظریـف افـزود: انگلیـس در حـال خـروج از اتحادیـه اروپـا 
اسـت، فرانسـه دارای برخـی مشـکلات داخلی و آلمـان هم در 
حال طی کردن فرایند جانشـینی اسـت. بنابراین در هر یک از 
ایـن کشـورها مشـکلات وجـود دارد، اما به نظر مـن آنها طرف 
صحبـت مـا هسـتند و مـا همچنان بـا هر سـه کشـور تعامل 

خواهیـم کرد.

* آغازگر جنگ نخواهیم بود
وی دربـاره احتمـال وقـوع جنگ هم گفت: لازم اسـت از آن 
جلوگیری شود اما نمی توانیم از منطقه خودمان فاصله بگیریم. 

ما آنجا هسـتیم و نمی توانیم حرکت کنیم.
خبرنگار نشـنال این ترست پرسـید آیا می تواند به سناریوی 
جنـگ جهانی اول تبدیل شـود که یک جرقه کوچک منجر به 

یک جنگ گسـترده شد؟
عضـو شـورای عالـی امنیـت ملـی ایـران اظهـار کـرد: فکر 
می کنـم هرکسـی کـه جنـگ را آغاز کنـد، پایـان دهنـده آن 

نخواهـد بـود و مـا نمی خواهیـم آغازگـر آن باشـیم.

* ما آموخته ایم که به منابع خودمان تکیه کنیم
ظریف در پاسـخ به اینکه ارزیابی شـما از روسـیه نسـبت به 
ایـران در صـورت وقوع جنگ چیسـت، خاطرنشـان کرد: پیش 
بینی پذیر نیسـت اما ما روسـیه را یک شـریک و همسایه مهم 
می دانیـم. مـا یـک اتحـاد نظامـی با روسـیه نداریـم امـا روابط 
خوبـی داریـم.وی تاکیـد کـرد: ما سیاسـت خارجی خـود را بر 
کمک هـای فرضـی هیچ کسـی بنا نمی کنیـم. مـا آموخته ایم 

کـه به منابـع خودمـان تکیه کنیم.

محد جواد ظریف: 

ترامپ با فشار حداکثری به جایزه مذاکره با تهران نمی رسد 
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 ـدر سفارش ايشان به امام حسن عليه 
 ـ:مبادا خانواده ات به سبب تو ،  السلام 

بدبخت ترينْ مردمان باشند !

شنبه - 29 تیر 1398- سال بیست و دوم - شماره  4845

به  تعرض  درباره  رهبری  مواجهه  قم  جمعه  امام 
مقاومت  دیپلماسی  برای  الگویی  را  ایرانی  نفتکش 
تداوم کاهش  با  دیپلماسی  و گفت: دستگاه  دانست 
از  دشمنان  دست  کردن  کوتاه  و  تعهدات  تدریجی 
تعرض به منافع ملی، موضع مقتدرانه رهبری و ملت 

ایران را به رخ اروپایی ها بکشند. 
 آیت الله سیدمحمد سعیدی در خطبه های این 
هفته نماز جمعه قم که در مصلای قدس برگزار شد 
برگزاری تجمع بزرگ عفاف و حجاب در 400 شهر 
با شعار  افزود: مردم  و  قرار داد  را مورد توجه  کشور 
راهپیمایی  این  در  خانواده«  حریم  حافظ  »حجاب 

شرکت کردند.
اعلام کردند که  بار دیگر  وی تصریح کرد: مردم 
خواهان رفتار عفیفانه در سطح جامعه هستند و به 
مسؤولان هم خاطرنشان کردند که باید زمینه های لازم 
در مسیر تعمیق فرهنگ عفاف و حجاب در ادارات و 

سطح جامعه را فراهم کرده و به وظیفه خودشان عمل 
کنند.

با اشاره به فرمایشات اخیر مقام  امام جمعه قم 
تاکید  جمعه  ائمه  اخیر  دیدار  در  رهبری  معظم 
کرد: سخنان ایشان تابلوی اقتدار و پیشرفت و حل 
دیپلماسی  بودن  اثرگذار  بیانگر  و  ملت  مشکلات 
مقاومت در مقابله با افزون طلبی و شرارت آمریکا و 

انگلیس خبیث است.
وی گفت: رهبری در مواجهه با دشمن و همچنین 
حرکت در مسیر پیشرفت کشور، بر اتکا به ظرفیت 
در  انقلابی  و  مومن  جوانان  فعال  حضور  داخلی، 
صحنه های مدیریتی، فساد ستیزی و تکیه بر اقتصاد 

مقاومتی تاکید دارند.
سعیدی با اشاره به اینکه آینده روشن ملت ایران 
برای حرکت در مسیر رشد و پیشرفت در گرو اجرایی 
شدن گفتمان رهبری در بین مسؤولان و تبدیل این 

گفتمان به فرهنگ عمومی است، یادآور شد: با توجه به 
بیانات رهبری برای بی پاسخ نگذاشتن راهزنی انگلیس  

دیپلماسی مقاومت نیاز امروز کشور است.
وی با اشاره به اینکه هیچکدام از مسؤولان دلبسته 
بیگانگان نیستند، گفت: دیپلماسی مقاومت پیشرفت 
همه جانبه کشور را به دنبال دارد و این دیپلماسی 

نوآور، برخوردار از خلاقیت و روحیه انقلابی است.
امام جمعه قم مقابله با توطئه دشمن را از دیگر 
افزود:  و  دانست  مقاومت  دیپلماسی  شاخصه های 
دیپلماسی مقاومت، دیپلماسی عزت، حکمت، مصلحت 
و تحقق منافع ملی است و در این دیپلماسی اقتدار و 

بازدارندگی مورد توجه قرار دارد.
آثار مختلفی  یادآور شد: دیپلماسی مقاومت  وی 
بر جای دارد که از جمله آنها این است که نه جنگ 
رخ می دهد و نه ملت تن به ذلت می دهد و دست 

بیگانگان از منافع ملت قطع می شود.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:

 مواضع رهبری الگویی برای دیپلماسی مقاومت است 

نامحـرمانه

اخبـار

واکنش ایران به ادعای ترامپ مبنی بر ساقط کردن پهپاد ایرانی 
معاون سیاسی وزیر امور خارجه به ادعای ترامپ مبنی بر ساقط کردن پهپاد ایرانی واکنش نشان داد 
و گفت: ما پهپادی را از دست نداده ایم. رییس جمهوری آمریکا روز پنجشنبه  مدعی شد که ناو آمریکایی 
یک پهپاد ایرانی که به آن نزدیک شده را ساقط کرده است.سید عباس عراقچی دیروزدر واکنش به این 
ادعا در صفحه توئیتر شخصی خود نوشت: ما هیچ پهپادی را نه در تنگه هرمز و نه در هیچ جای دیگر 
از دست نداده ایم. نگرانیم که ناو هواپیمابر باکسر پهپاد آمریکایی را به اشتباه ساقط کرده باشند! پاسدار 
ابوالفضل شکارچی، سخنگوی ارشد نیروهای مسلح  همچنین درخصوص این ادعای ترامپ اعلام کرد: 
بر خلاف ادعای واهی و برخاسته از توهم رئیس جمهور تروریست آمریکا، تمامی پهپادهای متعلق به 
جمهوری اسلامی ایران در منطقه خلیج فارس و تنگه هرمز از جمله پهپاد مورد نظر ترامپ پس از انجام 
مأموریت شناسایی و کنترل برنامه ریزی شده به سلامت به پایگاه های خود بازگشته اند و هیچگونه 
گزارشی دال بر مقابله عملیاتی ناو یواس اس باکسر آمریکایی با پهپادهای ایرانی گزارش نشده است.. 
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران، دقایقی بعد از ادعای ترامپ مبنی بر سرنگونی یک فروند پهپاد 
ایرانی از سوی ناو آمریکایی در تنگه هرمز، توئیتی منتشر کرد.محمدجواد ظریف با انتشار نقشه ای که 
مرزهای دو کشور ایران و آمریکا در آن برجسته شده است، در یک کلمه نوشت: »یادآور«.ظریف با انتشار 
این توئیت و نقشه ای که در آن محدوده حضور ناو آمریکایی در تنگه هرمز مشخص شده است، به طرف 
آمریکایی یادآوری کرده که رویکردشان در این منطقه تا چه اندازه مداخله جویانه بوده و حضور ناوهای 

آنها چقدر از مرزهای آمریکا دور و به مرزهای ایران نزدیک است.

پیشنهاد فرزند حائری شیرازی به آیت الله اعرافی 
در پی انتصاب آیت الله اعرافی به عنوان فقیه شورای نگهبان، فرزند آیت الله حائری شیرازی، امام 
جمعه فقید شیراز، به او توصیه کرد از بعضی مشاغل، کناره گیرد. حجت الاسلام شهاب الدین حائری 
شیرازی در یادداشت کوتاهی با اشاره به مراسم معارفه وزیر اطلاعات نوشت: مسئول دفتر رهبری آقای 
محمدی گلپایگانی در تودیع آقای علوی، وزیر اطلاعات فعلی که آن موقع نماینده رهبری در ارتش 
بود و تازه نماینده خبرگان شده بود، مطلب خوبی گفتند: »رهبری معتقدند مردی و کاری… و شخص 
بایست وقت کافی برای انجام وظیفه و کاری که به عهده می گیرد، داشته باشد.«حائری شیرازی در ادامه، 
مشاغل آقای اعرافی که اخیرا  به عضویت شورای نگهبان هم منصوب شد، این گونه برشمرده است:امام 
جمعه میبد ،امام جمعه موقت قم ،رئیس شورای عالی حوزه ،مدیر حوزه های علمیه ،رئیس هیئت امنای 
جامعة المصطفی،عضو فقهای شورای نگهبان ،.شهاب الدین حائری شیرازی حائری شیرازی که داماد 
احمد توکلی است، با بیان اینکه شغلی مثل مدیریت حوزه های علمیه سراسر کشور کافی است تا وقت 
چند آدم زبده را پر کند، پرسیده: چطور می توان وقت کافی برای رسیدگی به این همه کار گذاشت؟او 
به حدیثی از امیرمؤمنان )ع( نیز اشاره کرده مبنی بر اینکه »هر کس به سوی کارهای مختلف دست دراز 

کند در کار خود ماند و شکست خورد.«

باج گیری نمایندگان به روایت آیت الله یزدی
آیت الله یزدی عضو شورای نگهبان به افشاگری درباره درخواست های عجیب برخی نمایندگان از وزرا 
پرداخته و می گوید؛ بی پروا می گویم؛ نمایندگان هم می خواهند بشنوند میان برخی از نمایندگان با وزرا 
ساخت و پاخت هایی وجود دارد. فلان وزیر را صدا می زنند و می گویند "فلان معدن را به من یا به فرزند 
و داماد من بده" تا برود از آن استفاده کند والا استیضاح می شوی. وزیر بیچاره هم که گیر این چنین 
نمایندگانی افتاده است. برای من هم جوسازی می کنند که فلانی چند پمپ بنزین، کارخانه و اموال 
دیگر دارد. گفتم همه دارایی هایم را با ۳ میلیون تومان واگذار می کنم. به یکی از داوطلبان رد صلاحیت 

شده گفتم فلان تاریخ کجا بودی؟ بلافاصله رنگش تغییر کرد
 

روایت یک عضو کارگزاران از زیاده خواهی های عارف!
نمازی عضو کارگزاران سازندگی گفت: نظر حزب کارگزاران به هیچ وجه این نیست که جبهه ای در 
تقابل با شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان ایجاد شود. عارف اخیرا درباره اینکه شورای سیاست گذاری 
از سوی اصلاح طلبان در حال لطمه خوردن است، ابراز ناراحتی کرده است. فارغ از این ابراز گلایه ها، من 
معتقدم اگر آقای عارف می خواهد با مجموعه شورا همانند روز هایی که این شورا از انسجام قابل قبولی 
برخوردار بود کار کند، باید از برخی انتظارات خود عدول کرده و بپذیرد که شورای سیاست گذاری با 
محوریت آقای خاتمی به کار خود ادامه دهد. عارف انتظار دارد که نقشش در شورای سیاست گذاری 

بیش از امروز باشد و خلاصه ایشان از موقعیت کنونی اش در شورا راضی نیست.
 

واکنش ربیعی به خبر تحریم مالی صداوسیما برای "گاندو"
علی ربیعی سخنگوی دولت در صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت: دولت بودجه رسانه ملی 
را با همه محدودیت های خود فراهم می کند. متن کامل بدین شرح است: در فضای سیاست زده 
غیراخلاقی، این بار پرداخت بودجه صدا و سیما از سوی دولت را به مسائل پیش پا افتاده مرتبط کرده اند. 
دولت، بودجه رسانه ملی را با همه ی محدودیت های خود فراهم می کند و هرگز حقوق و دستمزد 
کارکنان خدوم و زحمتکش این دستگاه مهم را فدای سوگیری های معدودی نمی کند. در مذاکره با آقای 
پورمحمدی معاون سازمان برنامه و بودجه مشخص شد، هنوز بودجه تعداد زیادی از دستگاه ها تخصیص 
نیافته است و تا پایان ماه تخصیص همه دستگاه ها از جمله صدا و سیما صادر خواهد شد. در در ضمن 

بودجه ریزی عملیاتی و تخصیص مبتنی بر عملکرد شامل همه ی دستگاه ها می شود.

واکنش فاضل لاریجانی به شایعه دستگیری اش
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد آیت الله آملی اعلام کرد، در حال خدمت در دانشگاه هستم و اخبار 
منتشره در رسانه ها و فضای مجازی درباره بنده کذب است. فاضل لاریجانی در گفت وگو با آنا در آمل 
درباره شایعات اخیر برخی رسانه ها و فضای مجازی علیه وی عنوان کرد: مطالب مطرح شده درباره بنده 
بی اساس و کذب است و اکنون در حال خدمت در دانشگاه هستم. در تمام عمرم بیشتر در فعالیت های 

علمی و فرهنگی حضور داشته ام و تا هر وقت دانشگاه به بنده نیاز داشته باشد، انجام وظیفه می کنم.

معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم  اعلام کرد

پلمپ یک واحد غیرمجاز 
تولید و پخش داروهای گیاهی در قم 

 معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: یک واحد غیر مجاز که در محلی کاملًا غیر 
بهداشتی محصولات گیاهی و آرایشی بهداشتی تولید و پخش می کرد، توسط کارشناسان این مرکز 

شناسایی و پلمب شد.
ابوالفضل نیک آزما گفت: طبق گزارش مردمی و هماهنگی های لازم با مراجع قضایی و معاون 
دادستان استان یک واحد غیر مجاز که اقدام به تولید و یخش محصولات گیاهی و آرایشی بهداشتی 
در یک محل کاملًا غیر بهداشتی می کرد، توسط کارشناسان معاونت غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی 

قم شناسایی و پلمب شد.
وی بیان داشت: در این گشت و بازرسی کارشناسان معاونت غذا و دارو، نماینده سازمان تعزیرات 
حکومتی استان، نماینده معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی قم، نماینده سازمان صمت و عوامل نیروی 
انتظامی حضور داشتند که یک واحد غیر مجاز )مسکونی( که اقدام به ساخت محصولات آرایشی 
بهداشتی، داروهای گیاهی، بسته بندی و برچسب گذاری می کرد، شناسایی و برخوردهای لازم صورت 

گرفت.
معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در این بازرسی حدود یک تن انواع مواد اولیه ساخت 
فرآورده های طبیعی سنتی، برچسب و ظروف خالی، رنگ غیرمجاز، فرآورده های آرایشی بهداشتی 

تقلبی و فرآورده های دارویی طبیعی سنتی تقلبی و غیر مجاز کشف و توقیف شد.
نیک آزما با بیان اینکه همشهریان می توانند گزارش های خود را در اختیار سامانه ۱۹0 قرار دهند 

گفت: پرونده این واحد غیرمجاز جهت سیر قضایی و برخورد قانونی به مراجع ذیصلاح ارجاع شد.

رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم  خبرداد

افزایش 65درصدی ظرفیت فعال سینمایی قم 
رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: ظرفیت فعال سینمایی قم در سه 

ماهه نخست سال ۹۸ نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۶۵ درصد افزایش یافته است. 
محمدکاظم رضوانی اظهار داشت: ظرفیت فعال سینمایی استان از یک هزار و ۱۲۵ صندلی در سه 

ماهه ابتدایی سال ۹۷ به یک هزار و ۸۵0 صندلی در مدت مشابه سال جاری افزایش یافت.
وی با اشاره به افزایش تعداد سینماهای استان از 4 سینما در ابتدای سال ۹۷ به ۶ سینما در ابتدای 
سال ۹۸ ادامه داد: با افتتاح دو سینمای جدید، در این استان طی ماه های گذشته تعداد سالن های 
سینمایی استان با رشد ۱00 درصدی از پنج سالن به ۱0 سالن افزایش یافته است.رئیس اداره سینمایی 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم افزود: در سه ماهه نخست امسال ۱۳ فیلم در سینماهای استان 
اکران شده که این آمار نسب به مدت مشابه سال قبل ۳0 درصد رشد را نشان می دهد.رضوانی ادامه 
داد: از ابتدای امسال تا پایان خردادماه، حدود ۱۶۱ هزار بلیت در سینماهای استان به فروش رسیده که 

این آمار نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد اندک حدود ۳ درصدی را نشان می دهد.

رئیس اداره حقوقی و ثبتی اوقاف استان قم خبرداد

ثبت وقف ۲۷۰ میلیارد ریالی در قم 
 رئیس اداره حقوقی و ثبتی اوقاف استان قم گفت: یک مورد وقف جدید به ارزش ۲۷0 میلیارد ریال 

در قم به ثبت رسید. 
عارف فرجامی در گفت و گویی با اشاره به ثبت وقف جدید در این استان افزود: مالک یک قطعه زمین 

زراعی در بخش کهک، اقدام به وقف دارایی خود برای نیتی مشخص کرده است.
وی افزود: این زمین به مساحت ۱۷۷ هزار و ۵۶4 متر مربع در روستای کرمجگان واقع شده و ارزش 
ریالی آن حدد ۲۷0 میلیارد ریال است.رئیس اداره حقوقی و ثبتی اوقاف و امور خیریه  قم خاطرنشان 
کرد: نیت واقف از این کار، روضه خوانی برای امام حسین )ع( در نظر گرفته شده است.در استان قم ۱4 

هزار رقبه وجود دارد که بیشتر آنها از نظر مدیریتی تحت پوشش اداره کل اوقاف هستند.

استاندار قم گفت: با توجه به انباشتگی 
مسائل اجتماعی و فرهنگی در قم، باید 
در جلسه ها توجه بیشتری به این مسائل 
شود و اگر مسائل اجتماعی به موقع رصد و 
پیشگیری شود، به مسائل سیاسی و امنیتی 

تبدیل نمی شود.
در  پنجشنبه  روز  سرمست  بهرام 
دومین جلسه کارگروه تخصصی اجتماعی، 
فرهنگی، سلامت، زنان و خانواده بابیان 
اینکه تعریف های زیادی از مفهوم فرهنگ 
وجود دارد، افزود: آنچه از مسائل فرهنگی 
و جزو  دارد  برجسته ای  قم شاخصه  در 
دغدغه رهبری، علما و مراجع است، عفاف 
و حجاب می باشد که وظیفه دستگاه های 
فرهنگی این استان را سنگین نموده است.

وی بابیان اینکه باید در این کارگروه 
به طور کامل به مسائل عفاف و حجاب شهر 
قم پرداخته شود، ادامه داد: البته حقوق 
شهروندی نیز به دلیل ارتباطی که با عفاف و 
حجاب دارد، باید به صورت جدی موردتوجه 

قرار گیرد.
وی همچنین با تاکید بر اهمیت دادن به 
مسائل زنان و خانواده، تصریح کرد: مسائل 

و مشکلات حوزه بانون را باید از خودشان 
بشنویم تا بتوانیم بهتر حل کنیم و نباید نگاه 

مردانه به این موضوع ها داشته باشیم.
به  توجه  با  کرد:  تصریح  سرمست 
انباشتگی مسائل اجتماعی و فرهنگی در 
قم، باید در جلسه ها توجه بیشتری به این 
مسائل شود و اگر مسائل اجتماعی به موقع 
رصد و پیشگیری شود، به مسائل سیاسی و 

امنیتی تبدیل نمی شود.
وی در ادامه گفت: کارگروه تخصصی 
و  زنان  سلامت،  فرهنگی،  اجتماعی، 

خانواده ازجمله کارگروه های ذیل شورای 
برنامه ریزی و توسعه استانداری می باشد که 
در این کارگروه مسائلی ازجمله آسیب های 
اجتماعی، زنان، سلامت و امنیت غذایی باید 

موردتوجه قرار گیرد.
کارگروه  ذیل  کارگروه های  به  وی 
تخصصی اجتماعی، فرهنگی، سلامت، زنان 
و خانواده اشاره و اضافه کرد: کارگروه اول با 
عنوان »عفاف و حجاب و امور شهروندی« 
نماینده دادستان  بر عهده  و دبیری آن 
و با عضویت نهادهای فرهنگی ازجمله 

سپاه پاسداران و سازمان تبلیغات اسلامی 
می باشد.

استاندار قم افزود: با توجه به اینکه رصد و 
پیشگیری از مسائلی ازجمله حاشیه نشینی، 
فقر، طلاق، مفاسد اخلاقی و اعتیاد در قم 
بسیار مهم است، کارگروه دوم با عنوان 
»آسیب های اجتماعی« است و با دبیری 

اداره کل بهزیستی خواهد بود.
و  سلامت  »بهداشت،  وی،  گفته  به 
علوم  دانشگاه  دبیری  با  غذایی«  امنیت 
پزشکی عنوان کارگروه سوم و »امور بانوان 
و خانواده« با دبیری امور بانوان استانداری 

عنوان کارگروه چهارم می باشد.
وی بابیان اینکه مسئولیت گروه های 
معاونت سیاسی هست، گفت:  با  کاری 
عملکرد تمام کارگروه ها باید بر اساس نظر 
کارشناسی و پژوهشی دانشگاه ها و مراکز 
علمی باشد.سرمست بر حضور تشکل های 
مردم نهاد، کارشناسان خانم و آقا، استفاده 
از اندوخته های قبلی، پرهیز از کار تکراری 
و موازی کاری در گروه های ذیل کارگروه 
تخصصی اجتماعی، فرهنگی، سلامت، زنان 

و خانواده تاکید کرد.

استاندار قم:

مسائل اجتماعی نباید به مسائل سیاسی و امنیتی تبدیل شود 

بار گرانی با حذف بار کد!!!کاریکاتور

محمدعلی رجبی

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  اعلام کرد

هزینه ۳5 میلیون یورویی احداث 
هر کیلومتر مترو در شهر قم

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: کارگران و مهندسان به صورت 
سه شیفت در پروژه متروی شهر قم کار می کنند، هزینه احداث هر کیلومتر 
از متروی این شهر ۳۵ میلیون یورو است.علیرضا قاری قرآن در بازدید هیأت 
اساتید دانشگاه های سوریه از پروژه متروی شهر قم با اشاره به وضعیت پروژه 
اظهار کرد: خط اول متروی شهر قم بیش از ۱4 کیلومتر طول دارد و این 
خط دارای ۱4 ایستگاه است که از منطقه قلعه کامکار شروع می شود و به 
مسجد مقدس جمکران منتهی خواهد شد.معاون فنی و عمرانی شهرداری 
قم ادامه داد: اجرای خط اول متروی شهر قم در دو فاز است که فاز نخست 
آن از قلعه کامکار تا میدان شهید مطهری با ۶ ایستگاه است و اجرای این 
فاز تا سال آینده به اتمام می رسد و پس از آن به سراغ فاز دوم خط اول 
متروی شهر قم خواهیم رفت.قاری قرآن افزود: حفاری خط اول متروی 
شهر قم با دستگاه تی بی ام صورت گرفت، این دستگاه ۱00 متر طول دارد 
و کار حفاری را به صورت اتوماتیک انجام می دهد.وی احداث متروی شهر 
قم را با استفاده از توان داخلی دانست و تصریح کرد: تمام پرسنل مشغول 
به کار در این پروژه ایرانی هستند که به صورت سه شیفت در پروژه کار 
می کنند، هزینه احداث هر کیلومتر از متروی شهر قم ۳۵ میلیون یورو 
است.معاون فنی و عمرانی شهرداری قم ادامه داد: ایستگاه مترو در میدان 
شهید مطهری، ایستگاه مرکزی خط اول متروی قم است که در سه طبقه 
در حال احداث است، انتخاب این ایستگاه به عنوان ایستگاه مرکزی به دلیل 
قرار گرفتن در قلب شهر قم است.قاری قرآن افزود: یکی از ویژگی های پروژه 
متروی شهر قم، قرار گرفتن یکی از ایستگاه های این پروژه در چند صد 
متری ایستگاه راه آهن این شهر است.وی هدف از احداث مترو در شهر قم 
را تامین رفاه برای مردم این شهر دانست و خاطرنشان کرد: هدف شهرداری 
از احداث این پروژه انتفاع اقتصادی نیست، با توجه به جمعیت یک میلیون 
و ۲00 هزار نفری مردم شهر قم و حضور میلیون ها زائر به صورت سالیانه 
در این شهر، احداث مترو در شهر قم به لحاظ ترافیکی دارای توجیه است.

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری خبرداد

پیشرفت 6۰ درصدی 
شهربازی بوستان غدیر قم

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری گفت: شهربازی بوستان 
غدیر قم ۶0 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و تا سه ماه دیگر به بهره برداری 
می رسد.محمد رضا معرفت با بیان اینکه این شهربازی با همکاری شهرداری 
و بخش خصوصی در حال ساخت است، گفت: بخش محوطه سازی بر 
عهده شهرداری و نصب دستگاه ها بر عهده بخش خصوصی است که در هر 
دو بخش تاکنون ۶0 درصد پیشرفت فیزیکی صورت گرفته است.قائم مقام 
شهردار قم در امور سرمایه گذاری با بیان اینکه تاکنون ۱0 میلیارد تومان در 
این شهربازی هزینه شده است، خاطرنشان کرد: این شهربازی در دو مرحله 
ساخته می شود که مرحله اول با ۲۱ دستگاه در محوطه رو باز، تا سه ماه 
آینده به بهره برداری می رسد.معرفت گفت: در مرحله دوم که سال آینده 
اجرا می شود، شهربازی سرپوشیده ساخته می شود.وی به تخلیه شهربازی 
۷۲ تن اشاره کرد و گفت: شهرداری به دنبال جذب سرمایه گذار برای 

احیای این شهربازی است.

رئیس مرکز هوشمند سازی ترافیک شهرداری قم:

۳۳ تردد شمار در همه ورودی های 
شهر قم نصب می شود

همه  گفت:  قم  شهرداری  ترافیک  سازی  هوشمند  مرکز  رئیس 
ورودی های فرعی و اصلی شهر به دوربین های تردد شمار مجهز شده و تا 
امروز بیش از ۹۵ درصد کار انجام و دوربین ها به صورت آزمایشی فعال است.

اکبر قلیچ با اشاره به اهمیت اطلاعات و آمار دقیق برای کنترل و مدیریت 
ترافیک، اظهار داشت: یکی از شرایط مدیریت و کنترل ترافیک به شکل 
مطلوب، داشتن آمار دقیق برای تحلیل و حل گره های ترافیکی شهر است.

وی استفاده از تجهیزات مدرن و به روز را فراتر از یک نیاز دانست و افزود: 
بدون در اختیار داشتن امکانات به روز نمی توانیم به اطلاعات صحیح دست 
پیدا کرده و باید همگام با دنیا و علم روز پیش برویم.قلیچ با تحلیل موقعیت 
استراتژیک و زائر پذیری استان قم، تصریح کرد: شهر قم به خاطر زائر پذیر 
بودن و حضور میلیونی زائران در مناسبت هایی مانند نیمه شعبان، ایام نوروز، 
مناسبت مذهبی و غیره نیازمند مدیریت و کنترل ترافیک هوشمند است.

وی از نصب ۳۳ تردد شمار در همه ورودی های شهر قم خبر داد و گفت: 
از سال ۹۲ تا ابتدای امسال تنها سه دستگاه تردد شمار در منطقه ۷۲ تن، 
عوارضی قم تهران و پارک سوار شمالی نصب بوده و همه آمار ورودی و 

خروجی استان به صورت غیرعلمی جمع آوری می شده است.

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

طرح جامع حمل  و نقل شهر قم 
به زودی تکمیل و رونمایی می شود

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: طرح جامع حمل  و نقل 
شهر قم به زودی تکمیل شده و در اختیار عموم مردم قرار می گیرد.عباس 
ذاکریان از نهایی شدن طرح جامع حمل  و نقل شهر قم خبر داد و اظهار داشت: 
با مطالعه ترافیک شهر قم و بررسی نیازها و بایدهای ترافیکی طرح جامع حمل  
و نقل شهر قم تدوین شده است.معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم با 
ابراز نگرانی از افزایش ۵0 درصدی تردد خودروها در شهر قم، افزود: با توجه 
به افزایش ۵0 درصدی خودرو و اقبال عموم از استفاده خودروی شخصی 
نیازمند تدوین طرح جامع حمل  و نقل در شهر قم بودیم.ذاکریان ادامه داد: 
در طرح جامع حمل  و نقل، نقشه راه شهر در اجرای سیاست های کلان مانند 
چگونگی حمل  و نقل و پایانه مسافربری برون شهری مشخص می شود.وی از 
اعلام عمومی این طرح در آینده نزدیک خبر داد و خاطرنشان کرد: به  زودی 
با تکمیل مطالعات و رفع  کاستی ها و بررسی جزئیات توسط کارشناسان این 

طرح در دسترس عموم مردم قرار خواهد گرفت.

شهردار منطقه ۴ قم :

عملیات بازگشایی و تکمیل خیابان شهید 
شهبازی در دست اجرا می باشد

شهردار منطقه 4 قم از تکمیل و بازگشایی خیابان شهید شهبازی واقع 
در خیابان شهید عراقی با هزینه ای بالغ بر ۱۲0 میلیارد ریال خبر داد.

مهدی اصفهانیان مقدم در خصوص این طرح عنوان کرد: این پروژه در 
راستای خدمت رسانی به شهروندان و با رویکرد تسهیل در عبور و مرور 
شهری و بهبود ترافیک و اتصال خیابان شهید عراقی به بلوار شهید صدوقی 
در حال اجرا می باشد.وی افزود : با توجه به کم عرض بودن خیابان شهید 
شهبازی  و شرایط نا ایمن و حادثه خیز بودن آن و معضلات ترافیکی پیش 
آمده و نظر به تامین اعتبارات لازم و پیش بینی در بودجه ۹۸ و همکاری 

مالکین نسبت به بازگشایی ادامه مسیر اقدامات لازم صورت پذیرفت .

اخبــار

پیام آموزشی 
ترافیک های سنگین با بوق زدن و پرخاشگری باز 

نمی شود، از ترافیک های سنگین با صبوری و 
رعایت قانون گره گشایی کنید.

پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

بدینوسیله به اطلاع مردم ولایت مدار استان قم میرساند 
بمنظور تسریع در پیگیری  مطالبات قانونی شما ، برنامه 

ملاقات عمومی چهره به چهره با مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
در روزهای دوشنبه و پنج شنبه هرهفته برگزار می شود  

جهت  هماهنگی همه روزه در ساعات اداری با شماره تلفن های ذیل  تماس حاصل فرمائید
۳۷۷65۳6۳ - ۳۷۷۸۰۴۲۳

اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم

اطلاعیه

در نظر دارد به استناد مجوز شورای اسلامی نصیر شهر اجرای پروژه تکمیل پارک تپه 

دوقلو را با اعتباری تا سقف ده میلیارد ریال از محل اعتبارات داخلی و از طریق برگزاری 

مناقصه عمومی به پیمانکار واجد شرایط و دارای گواهینامه صلاحیت و رتبه بندی از معاونت 

برنامه ریزی و نظارت راهبردی ریاست جمهوری واگذار نماید . لذا از کلیه متقاضیان دعوت 

به عمل می آید از تاریخ انتشار آگهی نوبت دوم جهت دریافت اسناد مناقصه و ارائه اسناد 

و مدارک شرکت و رزومه کاری به امور مالی شهرداری نصیر شهر مراجعه و پیشنهادهای 

خود را حداکثر تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 1۳9۸/۰5/۰۸ به دبیرخانه شهرداری 

تحویل نمایند .ضمنا هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد . 

- داشتن حداقل پایه 5 رشته ابنیه جهت شرکت در مناقصه الزامیست . 

- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است . 

- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد . 

تاریخ چاپ نوبت اول 1۳9۸/۰۴/۲۲   تاریخ چاپ نوبت دوم 1۳9۸/۰۴/۲9 

شهرداری نصیر شهر

حسین رنجی - شهردار نصیرشهر 

آگهی مناقصه عمومی )نوبت دوم(


